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P O Č I T N I Š K O  K R A M L J A N J E

-  SR EDPOLETNE MISLI

Smo sredi meseca avgusta, prišle so 
sredpoletne počitnice. V  Ita liji jih  imenujejo Ferrago- 
sto (iz latinskegaFeriae Augusti). Višek dosežejo te po
čitnice 15. avgusta, na praznik Marijinega Vnebovzetja, 
k i pa ga je kot verski praznik nekoliko zasenčila polet
na mrzlica.

Za nami je še sončni mrk, ki je tudi več časa buril du
hove in fantazijo mnogih, pri tem pa tudi prispeval k 
ekonomskemu razvoju trgovcev (z očali). Nostradamus 
pa itak že od časa do časa napoveduje konec sveta, ta
ko da res ne vemo, kaj bo iz tega. Tudi papež je zdaj ve
liko  govoril o poslednjih rečeh in pri tem poudaril njih 
objektivni obstoj in resnost.

Za sedaj pa nekaj lažjih tem, kot to zasluži uvodni 
članek z zgornjim naslovom. Skozi celo leto se loteva
mo bolj ali manj perečih in aktualnih problemov, zato 
je tu na mestu, da pred odhodom na kratke počitnice 
našega lista zabeležimo kaj počitniškega.

Vsi si v tem času želimo kar najbolj lagodnega in p ri
jetnega vzdušja, ki naj nas spremlja v počitniških dneh. 
Kakšne pa naj bi bile počitnice?

Latinski izraz otium  je v svojem času pomenil ne le 
neko brezskrbno in nedelovno vzdušje, ampak tudi neko 
širšo poglobitev vase, v svojo notranjost, v svoj duhov
ni svet. Zlasti izobražen človek - pa ne samo - se rad ne
kje izolira od okolja in se predaja intelektualnemu delu.

Ljudje si želijo po daljšem delovnem urniku zasluže
nega počitka in razvedrila. Zato so pač počitnice. Neka
teri jih  preživljajo doma, drugi v bližnjih ali daljnih kra
jih. Vsekakor naj bi bil to čas duhovnega in telesnega 
oddiha, k i ga človeško bitje nujno potrebuje.

Kako je z našo stvarnostjo? Kot znano, je na manj
šinskem področju zlasti pomemben začetek parlamen
tarne razprave v poslanski zbornici o zaščitnem zako
nu. Nadaljevala se bo prihodnji mesec in, upajmo, tudi 
pozitivno zaključila. Naše krajevne uprave so tudi v glav
nem končale svoje delo, novoizvoljene (kar velja zlasti 
za slovenske občine na Tržaškem in Goriškem) pa so v 
bistvu umestile vse svoje organe.

Državna politika že skoraj počiva, čeprav politični 
boj nikdar ne zamre. V  mednarodni po litik i so živi po
sebno krizni centri (npr. Kosovo), medtem ko si je Evro
pa že uredila vse svoje glavne organe, tako komisijo (vla
do) in parlament.

Slovenijo čaka posebno važen papežev obisk za Slom
škovo beatifikacijo. Po drugi strani pa je njeno vladno 
dejavnost posebej obeležila bolezen predsednika D r
novška oz. imenovanje novega šolskega ministra. Tudi 
papež je letos poleti opozoril na duhovni pomen počit
nic, ki jih je iskreno zaželel vsem.

Glejte, že sonce zahaja, /  s kom za goro bo šlo; /  hla
den počitek nam daja... - verzi kot nalašč za te vroče dni. 
Naj ta misel iz znane ponarodele slovenske pesmi tudi 
nas spremlja v teh toplih poletnih dneh, ko vsi nestrpno 
iščemo prepotrebnega in prijetnega osvežila.

ANDREJ BRATUŽ

ITALIJA OSTAJA DEŽELA 
VELIKIH PROTISLOVIJ

DRAGO LEGISA

"Vlada mora govoriti z de
janji, to  je z natančnimi pred
logi in ukrepi. Ne verjamem 
vladam, ki odpirajo razprave, 
in, če sem odkrit, ne čutim  
potrebe po poletni razpravi o 
pokojninah." To vsekakorsa- 
mozavestno izjavo smo lah
ko pred nekaj dnevi brali v mi
lanskem Corriere della sera in 
je  prišla iz ust m inistra za in
dustrijo Bersanija.

Eno takih dejanj, na katera 
je mislil minister, je prav goto
vo zakonski predlog, ki gaje 
vlada odobrila tik  pred polet
nim premorom. Gre za zakon
ski predlog o tako imenova
ni "par condicio", ki naj bi vsem 
političnim  strankam zajamčil 
dejansko enakopravnost pri 
uporabljanju sredstev m no
žičnega obveščanja - pred
vsem televizije - med vo lil
nimi boji ali vo liln im i kampa
njami. Predlog omenja držav
nozborske, evropske, dežel
ne in upravne volitve ter refe
rendume ali ljudska glasova
nja. Zadeva ni nova, a je po
stala zelo aktualna, ko je pred

dobrimi 5 leti stopil v politično 
areno Silvio Berlusconi, ki je 
znan mogočnež v italijanskem 
televizijskem in založniškem 
svetu. V tem pogledu pa je Ita
lija edina država v demokra
tičnem svetu, ki nima zakon
sko urejenega tega kočljivega 
vprašanja. Bilo je  sicer nekaj 
poskusov, da bi zadevo ure
dili, med drugim celo za časa 
same Berlusconijeve vlade 
(1994-96), a je vse ostalo le 
pri besedah. Massimo DAle- 
ma, ki je kot predsednik dvo
domne parlamentarne kom i
sije za ustavne reforme o tem 
vprašanju bil dosegel načelen

SKAVT IZEM ,  VZG OJ A ZA ŽIVLJENJE

NESREČA NE POČIVA
OLGA TAVČAR

“Nesreča ne počiva!" Prego
vor se je  žal spet uresničil v so
boto zjutraj na skavtskem ta
boru v Val Chiavenna. Tri mla
de skavtinje so utonile pod  si
lo hudournika, ki je  porušil le
seno mostišče, kjer je  b il p o 
stavljen šotor. Kruta usoda ali, 
po m nenju nekaterih, neza
dostna pazljivost odraslih vo
diteljev je  zopet terjala tri mla
da življenja.

Veliko misli in čustev se ob 
prebiranju takih novic pora

ja vsakemu vzgojitelju, ki se 
je  ali se na kakršenkoli način 
še ukvarja z m ladim i. Zami
sliš se ob odgovornosti, ki jo  
nosiš, ko se s skupino najstni
kov in m ladostnikov ali s šol
skim razredom podaš na eks
kurzijo, izlet v naravo. Tistemu 
pa, ki je  sam preživel kar ne
kaj skavtskih taborov in veči
noma teh kot voditelj, se ob 
takih nezgodah v hipu strne
jo  pred očm i dožitvetja, vča
sih žal tudi tragična, katerim  
je  b il sam priča.

" STRAN 16

sporazum s Polom svoboščin, 
je zdaj očitno mnenja, da je 
dozorel čas, ko je treba od be
sed preiti k dejanjem. S tem 
pa je naravnost dregnil v srše- 
nje gnezdo, saj je  celotna o- 
pozicija zagnala vik in krik, 
k ritike  pa prihajajo tud i iz 
krogov vladne večine, zlasti 
od Prodijevih Demokratov in 
Zelenih. DAlem i očitajo, da 
hoče dejansko zapreti usta 
vsem, ki se z njegovo vlado 
ne strinjajo. Seveda gre kriti
kom in predvsem opoziciji za 
to, da je tudi med poletnim 
premorom protivladna klima 
primerno vroča.

Finančni m inister Visco te 
dni z neprikritim  zadošče
njem ugotavlja, da je davčna 
"bera" v letošnjem juniju in ju
liju, ko smo prijavljali dohod
ke, bila nadvse obilna. V d r
žavne blagajne seje po prvih 
podatkih pristojnega urada 
steklo 51.285 m ilijard lir, in 
sicer 15% več kot lani v istem 
času. Skoraj istočasno pa se 
je oglasila Zveza trgovcev in 
objavila podatke, ki kažejo, 
da so se dohodki italijanskih 
državljanov dejansko zmanj
šali, kar naj bi pokazala nižja 
raven potrošnje. Zveza je o- 
pozorila, da ima Italija od vseh 
držav na območju "evra" naj
večji davčni pritisk, saj znaša 
skoraj 55%, če pri tem upo
števamo tudi tako imenova
no sivo ekonomijo, ki pa pred
stavlja 12% celotnega italijan STRAN 2
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skega gospodarskega siste
ma. V državah z območja "ev
ra" znaša davčni pritisk 43,2% 
dohodkov. Industrijska proiz
vodnja se je junija povečala 
le za 1,1 % v primerjavi z leto
šnjim majem. To pomeni, da 
znaki izboljšanja obstajajo, 
četudi je prizvodnja v primer
javi z junijem lani še vedno 
manjša, in sicer za 1,6%. Za 
4,8% pa se je v primerjavi z 
istim mesecem lani povečala 
dopolnilna blagajna.

Pristojni m inister je v zve
zi s temi podatki izjavil, da je 
treba predvsem om iliti dav
čni pritisk, budno spremljati 
stanje inflacije in končno na
daljevati s procesom "liberali
zacije", kar v Italiji pomeni po
stopno odpravljanje državnih 
in poldržavnih podjetij. To je 
po njegovem bistvenega po
mena za celotno gospodar
stvo in zlasti za zaposlenost.

Pripadniki moje generaci
je  se gotovo še živo spom i
njajo, kako je socialist Riccar- 
do Lombardi (1901 -1984) na 
televizijskem zaslonu narav
nost žarel od sreče in veselja, 
ko je levosredinska vlada skle
nila podržaviti celotno proiz
vodnjo in distribucijo elektri
čnega toka v državi. S tem naj 
bi se namreč korenito spre
menila tista veja gospodar
stva, kjer naj bi najbolj priha
ja lo do izraza kapitalistično 
izkoriščanje delavcev.
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mmm

N O V I

O B V E S T I L O

Z a r a d i  p o le tn e g a  d o p u s ta  bo 
p r ih o d n ja  š te v ilk a  našega lis ta  

iz š la  v č e tr te k , 2 . s ep tem b ra .
UREDNIŠTVO
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Z L O N AM E RNA N A M IGOVANJA

KAJ MELJEJO RIMSKI 
MLINI?

ALOJZ TUL

V razpravo so doslej pose
gli sam poslanec Maselli z ve
činskim poročilom, tržaški po
slanec Nacionalnega zavez
ništva M enia z nasprotnim 
manjšinskim poročilom , m i
nistrica za dežele Katja Belil- 
lo v imenu vlade, poslanka 
C o ssu tije v ih  k o m u n is to v  
Morani, tržaški poslanec For- 
za Italija N icolini, levi demo
krat Di Bisceglie, poslanec 
Zelenih Boato in poslanecNZ 
M igliori. Prostor nam ne do
pušča, da bi tu podrobno raz
člen ili posamezne posege. 
Na splošno pa lahko rečemo, 
da so zagovorniki zakona u- 
temeljevali potrebo po zaščiti 
slovenske manjšine bolj z v i
dika politične oportunosti kot 
iz neovrgljiv ih  in m oralnih 
razlogov, ki so v bistvu edini

Poslanska zborn ica italijanskega parlam enta  
se je 23 . ju lija  letos lotila  obravnavanja  
M asellijevega besedila zaščitnega zakona  
za slovensko manjšino v Ita liji, kakršnega 
ji je bila predala kom isija za ustavna vprašanja.

merodajni. V  njihovih pose
gih je bilo zaznati veliko ob
zirnost do nasprotnikov za
ščite, kakor da bi b ilo  le-te še 
mogoče prepričati, da bi u- 
maknili svoje nasprotovanje. 
Desničarski poslanci Menia, 
N icolini in M ig liori so bili v 
svojih posegih dovolj jasni in 
odločni, da bodo do kraja na
sprotovali odobritvi zaščitne
ga zakona.

Razprava bi se sicer mora
la nadaljevati 2 7. julija, a jo  je 
predsedstvo poslanske zbor
nice zaradi obravnave drugih 
za vlado nujnih odlokov od
ložilo na sredino septembra,

ko se iztečejo počitnice par
lamenta.

Glavne manjšinske orga
nizacije so v glavnem poziti
vno ocenile dejstvo, da je ita
lijanski parlam ent končno 
vpisal v svoj dnevni red vpra
šanje naše zaščite, zelo pre
vidne pa so glede izgledov, 
da se bo razprava pospešeno 
nadaljevala in da zakona ne 
bodo nadalje klestili, kajti v 
tem  prim eru  bi postal res 
vprašljiv. Če so namreč poli
tične sile vladne večine zara
di obstrukcije  desničarskih 
predstavnikov v kom isiji za 
ustavna vprašanja prenesli

S 1. STRANI

ITALIJA...

Danes pa se za privatiza
cijo  družbe ENEL, ki je  v Itali
ji imela monopol na podro
čju proizvodnje in distrubu- 
cije električnega toka, ne zav
zemajo le socialisti, ampak 
tudi bivši komunisti. Tako je 
vlada že izdala odlok, po ka
terem mora ENEL prodati za
sebnikom  več kot če trtino 
vseh električnih central. Pri
stojni m inister je izjavil, da se 
bo odlok začel izvajati priho
dnji mesec. ENEL bo seveda 
še ostal pri ž iv ljen ju  in bo 
moral celo posodobiti svoje 
strukture, a bodo na trgu pri
sotni tudi drugi proizvajalci, 
kar bo vzpodbuja lo zdravo 
konkurenco, tako da že go
vorijo  in pišejo o pocenitvi 
električnega toka.

Na takšen razvoj dogod
kov vsekakor odločilno vp li
va Evropska zveza s svojimi 
predpisi, ki so v tem pogledu 
jasni in tudi strogi, kot kaže 
prim er velikih glob, nalože
nih rejcem, ki so namolzili več

mleka, kot je  bilo sklenjeno 
na evropski ravni. V  Sloveniji 
pa se zapirajo carine proste 
trgovine ob meji.

M ilijon i turistov, ki ta čas 
obiskujejo Italijo, morda niti 
ne vid ijo ali vsaj nimajo mno
go priložnosti, da bi videli de
želo tudi s tistega zornega ko
ta, ki mora ali bi vsaj moral 
biti na samem vrhu zanima
nja - vsaj za kristjana.

V tej zvezi je videmski ted- 
nik/.a vita cattolica pred dne
vi objavil naravnost pretre
sljiv uvodnik. Njegov pisec 
Duilio  Corgnali mu je dal po
m enljiv naslov: Prokleti na 
Zemlji. Sklucujoč se na po
datke Italijanskega statisti
čnega zavoda Corgnali opo
zarja, da v Italiji živi v "rela
tivni revščini" 2 m ilijona 558 
tisoč družin oziroma 11,8% 
vseh družin, kar pomeni 7 m i
lijonov 423 tisoč ljudi ali 13% 
vsega prebivalstva. 65% tega 
je na Jugu in na otokih (Sicili
ja, Sardinija). Gre praviloma 
za dvočlansko družino, ki ima 
1 m ilijon 476 tisoč lir meseč
nih dohodkov (leta 1998). 
Polovica teh družin je v veli

ki stiski, kar pomeni, da ima 
družina manj dohodkov kot 
"relativno revna" družina. V 
taki družini je  vsaj 1 m lado
letni otrok, še slabše je, če sta 
dva ali trije  v breme, če so 
starši stari 65 in več let, če je 
ženska družinski poglavar in 
povrh še nepismena ali pol
pismena. V Italiji pa imamo 
tudi "absolutno revščino" in 
v  to kategorijo sodi dvočlan
ska družina z 950 tisoč lira
mi mesečnih dohodkov.

Takih družin je  950 tisoč 
ali 4,4 % vseh družin v državi. 
Kdo se zanje zares zanima? 
Država, dežela, pokrajina, ob
čina? M orda do neke mere, 
a kaj, ko je njihovo zanimanje 
tako uradno, tako hladno! Ce 
le za hip pom islim o na nave
dene podatke, moramo tem 
bolj ceniti delo in trud orga
nizacij in ustanov, ki delujejo 
na voluntaristični ali prosto
voljni osnovi. Tu najbolj pri
haja do izraza načelo subsi
diarnosti, ki naj bi med dru
gim bila glavna značilnost fe
deralistične ureditve države. 
Slednja pa je in ostane le prav
ni konstrukt.
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razpravo na plenarno zase
danje poslanske zbornice, 
menimo, da ni več nobenih 
niti taktičnih razlogov za po
puščanje desnici, ker je le-ta, 
kot rečeno, že dala razume
ti, da bo z obstrukcijo nada
ljevala tudi v parlamentu. Za
to, kot pravilno ugotavlja val- 
dostanski poslanec Caveri 
(formalni predlagatelj zakon
skega predloga enotnega za
stopstva manjšine), "vsakršno 
nadaljnje odrekanje tem elj
nih pravic slovenske manjši
ne v Italiji bi pomenilo obto
žbo zoper celotni italijanski 
politični sistem" (Le peuple  
valdotaine 8. ju lija  št.27).

UTEMELJENE BOJAZNI
Spričo takšnega negotove

ga stanja ni čudno, da manj
šina sama zelo rezervirano 
sledi zapletenemu postopku 
zaščitnega zakona. Po drugi 
strani pa se je treba tudi vpra
šati, zakaj je  naša manjšina 
postala tako skeptična oziro
ma ravnodušna. Zato se nam 
zdijo zadnja modrovanja av
torja Rimskih m linov  v glasi
lu beneških Slovencev N o
vem Matajurju streljanje proti 
vrabcem namesto proti med
vedu. V njih se obtožujoče 
spravlja nad vse pomembnej
še manjšinske kroge, od obeh 
krovnih organizacij in skup
nega zastopstva pa do dnev
nika in valdostanskega po
slanca Caverija, češ da so pri 
stvari zaščitnega zakona ne
dejavni oziroma polemični.

Ne želimo si prisvajati vlo
ge zagovornika om enjenih 
organizacij, ker se same zna
jo  braniti. Tu bi opozoril sa
m o še na to, da vladnega sve
tovalca za manjšinska vpra
šanja moti kritična ocena "za
mejske stranke" glede izloči
tve iz prvega člena Maselli

jevega osnutka sklicevanja na 
podpisane mednarodne po
godbe. Obregne se tudi ob 
poslanca Caverija, ki se je  
kljub obveznostim do svojih 
volivcev dal na razpolago slo
venski manjšini, da bi kon
čno dosegla svoje pravice. To 
je storil iz velike osebne na
klonjenosti in manjšinske so
lidarnosti, ker Slovenci v Ita
liji nimamo zajamčenega za
stopstva v parlamentu. Zal tu
di Masellijev osnutek to vpra
šanje povsem obide, a to o- 
menjenega rimskega dopis
nika ne moti.

O b tej priložnosti bi lahko 
še marsikaj omenili. Konec 
minulega leta so se v parla
mentarnih sobanah odvijala 
zakulisna dogovarjanja pri 
oblikovanju poenotenega be
sedila Masellijevega osnutka, 
a takrat ni nihče obveščal no
benih slovenskih predstavni
kov in organizacij ter jih  pro
sil za sodelovanje. V poslan
sko zbornico je  tako prišlo 
takšno zakonsko besedilo, ka
kršno so pomagali oblikovati 
tudi nekateri dobro znani Slo
venci, ki niso zašli v parlamen
tarne dvorane kot romarji ali 
turisti, ampak na vabilo do
bro znanih političnih krogov.

M ed slovensko manjšino 
v Italiji vsekakor prevladuje 
prepričanje, da je sedaj do l
žnost političnih sil, ki podpi
rajo sedanjo levosredinsko 
vlado, da v parlamentu odo
b rijo  zakonsko zaščito slo
venske narodne skupnosti v 
Ita liji brez nadaljnjega kle- 
stenja Masellijevega osnutka. 
V nasprotnem primeru si pre
vzamejo vso odgovornost za 
neizpolnitev ustavnih in me
dnarodnih obveznosti do slo
venske manjšine.

PRESENEČENJE  
IZ  M O S K V E

Ruski predsednik Boris Jel
cin je spet poskrbel za veliko 
presenečenji. Povsem nepri
čakovano je odstavil sedanjo 
vlado, ki jo je vodil mladi Ser
gej Stepašin. Ruski predsednik 
je to vlado bil potrdil šele pred 
tremi meseci in je svetovna 
javnost novico o imenovanju 
nove vlade sprejela z velikim 
presenečenjem in tudi s pre
cejšnjo zaskrbljenostjo. Novi 
ministrski predsednik je po Jel
cinovem sklepu postal 46 let
ni Vladimir Putin, ki je bil eden 
podpredsednikov zadnje vlade 
in še vedno vodiltelj zvezne 
obveščevalne službe oz. nek
danje zloglasne RGB. Duma 
bo o novi vladi razpravljala in 
sklepala na seji, ki bo 16. t.m.

Nadaljnje presenečenje je 
novica, da je Boris Jelcin dolo
čil dan novih državnozborskih 
volitev. Te bodo 16. decembra 
letos. Zadnja in prav nič manj
ša novost pa je napoved, da je 
Boris Jelcin tudi določil kan
didata na predsedniških voli
tvah, ki bodo prihodnje leto. 
Zanimivo je, da bi moral po 
mnenju sedanjega ruskega 
predsednika postati nov pred
sednik prav Vladimir Putin.

SRBIJA: O P O ZIC IJA  SE 
ZDR UŽU JE

Zdi se, da skuša opozicija 
v  Srbiji strniti svoje vrste, da 
bi na ta način lažje izpodrin i
la Slobodana M iloševiča s 
predsedniškega mesta. V tej 
zvezi je  prišlo do pom em b
nega sporazuma med vodite
ljema dveh opozicijskih poli
tičn ih skupin. Eno skupino 
vodi Vuk Draškovič, drugo pa 
Zoran D indič. Naloga ne bo 
lahka, saj vse kaže, da M ilo 
ševič kljub svoji katastrofal
ni politiki v Srbiji in ZR Jugo
slaviji še vedno uživa precej
šnje zaupanje pri volivcih.

P O N '  V. I M O  N A G  L A S
^ ^ j a n e z  POVŠE *1

POČITEK KOT NUJNA
SPODBUDA
ZA PRIHODNOST

Vse dlje so časi, ko se je  zdel počitek nekaj 
razkošnega, držanje križem rok in brezkori
stno brezdelje. Še posebej to  velja za po le t
ne počitnice, oddih m ed prejšnjim  in nasled
n jim  delovnim  letom , kar ugotavljajo stro
kovnjaki in česar se zavedamo tud i vsi osta
li. Počitek kot predah, ko t začasen odm ik  
od  obremenjujočega ritm a sodobnega časa. 
V razvitem svetu im am o dandanes na razpo
lago vse, le časa več nim am o. Dan je  dolg in 
izpolnjen s številn im i obveznostm i, teden 
m ine hitro, dnevnim  obrem enitvam  se p ri
družuje še seznam obvez v/ neposredni p r i
hodnosti. Čas ko t da nas prehiteva oziroma  
potiska v vse večjo naglico. Včasih im am o  
kom aj še m oči za um irjen pogovor z znan
cem, prijateljem , naglica se kaj lahko prične  
polaščati celo družine, kjer so vsi n jeni člani 
vpeti vsak v svoja preštevilna opravila. Neka
ko tako se kaže naše delovno leto, k i prav 
gotovo ne dela z nam i le v rokavicah.

Počitek tore j n i razkošje, pač pa p r ilo 
žnost, da osveženi pričakam o jesen. Pri tem  
nas osveži že misel na m inu lo  leto, kaj smo 
storili in kaj opustili, kaj smo napravili do
bro in kaj b i lahko napravili bolje, kje smo 
pogrešili in kje smo b ili še posebno uspešni.

M isel na preteklo leto seveda želi seči tudi 
globlje. Kakšni so b ili naši odnosi z drugim i, 
koliko smo im eli zanje časa, koliko novih p ri
jateljev smo spoznali. Res, največji dosežek 
opravljenega leta je  v novih prija te ljih , v no
vih iskrenih stikih, saj je  v tem izvir prave 
moči, ne nazadnje je  v tem  smisel našega 
življenja, najm anj v takšni meri ko t dobro o- 
pravljeno delo, k i služi drugim. Misel na pre
teklo dalje pregleda, kaj vse smo novega pre
poznali, v čem smo notranje bogatejši, kot 
smo b ili le to dn i nazaj, in predvsem kaj smo 
novega prepoznali na ravni srečnega sobi
vanja z drugim i, še lepšega in razveseljujo
čega sobivanja. G otovo je  op lem enitenje  
stika z drug im i največje bogastvo, ki nam ga 

1 je  b ilo  v prejšnjem delovnem letu dano p o 
večati ali celo pom nožiti.

Zato počitek res n i le razkošje, je  p rilo - 
] žnost, da se človeško okrepim o in tako osve
ženi usm erim o svoj pogled  v naslednje de
lovno leto. Da b i b ili v njem  še učinkovitej
ši, zakaj ne uspešnejši, predvsem pa bogatejši 

j za še večjo željo po  srečnem sobivanju z vse
m i b ližn jim i, p ri čemer naj bo  teh b ližn jih  v 
prihodnosti še več in kar največ.
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"VEČINA JE SVOBODNA, ČE SE SVOBODNO 
ČUTI TUDI MANJŠINA"

DRAGO LEGISA

V čem je  b il p o  tvojem  
g lavn i pom en M ednarodnega  

srečanja, k i sem g a  omenil, 
in česa se od tega srečanja  

še n a jra je  spom injaš?
Glavni pomen konference je bilo 

predvsem veliko prizadevanje za ra
zumevanje manjšinske problema
tike, ki so se je  udeleženci lotili z ve
liko odprtostjo. Kot se spominjam, 
je slovenska narodna skupnost ob 
podpori komunistične levice, ki je 
bila v opoziciji, tedaj odločno zahte
vala celovito zaščito in v tej zvezi 
skoraj mehanski prenos južnotiro l- 
skega paketa na Slovence v deželi 
Furlaniji-Julijski krajini. M i pa smo 
menili - in pri tem dobili pomem b
no finančno podporo od dežele Fur- 
lanije-Julijske krajine -, daje zelo po
membno, če se prej bolje med se
boj spoznamo. Osebno sem bil pre
pričan, da je treba manjšino zaščititi 
in podpirati vse njene dejavnosti. Bi
lo pa bi po mojem zgrešeno in hkra
ti zelo težko mehansko prenesti na 
tukajšnjo stvarnost zaščitne instru
mente, predvidene za druga podro
čja v državi ali v Evropi. Podčrtati 
moram, da so našo pobudo pod
prle in se ji pridružile vse manjšine 
v zahodni Evropi. Polno angažirana 
je bila SFRJ, tako na republiški kot 
na zvezni ravni, z ostalimi evropski
mi socialističnimi državami pa de
jansko nismo mogli navezati stikov. 
Da bi bolje začrtali smernice dela, 
smo imeli pripravljalno srečanje, sa
me konference pa so se udeležili tu 
di predstavniki ameriških in kurd
skih manjšin. O b sklepu konferen
ce je bila izdana majhna publikacija, 
iz katere je razvidno, da je bil za tak
šen simpozij potreben velik napor.

M orda seje prvič zgodilo, da so 
izvedenci za manjšine posvetili veli
ko pozornost družbeno-gospodar- 
skemu kontekstu, sredi katerega ži
vi posamezna manjšina. V ospredju 
so bili dotlej predvsem pravni in kul
turni vidiki, medtem ko se je gospo
darski vidik praviloma zanemarjal. 
Vemo pa, da so gospodarske struk
ture manjšinske skupnosti temelj
nega pomena za njen obstoj. Na 
konferenci pa smo morali predvsem 
odstranjevati stare pregrade, ki so 
se zlasti v naših krajih zdele nepre
makljive. Od konference se tudi spo
minjam, da se je na pomorski po
staji, ki tedaj še ni bila preurejena v 
kongresni center, zbralo nič manj 
kot 1.500 ljudi. Nismo niti vedeli, 
kje je ta množica prenočevala, saj 
so hotelske zmogljivosti v Trstu te
daj ustrezale največ polovici to lik
šne množice. Spominjam se dalje, 
da je bilo vzdušje zelo toplo in pri
srčno. Tedaj je med drugim  IRA (Ir
ska republikanska vojska) prvič izja
vila, da sprejema Evropo, ki jo  je 
dotlej vedno odklanjala.

Kot g lavn i o rg an iza to r  
konference si gotovo im el 

težave, sa j je  stanje v tedanji 
E vro p i in svetu bilo zelo  

različno  od današnjega. Še 
ni bilo Helsinške konference  
ne Osimskega sporazum a. 
K ako  na to srečanje gledaš  

iz  ra zd a lje  25  let?
M islim , da smo prehiteli marsi

kateri dogodek. Zlasti slovenski na
rodni skupnosti v Trstu in v deželi 
smo vlili novega upanja ter doka-

V letošnjem juliju je pote
klo četrt stoletja od M edna
rodne konference o narod
nih manjšinah, ki je bila v Tr
stu. Ta okrogla obletn ica  
nam je dala povod, da smo 
zaprosili za pogovor takrat
nega predsednika tržaške  
pokrajine. To je vseučiliški 
profesor dr. M ichele Zanetti, 
ki naju je s prijateljem  in u- 
rednikom Igorjem Deveta
kom prijazno sprejel na svo
jem  domu v Trnovci. Tu je 
pred kakimi desetimi leti ku
pil staro hišo in jo preuredil, 
vendar je lepo ohranil in še 
ovrednotil njene kraške zna
čilnosti.

zali, da ne gre za vprašanja, ki zade
vajo eno samo, vase zaprto skupi
no, ampak za mnogo širši problem.
V svojem glavnem poročilu sem na
pisal - pri njegovi sestavi so sode
lovali tudi drugi prijatelji, nekaj teh 
žal ni več živih -, da se večina ne 
more čutiti svobodno, če ni svobo
dna tudi manjšina. To je po mojem 
velika resnica tudi danes, v dobi glo
balizacije, ko vsak tudi najmanjši 
dogodek takoj odmeva tako rekoč 
po vsem svetu. Večina ne more ime
ti občutka - ponavljam -, daje svo
bodna, če enakega občutka nima 
tudi manjšina.

Z a  tvojega p redsedn i
kovanja trž a š k i p o k ra jin i 
je  treba vsekakor om eniti 

t.i. "reform o Basaglia ", 
k ’ Je gotovo pom enila  
zgodovinski m ejnik in  
p ra v o  revolucijo na 

p o d ro č ju  p s ih ia tr ije .
K a j b i o tem p o vedal danes, 

ko je  od tistega časa 
poteklo  že toliko  let?

Ker tudi danes še vedno delam 
na področju zdravstva - v okviru tr
žaške zdravstvene ustanove -, lahko 
trdim , da je bila takratna izbira pra
vilna. Zanjo se nisem odločil iz mla
dostnega zanosa - imel sem namreč 
30 let, ko sem predsedoval tržaški 
pokrajini - dr. Basaglia pa je bil na- 

i stavljen po rednem natečaju. Obis
kal sem ga v Parmi, kjer je bil v slu- 

i  žbi, in ga naprosil, naj se udeleži 
natečaja v Trstu. Dr. Basaglia je bil 
prej v Gorici, ki jo  je bil zapustil v 
znamenju velike polemike s teda
njim  pokrajinskim predsednikom 
inž. Chientarolijem. Kratek čas je 
zatem bil v ZDA in naposled prišel 
v Parmo. Ni kazal velikega navduše
nja za moje povabilo, a sem mu za
gotovil, da bomo skupno opravili 
pomem bno delo, saj je moj načrt 
predvideval odločno izboljšanje sta
nja umskih bolnikov. Opozoril me 
je, da bova naletela na težave, kar 
se je  tudi zgodilo. V tej zvezi pa bi 
rad podčtral, da smo tedaj zares iz
vedli reformo, kar pomeni, da smo 
korenito spremenili stanje na pod
ročju psihiatrije. Nismo torej le ne
koliko popravili tedaj veljavne pred
pise, temveč poskrbeli za zares ko
renite spremembe. Filozof Norber- 
to Bobbio v svojih predavanjih o de
mokraciji npr. navaja psihiatrično 
reformo kot klasičen prim er refor
me, ki korenito spreminja prejšnje 
stanje. Vse pa je bilo opravljeno ob

polnem spoštovanju bolnikovega 
dostojanstva. Vemo, kakšna je bila 
usoda umskih bolnikovvzaprtih no
rišnicah, kjer so bili obsojeni na ci- 

| vilno smrt, kjer niso imeli nobene
ga stika z javnostjo, kar je njihovo 
bolezen seveda še slabšalo. Refor
ma sicer ni vsega uredila, saj še ob- 

I stajajo problemi, bolniki še trp ijo  
in prav tako njihovi svojci. Ravnanje 
z bolniki pa je vsekakor bolj člove
ško. Sam dr. Basagalia je odlično po
znal okolje, iz katerega je prihajal. 
Naglašal je venomer, da je treba ra
čunati na mlade zdravnike, ki jih tra
dicionalna medicinska praksa še ni 
okužila. Vse to seje dogajalo v revo- 

i lucionarnih 68. letih in je  odprtje 
norišnic veljalo za simbol splošnega 
osvobajanja, kot ga je izražala teda
nja generacija. Trst pa je bil po mo- 

i jem morda edini kraj v Italiji in celo 
v Evropi, kjer je generacija 68. let lah
ko delovala, ne da bi se "prodajala" 
kapitalizmu oziroma vladajoči pla
sti. S tem je tudi dokazala, kako je 
prav s to reformo lahko globlje zare
zala v družbeno in kulturno tkivo. 

Kasneje si b il imenovan 
za  predsedn ika  Tržaške  
p ris tan iške  ustanove in 

si im el p riložnost, da  
po b liže  spoznaš enega 

ključnih sektorjev tržaškega  
gospodarstva. K a te ra  je  bila  

tvoja posebna skrb na tem 
odgovornem mestu?

Danes je zelo težko govoriti o tr
žaškem pristanišču, ker je njegovo 
prvotno naravo korenito spremenil 
zakon. Na začetku mojega predsed
nikovanja je npr. pristaniška usta
nova dejansko dajala delo kar 3.800 
osebam, čeprav slednji niso bili nje
ni uslužbenci. Danes ima pristani- 

! ška ustanova le kakih 200 uslužben
cev. Težko danes razumemo, kak
šno je bilo takratno stanje pristani
šča v Trstu. Bilo je v globoki gospo
darski depresiji, saj ne smemo po
zabiti, da je  bil tržaški pristan vedno 
bolj evropski kot italijanski pristan, 
ki je stalno tekmoval s pristanišči na 
Severu. Z zaprtjem Sueškega preko
pa je bil Trst odrezan od svojih po
membnih pomorskih prog, kot so 
Daljni vzhod, Avstralija, Japonska 
itd. Prav v tistem času pa je med
narodno ladjarstvo prehajalo h kon
tejnerskemu prometu, zaradi česar 
je bilo potrebno poskrbeti za po
membne investicije, kar smo tudi 
opravili. Tako smo podvojili sedmi 
pomol in med drugim spet prido
bili nekaj mednarodnega zaupanja, 
tako da je  dobil tržaški pristan novo 
podobo v tujini. Trinajst let sem bil 
predsednik in je eno leto pred mo-

| jim  odhodom bilanca ustanove bila 
! uravnovešena, zadnje leto pa je iz
kazovala nekaj m ilijard izgube. Ta 
leta so zame pomenila velikansko 
izkušnjo, saj sem med drugim pri
hajal v stik z mednarodnim gospo
darskim svetom, spoznal italijanske 
in tuje oblastnike, a se predvsem 
trudil, da bi se obnovilo in prenovi
lo tržaško gospodarsko tkivo.

V zgornjem  Jad ran u  
im am o še druga pristan išča, 
kot so Benetke, Koper, Reka. 

Misliš, da  je  usklajevanje  
dela možno in koristno  

z a  vse p riza d e te  strani?
To je nekoliko težko izvedljivo. 

Do določenega usklajevanja prihaja 
naravno, ker v zgornjem Jadranu Trst 
že po tradiciji dobiva promet in ga 
nato nekaj posreduje ostalim pri
stankom, med njim i tudi manjšim, 
kot je bližnji Tržič. Ko govorimo o 
prometu, imamo opravka z denar
jem, zato je usklajevanje težko. Za 
m ednarodno ladjarstvo je  sploh 
značilno, da teži k neverjetnim kon
centracijam. Po mojem mnenju bo 
v nekaj letih na svetu le kakih 10 la
djarjev, ki bodo imeli v svojih rokah 
celotni kontejnerski prom et. Če 
smo ali bomo pridobili za Jadran
sko morje enega samega ladjarja, 
je  oziroma bo to že velik uspeh.

Dolga leta s i zavzem al 
pom em bna ja v n a  mesta. 
N aposled p a  si p re vze l 

dediščino poslanca Belcija  
in p o sta l p redsednik  

M ednarodne šole v Devinu  
(U n ited  W orld College o f  
A d ria tic ). K a j t i  pom eni 

ta  nova izkušnja?
Gre za izkušnjo, ki je v nekaterih 

pogledih celo navdušujoča. Sam veš, 
da prihajam iz šolskega sveta, saj 
sem po poklicu vseučiliški profesor, 
in je že zato povratek v šolo zani
m iv in pomemben. Ta posebna, iz
redna šola predstavlja privilegij za 
študente, ki jo  obiskujejo. Privilegij 
pa nima nič opraviti z denarjem, saj 
v to  šolo ne prideš, če plačaš, am
pak le po selekciji, ki temelji na zna
nju. Takšen privilegij ima 200 štu
dentov -100  v prvem in 100 v dru
gem letniku - in obstoji v tem, da 
lahko študirajo in izpopoln ju je jo 
svojo osebnost ter pridobivajo izku
šnje, ki so edine na svetu. Vsi štu
denti se tega sicer ne zavejo takoj, 
a kasneje to razumejo. Nekaj izred
nega predstavlja že samo dejstvo, 
da pripadajo dijaki in dijakinje 70 na
rodnostim. Šola v Devinu ima tudi 
nalogo, da pobliže spremlja rast štu
dentov, ki prihajajo iz vzhodne Ev-

j  rope. Letos je bilo v Devinu nad 20 
fantov in deklet z balkanskega ob
močja (Srbija, Kosovo, Bosna, Alba
nija), kjer je divjala vojna z vsemi 

i svojimi grozodejstvi. Imeli smo tudi 
dijaka, čigar očetova usoda ni zna
na. Fantje in dekleta so zelo zapo
sleni ne samo s študijem, ampak tu
di s kulturnim i, socialnimi in šport- 

j nimi dejavnostmi. Ni bilo lahko so
bivanje npr. srbskih in albanskih štu
dentov s Kosova. Prizadeti dijaki so 
naravnost dramatično doživljali do
godke, ki so jih spremljali po in 
ternetu ali po e-mailu (elektronski 
pošti). Razburjale so jih  protis lov
ne inform acije z Zahoda; skratka 
pomembna in po svoje tudi boga
ta izkušnja.

A li im a ta  m ednarodna  
šola gotovo prihodnost?  
Zavod bo imel gotovo prihod

nost, če se mu bo posrečilo utrditi 
finančne vire. V tem trenutku pre
jema zavod 50% vseh prispevkov 
od italijanske države, ker tako dolo
ča zakon. Gre za prispevke zuna
njega ministrstva, ki za srečo priz
nava, da je zavod zelo pomemben, 
in nas, ki ga upravljamo, celo vzpod
buja, naj še okrepim o njegove de
javnosti. Ostali finančni prispevki 
prihajajo od dežele in krajevnih up
rav, od industrijcev, bank in podje
tij. Vsekakor položaj ni kdovekako 
rožnat, kajti kultura sponsorizacij 
fundacij anglosaksonskega tipa ni 
mnogo razširjena v Italiji. Za zdaj pa 

j  hvala Bogu še gre. Za nadaljnji ob
stoj bo v tem pogledu pomembno, 
če se bodo za takšne šole zavze
male znane osebnosti iz mednarod
nega sveta, katerim se je  treba že 
zdaj predvsem zahvaliti za obstoj 
tovrstnih zavodov. Prepričam pa 
sem, da bodo celovito zadevo po
stopno vzeli v svoje roke bivši dijaki,

! ki so diplom irali na teh šolah. Tre
nutno je na svetu 10 takšnih zavo
dov. Njihova vrednost je predvsem 
v tem, da neverjetno obogati gojen
ca še v starosti, ko se njegova kul- 

I turna in življenjska formacija še ni 
dopolnila.

Že od m ladih  nog 
si po litično  ang ažiran .

K a j je  za te  sploh po litika?
Odraščal sem in se vzgajal v ka

toliški družini in nato v katoliških 
mladinskih gibanjih. Že od mladih 
nog so me usmerjali v javno delo
vanje. Politika je  zame v bistvu slu
ženje, kar pa ni dovolj, saj je po liti
ka tudi prenašanje oziroma posre
dovanje znanja in sposobnosti. To 
pomeni, da morajo znanje in spo
sobnosti biti na razpolago skupno
sti. V mojih mladih letih je  politično 
delo veljalo za nekaj lepega, danes 
pa je politika, kot se zdi, umazano 
početje. Bojim se, da se danes s po
litiko ne bavijo najbojši, kar je seve
da velika škoda. Se vedno sem pre
pričan, da mora politik ljudem nekaj 
nuditi, kajti drugače naravnost s pr
stom kaže, da mu gre le za stolček, 
kar pa gotovo ni politika.

Te je  p ro p a d  KD
presenetil?

Propada seveda nisem predvi
deval. M is lim  pa, da bodo zgodo
vinarji ta vsekakor čudni pojav prej 
ali slej pojasnili. Samo v Italiji se je 
namreč zgodilo, da so stranke, s 
KD vred, odobrile zakon, ki jih  je 
nato ugonobil.
---------------------  STRAN 16
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KRISTJANI IN DRUŽBA
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Ž L A H T E N  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA  NEDELJO

Z V O N E s t r u b e l j  |  p R A Z N , K  MARIJINEGA  

VNEBOVZETJA
Na nebu se je prikazalo veliko znamenje: žena, ogr

njena s soncem, in luna pod njenim i nogami, na njeni 
glavi pa venec dvanajstih zvezd. Bila je noseča in je vpila 
od porodnih muk in bolečin. Nato se je na nebu prikaza
lo drugo znamenje: glej, velik zmaj, rdeč kot ogenj, k i je 
imel sedem glav in deset rogov, na njegovih glavah pa je 
bilo sedem diademov (...). Zm aj se je ustopil pred ženo, 
ki je bila pred porodom, da b i požrl njenega otroka, ko 
bi porodila. In  porodila je otroka, dečka, k i mu je bilo  
namenjeno, da bo pasel vse narode z železno palico. Njen 
otrok je b il odnesen k Bogu in k njegovemu prestolu. 
Žena pa je pobegnila v puščavo, kjer j i  je Bog pripravil 
zavetje, da bi jo  tam hran ili tisoč dvesto šestdeset dni. 
(Razodetje 12,1-6)

Toda Kristus je vstal od m rtvih, prvenec tistih, k i so 
zaspali. Ker je namreč po človeku smrt, je po človeku 
tud i vstajenje m rtvih. Kakor namreč v Adamu vsi um i
rajo, tako bodo v Kristusu tudi vsi oživljeni, vendar vsak 
po svoji vrsti: najprej kot prvina Kristus, potem pa tisti, 
k i so Kristusovi, ob njegovem prihodu. (1 Korinčanom 
15,20-23)

M oč je pokazal s svojo roko, razkropil je tiste, k i so 
ošabni v m islih svojega srca. Mogočne je vrgel s presto
lov in povišal je nizke. Lačne je napoln il z dobrotami in 
bogate je odpustil prazne. (Luka 1, 51-53)

MARIJA: Z DUŠO IN TELESOM V NEBO  
VZETA

V  najmlajši dogmi katoliške Cerkve je poudarjeno, 
da je bila Marija poveličana z dušo in telesom. V  prejšnjih 
obdobjih Cerkve se je telesu dalo zelo malo pozornosti. 
Vse je bila duša, duh... V  zadnjem času je prišlo do rav
notežja. K temu je gotovo pripomogla tudi razglasitev 
dogme o Marijinem vnebovzetju.

Spominjam se, da smo v semenišču brali zgodbe svet
nikov. Brali smo tudi o nekem svetniku, ki se je tako za
tajeval, da se ni umival celo življenje. Nekdo od nas je 
ob tej zgodbi rekel katehetu: "A li ni bolj res, da so b ili 
svetniki vsi tisti, k i so morali živeti ob takem človeku, 
k i se ni n iko li umival?"

Danes smo v drugi skrajnosti. Ko liko  porabimo za 
kozmetiko! Kako se trud im o, da bi olepšali obraz in 
telo! Ne samo kreme, pudri, šminke..., nekateri skušajo 
olepšati svoje telo tudi s plastičnimi operacijami. Toda 
malo je mogoče dodati podobi, s katero nas je Bog ustva
ril. Več ji je mogoče vzeti z neprimerno in pretirano 
nego in bojaznijo, da nismo dovolj lepi. Vsak človek pa 
je lep, če živi v harmoniji med dušo in telesom. Gotovo 
ste tudi sami že opazili, da nekdo, ki fizično ni najlepši 
ali je celo grd, lahko nosi na obrazu posebno lepoto, ki 
prihaja od znotraj. Skladje med telesom in duhom daje 
človeku pravo lepoto.

Ko liko  je razočaranj, ko za lepim telesom ženske ali 
moškega najdemo praznino! Kot da bi vstopili skozi lepo 
fasado, za njo pa našli razvaline! Danes, ko je ku lt tele
sa tako na višini, pa je pogosto notranja resničnost tako 
prazna.

Praznik M arije Vnebovzete je tudi praznik harmo
nije med dušo in telesom.

Poglejmo na h itro  še v ogledalo Božje besede. Apo
stol Pavel v pismu Korinčanom pravi, da nas čaka pol
nost življenja v Kristusu: "Kakor namreč v Adamu vsi 
umirajo, tako bodo v Kristusu tudi vsi oživljeni... vsi, ki 
so Kristusovi." M arija  je kot Kristusova mati bila prva 
deležna polnosti življenja. Apostol Janez jo v Razodetju 
vid i kot ženo, ki je v Božjem varstvu, evangelist Luka 
pa v njene ustnice polaga pesem zahvale, edinstveno 
pesem odrešenja: "Moja duša poveličuje Gospoda in moj 
duh se raduje v Bogu, mojem Odrešeniku, kajti ozrl se 
je na nizkost svoje služabnice. Glej, odslej me bodo bla
grovali vsi rodovi..."

V  zavesti, da smo v Božjem varstvu, rešeni nevarno
sti pred velikim  rdečim zmajem s sedmimi glavami in 
desetimi rogovi, ki je simbol zla, in da bomo, podobno 
kot Marija, v Kristusu deležni polnosti življenja, na praz
n ik Marijinega vnebovzetja zapojmo tudi mi pesem 
odrešenih: "Velike reči nam je storil M ogočni in njego
vo ime je sveto."
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VELIKI PRAZNIK NAŠE 
VERNOSTI

Slovesni praznik Marijine
ga vnebovzetja, ki ga bom o 
obhajali naslednjo nedeljo, 
spada med najstarejše M ariji
ne praznike. Nastal je  v Jeru
zalemu, kjer je  bila cerkev 
Marijinega počivališča na po
ti v Betlehem, kjer se je  rodil 
Jezus. Med kristjani je od naj
starejših časov vladalo pre
pričanje, da Marija ob koncu 
svojega živ ljen ja  ni umrla, 
temveč samo "zaspala" ter bi
la potem z dušo in s telesom 
vzeta k Sinu. Praznovanje 
Marijinega poveličanja je  bilo 
že v 5. stoletju razširjeno tudi 
na Zahodu. Versko resnico o 
Marijinem vnebovzetju - daje 
bila vzeta v nebesa z dušo in 
s telesom - je slovesno razgla
sil papež Pij XII. 1. novembra
1950, na praznik Vseh svet
nikov. Ta datum, ki je  poleg 
češčenja svetnikov, naših po
veličanih bratov in sester, po
svečen tudi spominu naših

rajnih, je  izbral z namenom, 
da se poudari resnica o vstaje
nju m rtvih in večnem življe
nju. O boje izpovedujemo v 
Veri, ki jo  molimo.

Pri Slovencih je  praznik 
Marijinega vnebovzetja izre
dno priljubljen in ima različna 
imena. Največkrat mu pravi
mo Veliki šmaren, pogosto 
Velika maša, nekoliko redkeje 
Velika gospojnica. Vsa ta in 
še druga imena hočejo pou
dariti, daje to eden največjih 
Marijin ih praznikov. Zeto po
menljivo je, da so bile najsta
rejše cerkve v tistih krajih, kjer 
seje krščanstvo med Sloven
ce širilo iz Ogleja, vse posve
čene Mariji Vnebovzeti.

Bogoslužna imena, ki so 
jih  pridevalitemu prazniku, so 
bila zelo različna. Vnebovze
tje je bilo sprva zelo redko, kaj
ti kristjani na Vzhodu, kjer se 
je praznik najprej uveljavil, ra
je govorijo o M arijinem  "za-

spanju", "preselitvi" ali "odho
du" Jezusove matere. Vsebi
na praznovanja pa je od vse
ga začetka M arijin "odhod" s 
tega sveta. Misel na smrt je bi
la pri praznovanju temeljna, 
vendar pa se ne ustavi pri 
smrti sami, temveč gre k po
veličanju - k zmagoslavnemu 
M arijinem u vstopu v nebesa 
in k posredniški vlogi, ki jo  
Marija poslej opravlja v nebe
sih. Na ta praznik je  zato pri 
številnih M arijin ih božjepot- 
nih svetiščih, tako na gosto 
posejanih po slovenski zem
lji, glavni romarski shod. Ro
marski shodi so bili in sovgla- 
vnem še vedno pričevanja za
upne vernosti slovenskih lju 
di. Dobro čutijo, daje Marija 
mati in da kot taka ve, kaj nje
ni otroci potrebujejo. N jiho
ve prošnje posreduje svoje
mu vsemogočnemu Sinu.

Duhovni pisatelj Franc So
dja razmišlja ob tem prazni

ku takole: “Marijino poveliča
nje je  zmagoslavje ljubezni: 
ljubezni Marije do Jezusa, lju
bezni Jezusa do Marije... Pra
znik tolažbe in poguma. Mari
ja je  do zmagoslavja šla prek 
Kalvarije. Imeti moram pogum 
živeti, pa tudi pogum umreti... 
Če sem Marijin otrok, potem 
moram biti, ker stopam napro
ti cilju, ki gaje Marija že dose
gla, najsrečnejši človek na sve
tu. Tudi jaz grem poveličanju 
naproti. Na pragu večnosti 
me čaka moja Mati Marija."

Ime Marija je  v raznih ob
likah najbolj razširjeno ime pri 
nas in tudi po svetu. Seveda 
pa je skozi vse leto precej Ma
rijinih praznikov, zato so tudi 
godovi tistih, ki jim  je ime Ma
rija, Marica, Maja, Marička, 
Marinka, Mici, Micka, Minka, 
M irijam  in še kako drugače, 
razpodeljeni na različne dne
ve. Prav lepo število pa jih go- 
duje na sam praznik.

Koprski škof Pirih bo na 
prazn ik Vnebovzetja  vodil 
somaševanje ob 10. uri na 
Sv. gori. Pri maši bo obnovil 
posvetitev slovenskega na
roda M ariji.

K N J I Ž N E  N O V O S T I  P R I O G N J I Š Č U

ZA DUHOVNO RAST OTROK, 
MLADIH IN ODRASLIH

Pri Ognjišču, najbolj 
branem  slovenskem  
mesečniku, sicer pa 

lepo ilustrirani verski 
reviji, ki izhaja v Kopru, 

je pred nedavnim  izšlo 
tro je  ličnih publikacij, 

od katerih sta dve za  
najmlajše, ena pa za  

pastoralne delavce in 
m lade, ki že lijo  

poglobiti svojo vero.

SVETI JURIJ-ZELENI 
JURIJ

V zbirki Pobarvanke, ki jo  
pri Ognjišču ureja mag. Božo 
Rustja, je  tokrat izšla lična 
knjižica z zgovornim  naslo
vom.SVet/ Jurij-Zeleni Jurij; be
sedilo je napisala znana slo
venska pisateljica za najmlaj
še Berta Golob, medtem ko 
je risbe, ki jih  bodo mladi u- 
metniki lahko spretno pobar
vali, p ripravila  ilustra torka 
Silva Karim. Slikanica za naj
mlajše govori o liku sv. Jurija 
in o čisto slovenskem jurje- 
vanju v Beli Krajini. Na kon
cu slikanice pa je tudi lahkot
na pesmica Janeza Bitenca o 
svetem  Juri ju na besedilo 
Berte Golob.

Pobarvank je pri Ognjišču 
doslej že izšlo deset, med nji
mi om enim o tiste o svetih 
Martinu, Miklavžu, Frančišku, 
sveti Mariji Pomagaj na Bre
zjah, o Materi Tereziji iz Kal
kute, o pastirici Urški, s kate
ro je povezan nastanek sve- 
togorske božje poti, o škofu 
Baragi in prvo, ki je izšla leta 
1994 z naslovom K blagoslo
vu nesejo veseli; le-ta je  pou
čila malčke preko slike o le
pem slovenskem običaju veli-

FRANCEK

-  l i n -

VERSKI CUT

konočnega blagoslova jedi. 
Ne smemo pozabiti niti slika
nice Blaženi škof Slomšek, ki 
je doslej doživela že več izdaj, 
pripravljajo pa tudi avdioka- 
seto o prvem  slovenskem 
blaženem. Pripravljalci zbirke 
so tudi povedali, da želijo o t
rokom  na prim eren način 
predstaviti znane osebnosti 

' iz slovenske zgodovine, svet
nike, ki so povezani s sloven- 
sko kulturo, hkrati pa želijo s 
slikanicami malčke tudi nav
dušiti za dobro; predstavili so 
že tudi dve slovenski božji poti.

Pri Ognjišču imajo z zb ir
ko Pobarvanke še veliko načr
tov, saj bodo v kratkem pred- 

I stavili dve novi slikanici, in si
cer prvo o liku svetega Jane
za Krstnika, s katerim je na 
Slovenskem povezan običaj 
kresovanja, ter drugo o oseb
nosti velikega flamskega m i
sijonarja Očeta Damjana, ki 
je svoje življenje posvetil go
bavcem.

FRANČEK
Franček je naslov novi lepo 

ilustrirani knjižici. Gre za živ
ljenjepis enega od treh otrok, 
ki se jim  je v  Fatimi prikazala 
Marija. Jacinti, Luciji in Fran- 
ceku se je Mati Božja prika
zala 13. maja 1917 v portu
galskem mestu Fatima. O  Ja
cinti je pri Ognjišču že izšla

podobna knjižica, v idk in ja  
Lucija pa še živi. Za prevod in 
priredbo knjižice, ki jo  je na
pisal Fernando Leite, je poskr
bel neumorni Silvester Čuk, 
lepe in nežne barvne ilustra
cije pa so delo Merces Gil.

VERSKI ČUT
Verski čut je naslov knjige, 

ki je v zbirki Mladinska knji
žnica Ognjišča izšla kot d ru
ga po vrsti. Avtor dela je zna
ni italijanski duhovnik Luigi 
Giussani, ki se je rodil leta 
1922 v Desiu pri Milanu in je 
takoj po vojni začel s pasto
ralnim delom med srednje
šolci in študenti. Med drugim 
je bil ustanovitelj mladinske
ga gibanja Skupnost in osvo
boditev, ki ga pri nas bolje po
znamo pod imenom Comu- 
nione e Liberazione. To giba
nje je danes prisotno pred
vsem med višješolci in uni
verz ite tn im i študenti v se
demdesetih državah po sve
tu. Giussani je danes tudi sve
tovalec Kongregacije za du
hovščino in Papeškega sveta 
za laike, obe organizaciji ima
ta svoj sedež v Vatikanu. V 

j  Sloveniji se je nad idejami in 
načinom dela pri pastorali z 
m ladim i pred veliko leti nav
dušil znani primorski duhov
nik msgr. Vinko Kobal, ki je 
knjigo Verski čut tudi lepo pre

lil v slovenski jezik. Msgr. Ko
bala poznamo tudi v zamej
stvu, saj so tudi iz naših kra
jev prenekateri mladi odšli na 
tedne duhovnosti v Stržišče 
pod mogočno Črno pest, kjer 
seje rodilo današnje sloven
sko katoliško mladinsko giba
nje Pot, katerega duhovni vo
dja je  še vedno msgr. Kobal. 
Knjiga Verski čut je izvrstno 
duhovno branje; lahko se be
re kot niz krajših globljih pre
mišljevanj, lahko pa tudi kot 
poglobljena analiza nekega 

I verskega osmišljanja današ
njega življenja. Beremo jo lah
ko tudi kot duhovni manifest 
gibanja Skupnost in osvobodi
tev ali pa tudi v luči spoznava
nja, kako lahko mlad duhov
nik takoj po drugi svetovni voj
ni uvidi, daje potrebno z mla
dimi začeti delati drugače, kot 
se je delalo na pastoralnem 
področju do tedaj, saj se je 
don Giussani zavedel globo
kih družbenih sprememb, ki 
so zahtevale tudi nove odzive 
katoliške Cerkve. Prav v tem 
sta namreč velika in inovativ
na duhovnika tako don Luigi 
Giussani, ki je v  Italiji takoj po 
vojni ustanovil eno najvpliv
nejših katoliških gibanj, kot 
tudi msgr. V inko Kobal, kate
remu mora biti prenekateri 
današnji odrasel in zrel slo
venski človek hvaležen, če je 
še v zrelih letih zvest krščan
stvu. Čas in družbene razme
re, v katerih je namreč msgr. 
Kobal začel s pastoralnim de
lom med mladimi Slovenci in 
predvsem z njim i, so bili vse 
prej kot naklonjeni takemu 
početju, da ne rečemo kake 
bolj trde besede. Ena od lepih 

! lastnosti, ki jih je mlad človek 
spoznal pri msgr. Kobalu, je 
bila namreč tudi ta, da se go
spod Vinko, kot smo ga pre
prosto imenovali, ni obnašal 
kot človek, ki ima resnico v 
žepu, ampak kot človek, ki 

| skuša pokazati pot do prave 
Resnice. In to v tistih časih ni 
b ilo in tudi danes ni malo.

■ JUP
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PRED GOREČIM GRMOM
DANIJEL DEVETAK

K ak o  se p r ip ra v lja š  
na posvečenje?

Zadnje mesece me najbolj 
skrbi, da bo posvečenje pote
kalo v redu in da ne bo večjih 
zapletov. Konec avgusta bo
mo vsi trije  opravili tedenske 
duhovne vaje. Zdi se mi, da 
bosta samo posvečenje in no
va maša lep in čustveno bo
gat dogodek. Gotovo pa se po
slanstvo duhovnika s posve
čenjem šele začenja. Na to 
sem se v teh letih pripravljal 
in upam, da je  to  pravi trenu
tek za ta korak, ki me veseli 
in ki sem si ga dolgo želel. 

K atero  božjo  
besedo najbo lj 

"prem levaš"
v p r ip r a v i  

na ve lik i dogodek?
Za novomašno geslo sem 

si izbral vrstice iz druge M o j
zesove knjige, v kateri Bog 
pravi Mojzesu: "Ne hodi sem. 
Sezuj si sandale z nog, kajti 
kraj, kjer stojiš, je sveta zem
lja." (3,5). Zemlja, na kateri 
stoji Mojzes, je sveta in obe
nem skrivnostna, saj mu ni ta
koj jasno, za kaj gre. Vera go
vori o svetosti in skrivnosti. Ta 
vrstica in sploh pripoved o 
M ojzesu pred gorečim  gr
mom sta zame zelo zgovor
ni. Mojzes gleda čuden pojav, 
da grm gori, a ne zgori; ta ču
dni pojav postane skrivnost
na prisotnost nekoga, Boga, 
ki se iz gorečega grma oglasi 
Mojzesu. Ta podoba me je 
spremljala, odkar sem prvič, 
pred 11 leti, bil na duhovnih 
vajah. M islim, daje svet, v ka
terem živimo, res skrivnosten 
in prav tako vsaka življenjska 
pot. Zato se mi zdi, da mi ta 
svetopisemska vrstica veliko 
govori o poklicu in poslanstvu.

Rad bi še povedal, kako gle
dam na posvečenje kot velik 
dogodek. Gotovo gre za ve
lik dogodek v marsikaterem 
pogledu. Najprej zame in za 
družino, potem za sorodnike, 
prijatelje itd. Gre za velik do
godek tudi zato, ker je  vedno 
bolj redek in ker gre morda 
za "skrajno" odločitev, ki ni ta
ko sama po sebi umevna. To
da govorili o velikem dogod
ku je lahko dvorezno. Duhov
nik ni junak in niti filmska zve
zda. To skušnjavo lahko vsak
do doživi in še posebno no- 
vomašnik. Zato si za novo ma
šo želim, v mejah možnega, 
č im bolj preprosto vzdušje. 
Preden sem sprejel ta pogo
vor, sem kar nekajkrat pom i
slil, ali je  to primeren trenu
tek zanj. Končno sem se od
zval vabilu, ker se mi je po de- 
vetih letih odsotnosi iz Gori
ške zdelo prav, da se v obliki 
intervjuja na kratko predsta
vim  bralcem Novega glasa. 

K a j pom enijo  
besede A d m aiorem  
D e i g lo riam  (V  večjo 
božjo slavo) v tvojem  

živ ljen ju?
Te besede spremljajo jezu

ite od ustanovitve reda do da
našnjih dni. Vse, kar dela je
zuit, je za večjo božjo slavo. 
Geslo se mi zdi zelo posreče

V soboto, 4. septembra, bo v Gorici veliko slavje, 
saj' bodo ob 16. uri na Travniku posvečeni David Bre- 
sciani, Franček Bertolini in M irko Pelicon, trije dia
koni iz Družbe Jezusove, po rodu Goričani; skupno 
novo mašo bodo peli v cerkvi Srca Jezusovega nasled
nji dan ob isti uri. Tokrat se nam predstavlja še David 
Bresciani, ki se pripravlja na posvečenje z velikim  
občutkom za skrivnost in svetost svoje poklicanosti.

no, saj gre za božjo in ne kako 
drugo slavo. Bog pa je vedno 
dober. Hebrejski narod ni ni- 

I koli imenoval Boga, ampak je 
govoril o božji slavi. Božja sla
va je npr. bila prisotna med 
Izraelci v puščavi. Vendar pa 
lahko ima sam izraz slava ne
gativen prizvok. Zato ni težko 
kritizirati to  geslo. Zame nosi
jo  te besede v sebi globok po
men in se dotikajo samega je- 

! dra duhovnega življenja. Gre 
, namreč za namen, ki ga ima
mo pri katerikoli odločitvi ali 
poslanstvu. In odločati se s 
pravim namenom ni, verjet
no, samo stvar jezuitov, am
pak tudi zavesti kogarkoli.

Lahko na k ra tko
opišeš dosedanjo  

prehojeno p o t v vrstah
Družbe Jezusove?
Študij teologije traja prib li

žno devet let (do doktorata). 
Začel sem študirati v Ljublja
ni, nato sem nadaljeval v Ri
mu in trenutno sem v Parizu, 
kjer sem letos končal prvo le
to licence iz teologije. V Pari
zu bivam, ker mi je to om o
gočila francoska jezu itska 
provinca. Večje evropske 
province (italijanska, nemška, 
španska, francoska itd.) imajo 
primerne vzgojne ustanove. 
Zato študiramo jezuiti na raz
nih koncih Evrope. Hvaležen 

! sem francoskim jezuitom, da 
so me sprejeli in mi ponudili 
to možnost. Toda jezuitska 
formacija ne predvideva sa
mo študija. Čeprav je zame 

' študij zdaj glavna skrb, v de- 
j  vetih letih redovniškega živ
ljenja nisem samo študiral.

V vprašanju se še omenja
jo jezuitske "vrste". Govoriti o 
vrstah se zdi sicer očarljivo, 
toda sam se ne počutim , kot 
da bi bij v  vrstah Družbe Jezu-

■ sove. Čeprav nas je jezuitov 
več kot 22.000, iz izkušnje 
lahko rečem, da smo med 
sabo precej različni. Lik sv. Ig
nacija je glede tega zelo zgo
voren. Naš ustanovitelj pred 

J svojim spreobrnjenjem ni bil 
vojak, ampak vitez in vitezi ni
so bili v vrstah, ampak so na- 

j  stopali precej svobodno.
In  dosedanje  

p as to ra ln e  izkušnje?
V devetih letih redovniške

ga življenja sem šest let štu

diral, dve leti bil v noviciatu 
in eno leto bil zaposlen s pra
ktičnim delom (materialna o- 
skrba skupnosti). Nikoli nisem 
še bil poslan v župnijo, toda 
vedno sem pomagal, kjerkoli 
sem bil, tudi v Parizu, kjer tre
nutno živim. Zelo globoka pa
storalna izkušnja so bileduho- 
vne vaje. Nekajkrat sem jih že 
vodil ali jih pomagal voditi. V 
Ljubljani sem vodil nekaj sku
pin Skupnosti krščanskega 
življenja. V obeh primerih so 

I bila prijateljstva, ki sem jih  na
vezal, zelo bogata. Spomi
njam se nekaj lepih pogovo
rov, ki so me presenetili za
radi iskrenosti in globine, če
prav še nisem bil duhovnik.

K a j t i pom eni 
p rip a d n o s t slovenski 

p ro v in c i D ru žb e
Jezusove?

Ko sem se odločil za jezui
te, sem lahko izbiral med ita
lijansko ali slovensko provin
co. Odločil sem se za sloven
sko, ker sem jo  najbolj poz- 

' nal, ker je manjša kot italijan- 
1 ska in ker se mi je kot zamej- 
| skemu Slovencu to zdelo naj
bolj primerna odločitev. Toda 
province v Družbi Jezusovi 
niso zasebna enota. V neka
terih državah imamo zaradi 

j  velikega števila članov več 
provinc. Te imajo predvsem 
upravljalni namen. Naš vrho
vni p redsto jn ik p. Kolven- 
bach to vedno poudarja. Raz- 

! delitev na več provinc nam o- 
, mogoča, da smo bolj domači 
v okolju, v katerem živimo, in 

i učinkovitejši v poslanstvu. Pr
vi patri jezuiti, ki so se odločili, 
da ostanejo skupaj in da usta- 

! novijo nov red, so bili razli- 
! čnih narodnosti in prav to je 
bilo njihovo bogastvo. Čut za 
m e d n a r o d n o s t  je ve dno  
spremljal jezuite. Jezuiti smo 
v zgodovini znani zaradi m i
sijonov. Red je bil ustanovljen 
takoj po "odkritju" ameriške 

i celine. Azija pa je bilaševed- 
! no zelo privlačna. Obstaja 
kar lepo število jezuitov, ki 
pripadajo tu jim  provincam. 
Med temi poznam kar nekaj 
slovenskih in italijanskih pa
trov. V Rimu sem spoznal 

I španskega patra, ki je štiride- 
' set let živel v Indiji in pripada 
I eni od indijskih provic (v In

diji jih  imamo prib ližno 15). 
! Vrhovni predstojnik p. Kol- 
venbach, po rodu N izoze
mec, je  vse svoje redovniško 
življenje preživel v Libanonu 
in bil celo provincial provin
ce Bližnjega vzhoda. Provin
ce si med seboj tudi veliko po
magajo. Ne mislim samo na 

I misijone, ampak tudi na vza- 
jemno pomoč evropskih pro
vinc. Evropski provinciali že 
nekaj let skupaj sodelujejo pri 
pomembnejših in obsežnej
ših načrtih, k ijih  imamo jezu
iti za evropski kulturni prostor.

K a te ra  znač ilnost 
Ignac ijeve  osebnosti 

t i je  najbližja?
; Sv. Ignacij je bil človek, ki 
je razumeval svojo življenj
sko izkušnjo v luči evangelija, 
to je Jezusovega življenja. Ta
ko je lahko postal Njegov to- 
variš. Ignacijeva Avtobiogra
fija je v tem pogledu zelo za
nimiva. V vsem, kar je doživ
ljal, je našel duhovni pomen. 
M islim , da si tega človek da- 

; nes še najbolj želi. Ni namreč 
skrivnost, da obstaja trpljenje. 
Vzrokov zanj je veliko: social
na, ekonomska, politična kri
za, raznovrstne oblike nasilja, 
vojne, maščevanja, zavist itd. 
Toda največja tragedija je ve
rjetno takrat, ko človek na 
smrtni postelji ni spravljen s 
svojo preteklostjo. Zelo hudo 

i je, ko človek umre poln ne- 
i voščljivosti, sovraštva in jeze.
! Umreti s pozitivnim  pogle
dom na svet in na svojo pre- 

' teklost, veseli za življenje, ki 
nam je bilo dano živeti, pa je 
velik blagoslov. V tem je bil sv. 
Ignacij res velik in to pri nje
govi osebnosti najbolj obču
dujem.

K a j pom enijo  
v tvojem živ ljenju  

duhovne vaje?
V glavnem  razliku jem o 

: dve vrsti redov, aktivne in 
kontemplativne. Aktivni so ti
sti, ki se ukvarjajo z dobrodel
nimi ustanovami, mladino, s 
poučevanjem itd. Kontem- 
plativni pa so tisti, ki posve- 
čajo več časa molitvi oz. sku
pni molitvi in v katerih se člani 
v marsikaterem primeru od
maknejo v samoto samosta
na. Gre za meniški stil življe
nja. Jezuiti smo na prvi po
gled morda bolj aktiven red. 
Posvečamo se namreč raz
nim apostolatom. Toda v je 
dru naše karizme je kontem- 
plativnost zelo pomembna.

| Sv. Ignacij je nekaj časa pre
mišljeval, da bi stopil v Kar- 

; tuzijo. Nazadnje pa se je dru
gače odločil. Toda ohranil je 
marsikatero značilnost meni
škega življenja. Bil je neke vr
ste potujoči menih. Zato so 
duhovne vaje za nas jezuite 

I zelo pomemben trenutek re
dovniškega življenja in so je
dro naše karizme. Zame so 
predvsem čas, ko pregledam 
preteklo leto v luči evangelija. 
Gre za tisti duhovni pogled 
na lastno življenje, o katerem 
sem že govoril v prejšnjem 
odgovoru, in m islim, da gre 

i za to, kar omogoča vsakemu 
jezuitu, da je ali da postane 
Jezusov tovariš.

SVETNIK TEDNA

11. AVGUSTA

SILVESTER CUK .

USTANOVITELJICA  
REDA KLARIS

"Duše se prižigajo ob duši kakor bakle," je zapisal staro
krščanski pisatelj Plotin. Neštetokrat se v življenju dogaja, 
da notranji ogenj kakšnega človeka, s katerim se srečamo, 
ogreje tudi nas. Na izreden način se je to uresničilo v življenju 
sv. Klare Asiške: ogenj božje ljubezni, ob katerem je vse 
posvetno bogastvo zbledelo, je v njenem srcu zanetil njen 
dvanajst let starejši rojak Francesco Bernardone, k i ga ves 
svet - ne samo krščanski - pozna kot sv. Frančiška Asiškega. 
Klara je bila najstarejši otrok viteza Favaroneja in plemkinje 
Ortolane, rojena leta 1193 v Assisiju; imela je še mlajši 
sestri Agnes in Beatrice. M ati Ortolana je vse tr i vzgojila v 
pravem verskem duhu in jim  omogočila tudi izobrazbo, ki 
je bila v tistih časih dekletom dostopna. Klara seje razvila 
v lepo dekle in v hiši so se začeli oglašati snubci, toda Klara 
ni marala slepo ubogati mogočnega strica Monalda, ki se je 
imel za glavo njenega plemiškega rodu.

Ko j i  je bilo sedemnajst let, je slišala Frančiška, ki je v 
bližnji stolnici pridigal o pokori. Besede, s katerimi je 
pozival k odločnemu posnemanju Križanega, so jo prevze
le in v njej vzbudile misel, da bi se po zgledu Frančiška in 
njegovih tovarišev tudi sama odpovedala svetu in se po
svetila Bogu. Sla je k Frančišku, k i je takoj začutil, da je 
Klaro Bog poklical po njem. Frančišek je naročil Klari, 
naj pride k njemu v noči na 19. marec 1212. Klara je 
vedela, da bo ta njen korak pri sorodnikih izzval odločen 
odpor, zato je tisto noč naskrivaj zbežala iz domače hiše.
V znamenje, daje poslej božja last, j i  je Frančišek ostrigel 
lase, potem pa jo  je peljal v samostan redovnic benedik- 
tink. Ko so jo  sorodniki tam iskali, Klara n it i slišati ni 
hotela, da bi šla z njim i. Kmalu je šla po njenih stopinjah 
tudi sestra Ag>ies, za njo kasneje še najmlajša sestra Bea
trice, nazadnje pa še ovdovela mati Ortolana. Redovnice 
klarise, zaročenke "gospe uboštva" kot Frančiškovi sinovi, 
so dobile dom-samostan v San Damianu. Redovna družina 
pri sv. Damijanu n i imela stalnega vodila: živela je po 
navodilih, k i jih  je sproti dajal sv. Frančišek, v njegovi 
odsotnosti pa njegovi sobrat je. Klara je redovnicam dan 
razdelila v molitev, delo, dejanja ljubezni do bližnjega, 
pokorščine in počitek. Preživljajo naj se z delom, k i se jim  
zjutraj sproti odkaže, in z miloščino. Pokore naj se zlasti z 
molkom in s postom - razen v bolezni naj ne uživajo mesa.
V tem so povzeta pravila reda klaris, k i veljajo še danes. 
Klara se je morala dolgo bojevati za svoje redovno pravilo 
uboštva. Tega ni delala z bojevito upornostjo, marveč mimo 
in s potrpežljivo vztrajnostjo. 9. avgusta 1253, dva dni 
pred njeno smrtjo, je papež Inocenc IV. potrdil njeno pra
vilo. Naslednji dan ga je že imela v rokah. To je bila ura 
njenega največjega veselja. Ko so jo 12. avgusta istega leta 
pokopali, so j i  dali to listino njene neomajne zvestobe do 
uboštva v grob kot znamenje njene največje zmage. Že 
dve leti po svoji smrti, IS. avgusta 1255, je bila razglašena 
za svetnico. Prvi samostan klaris na slovenskih tleh je zra
sel leta 1300 v Mekinjah p ri Kamniku, kasneje so klarise 
prišle še v Gorico, Ljubljano in Škofjo Loko. Zdaj imajo 
svojo hišo v Nazarjah.

Ime Klara a li poslovenjeno jasna na Slovenskem ni prav 
posebno razširjeno. Papež Pij XII. je sveto Klaro leta 1958 
razglasil za zavetnico televizije: ker naj bi Klara o Božiču 
leta 1252 po nadnaravniteleviziji' spremljala in doživljala 
daleč odAssisija tamkajšnje obrede.

Na koledarju je danes še ime Suzana, ker Cerkev obhaja 
spominski dan svete Suzane, rimske mučenke, ki je dala 
življenje za vero leta 304. Danes godujejo nekatere žene in 
dekleta, k i jim  je ime Suzana a li Suzi.

DNE 11. SEPTEMBRA BO BLAG O SLO VITEV NOVE  
ŠKOFIJSKE G IM N A Z IJE  V V IP A V I

Koprski škof msgr. M etod Pirih bo v soboto, 11. septem
bra, ob 15. uri blagoslovil novo stavbo Škofijske gimnazije v 
Vipavi. Dopoldne bo v božjepotni cerkvi v Logu pri Vipavi 
vodil slovesno mašo na molitveni dan za duhovne poklice. 
Običajno poteka molitveni dan napriljubljeni primorski božji 
po ti Sveti gori pri Gorici, letos pa bo zaradi bližnje slovesno
sti v Vipavi potekal v Logu. Pri maši bo dosedanjemu stolne
mu župniku Sandiju Škapinu podelil tud i misijonski križ. Go
spod Škapin namreč odhaja v misijone na Slonokoščeno oba
lo, kjer ima koprska škofija svoj misijon. Tam delujejo že trije 
p rim orski duhovniki iz koprske škofije (brata Bajec in g. Ko
smač). Pri maši bodo sodelovali duhovniki, ki letos praznujejo 
kakšen jubilej (25- ali 50-letnico mašništva). Nekateri slušatelji 
teološko-pastoralne šole pa bodo prejeli diplome.
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DRAGA 99
V p a rk u  Finžgarjevega do

ma na Opčinah (N arodna u li
ca 8 9 ) bodo od 3 ■ do  5. sep
tem bra p o te k a li X X X IV . Štu
d ijs k i dnevi D ra g a  99-

PETEK, 3. SEPTEMBRA:
- ob 17. uri: pri okrogli mizi na te

mo Kakšna prihodnost za slovensko 
manjšino? bodo sodelovali Milan Bu- 
fon, Peter Černič, Marko Štavar, Bre
da Susič: o podobi manjšine in vlogi 
mladega človeka v razmišljanju pred
stavnikov mlajše, postindustrijske in 
antiideološke generacije, ki ima veli
ke težave pri vključevanju v družbeno 
stvarnost.

SOBOTA, 4. SEPTEMBRA:
- ob 16.30: Bojan Pavletič bo go

voril na temo Južni Sokol kot priča 
slovenske prisotnosti v razvijajočem 
se Trstu: o pomenu sokolskega giba
nja na tržaškem v okviru prebujanja 
narodne zavesti ob 130-letnici usta
novitve domovinske in športne orga
nizacije sredi prejšnjega stoletja v Tr
stu, ko so Slovenci iskali enakoprav
nost v razvijajočem se mestu.

NEDELJA, 5. SEPTEMBRA:
- ob 10.30: mag. Matija Ogrin bo 

govoril na tem o Slomšek in vpraša
nja sodobne slovenske kulture: Kak
šno je danes razmerje med krščan
stvom in slovenstvom? Koliko je Slom
škov pogled na vero in kulturo rele
vanten za sodobno stanje slovenstva? 
Kaj nam to pove o dejanskem in kaj
o željenem razmerju med občo in vi
soko kulturo, razmerju, ki je pravza
prav notranja vez naroda.

- ob 16. uri: dr. Vaško Simoniti bo 
govoril na temo Med zgodovino in 
sedanjostjo: sodoben esej hoče ob
računati z deviacijami temne prete
klosti: če si bomo upali pogledati v 
zgodovino, bomo lahko ustvarjali tu 
di sedanjost in prispevali k lepši pri
hodnosti.

V nedeljo ob 9. uri bo na priredit
venem prostoru za udeležence Dra
ge daroval sv. mašo msgr. Oskar Sirp- 
čič, vikar za slovenske vernike goriške 
nadškofije.

9. D R A G A  M L A D I H  O M L A D I N S K I  K U L T U R I  I N  U S T V A R J A L N O S T I

MLADINSKA KULTURA LE
ZA MLADE?

BREDA SUSIC

Tudi letos bo ob koncu poletja - 
od 2. do 4. septembra - tradicionalna 
kulturno-izobraževalna prireditev za 
mlade, Draga mladih. Že deveto leto 
bo privabila v park Finžgarjevega do
ma na Opčinah mlade izobražence iz 
zamejstva, Slovenije in zdomstva, ki 
se bodo lahko med seboj spoznali, 
navezali tesnejše stike, se skupaj za
bavali ob kulturno-družabnem pro
gramu, seveda pa bodo lahko tudi 
odnesli marsikatero informacijo o te
mi v izobraževalnem delu programa. 
Draga mladih bo namreč tudi letos 
sestavljena iz dveh delov: v resnejšem 
delu programa bodo predavanje, o- 
krogla miza in debata na temo Mla
dinska kultura: samo za mlade?: v dru
gem delu pa bodo kulturne in druža
bne točke. Omenjeno temo smo mla
di, ki sodelujemo pri organizaciji, iz
brali, ker se nam je zdelo, da prihaja 
med generacijami do razdora, ki se 
kaže tudi na ravni kulture in ustvarjal
nosti. Mlade žuli dejstvo, da starejši 
večkrat ne razumejo ali celo zavračajo 
izraze umetnosti, ki so mladim blizu 
in ki jih navdušujejo bolj kot klasične 
ali tradicionalne zvrsti umetnosti. Mla
di se na primer množično opredelju
jejo za lahko glasbo bolj kot za kla
sično, za film  bolj kot za literaturo, 
za stripe in grafite bolj kot za tradi
cionalne oblike slikarstva... Glede na 
to, da je kultura izrednega pomena 
za identiteto naroda in da je mladi
na prihodnost naroda, je tema leto
šnje Drage mladih še kako aktualna 
(na sliki lanska prireditev).

Prvo predavanje - v četrtek, 2. sep
tembra, ob 16.45 - bo zaupano teo
logu in pedagogu Branku Cestniku. 
S sociološkega vidika bo razčlenil po
jem umetnosti, razložil pomen, ki ga 
ima umetnost pri identifikaciji člove
ka z določeno skupino (narodom, lo
kalno skupnostjo, družbenim giba
njem...), kako se oblikujejo in spre
minjajo kriteriji estetike, t.j. zakaj pri

haja do različnih estetskih okusov, kaj 
je pravzaprav mladinska kultura in ka
tere so njene značilnosti tako v Slo
veniji kot drugje v Evropi.

Drugo izobraževalno srečanje bo 
v petek, 3. septembra, ob 10. uri in bo 

i potekalo v obliki okrogle mize. Sode
lovali bodo mladi uveljavljen sklada
telj resne glasbe in zborovodja Am
brož Čopi, mladi uveljavljen sklada
telj filmske glasbe Rok Golob, popu- 

[ laren kantavtor Zoran Predin in bivši 
j  član slovenske rock skupine Pankrti,
] univerzitetni profesor Gregor Tomc. 
Izbira je zavestno padla na glasbene 

' ustvarjalce, ki so različnih generacij, 
priznani ter uspešni, vendar ustvarja
jo popolnoma različne zvrsti glasbe.

I Debata se ne bo omejevala le na svet 
glasbe, vendar bo širše pogledala v 
pojav umetnosti, ki jo  nekateri deli
jo na "resno" in "zabavno ali pop". Ti 
dve opredelitvi ljudje avtomatično vz
porejajo tudi z različnim vrednote
njem ene in druge zvrsti umetnosti.

5 Tako je "resna" umetnost večkrat av
to m a tičn o  kvalitetna, "zabavna ali 
pop" pa manj kvalitetna.

Tretje izobraževalno srečanje bo 
v obliki debate oz. soočenja v sobo
to, 4. septembra, ob 10. uri. Gosta bo
sta teolog, antropolog, likovni ustvar
jalec p. Marko Rupnik in državna se
kretarka na slovenskem ministrstvu 
za kulturo Majda Širca. Dotaknila se 
bosta naslednjih vprašanj: kako drža
va oblikuje in usmerja kulturo in u- 
metniško ustvarjanje, kaj je "uradna"

■ kultura, kaj "alternativna", v kolikšni 
meri je treba alternativno kulturo e- 
načiti z mladinsko, koliko prostora 
kulturna politika namenja mladim u- 
metnikom, s kakšnimi kriteriji in kdo 
naj določa, kaj je umetnost, kaj pa to 
ni, kje so meje svobode ustvarjalca, 
ali obstaja in kaj je etika v estetiki.

Mladi bodo imeli na voljo tudi ve
liko sprostilnega programa: v četrtek 
zvečer se bodo lahko nasmejali ob 
igri Male tržaške kabaretne bande

Kraški tera/on; v petek popoldne se 
bodo lahko vključili v eno izmed šti
rih Delavnic mladinske ustvarjalno
sti in se preizkusili v slikarstvu, glas
bi, plesu ali mimiki, zvečer pa bo na 
sporedu latinsko-ameriški večer s ple
som in družabnostjo.

Na Drago mladih so vabljeni vsi 
mladi ne glede na idejno ali politično 
prepričanje. Lahko se udeležijo samo 
posamezne točke ali celotnega pro
grama. Dodatne informacije in pojas
nila nudijo: Mladi v odkrivanju skup
nih poti, ul. Donizetti 3, Trst, tel. 0039 
040 370846(pon.-pet. med 9. in 17. 
uro); Združenje katoliških študentov, 
Jurčičev trg 2 Ljubljana, 061 126 30 
71 (pon.-pet. od 9. do 12. ure, tor. 
in čet. od 14. do 16. ure); AKZAMOS, 
Koroška cesta 1, Maribor, 062 223- 
694 (pon.-pet. od 10. do 15. ure).

fvill Dragi1
m la d jh

?■

p r e d  St u d i j s k i m i  d n e v i

LJUBA NAŠA 
DRAGA, VARUJ 
SE LAŽNIVIH 
SNUBCEV!
Za sloviti letni simpozij demokra

tičnih slovenskih narodnjakov na Op
činah pod  zgodovinskim imenom  
Draga imamo tudi letos že v rokah 
obvestila, vabila in program. Prevze
mata pa me radovednost in skrb, ali 
se utegnejo nadaljevati lansko leto 
začeti komentarji novejših prišlekov 
s paternalističnimi kritikami in refor
mističnimi predlogi. Rad b i opozoril 
pravoverno misleče prijatelje Drage 
in idejno opredeljene njene pristaše 
pred nevarnostjo vdora krivih prero
kov, pretkano preoblečenih petoko- 
loncev v to zgodovinsko ustanovo.

Mihec: Taku! Zdej bomo pej zapr
li. Gremo na ferje. En melk se uedde- 
hent.

Jakec: Ne me pravet. Altroke se 
ueddehent. Tujemartra! Muoja M il
ka je vre začnla, de kem bomo šli, de 
Marija gre zs Poldoten u toplice, de 
Elvira bo zs Marjoten šla u zlato Pra
go, de Malja nu Pepko gresta na Šar- 
denju, jen de kan ju bom pelju,... jen 
de kan bomo šli, jen teku naprej! Si 
lehko predstavlješ, kašno je..., tu je 
ana martra ju poslušet, si predstavlješ 
pej jet u kešen krej.

Mihec: De be vsej molčo, sej si me 
glih pred kešnen tednen pravo, kako 
si za tuj rojstne dan peljal ženo u Pa
riz, jen ...

Jakec: Ja, ma sen te tude reku, da 
je bla ena taka martra, de je blo za 
znoret... teči sen, jen teči če, jen po
dnevi, jen ponoči..., glej, nisem muo- 
gu več.

Mihec: Se spomnen, se,... ma pe- 
stmo, sej nima smisla pravet ued do
pusta, kader ki je tle vse že u takem 
stanji, da be moral midva kej več po
vedel

Jakec: Ma kej češ, sej veš, kaku je 
pr' časneki. Doste buoato se ne da. 
Je preveč ruobe, preveč važnih zadev, 
kej češ, de bojo kvarli karto zenes. 
Ne sanjet.

Mihec: A, gotovo, češ reč, de ni
smo zanimive?... Ma kej ti smatreš 
za zanimivo?

Jakec: Ben, se zna, zanimivo u ten 
cejti je, de bo kraška uehcet, jen de

K JESENI BO PUOCLO!

bo v Repni luštno, de se 
bo jelo eno pilo eno se 
fejst zabavalo. Ma ne vsi, 
zatu ke kešne se glih seli
jo  eno ni rečeno, da bojo 
vso ruobo, jen predvsem 
vse karte prenesli zes seda
njega sedeža u novga u via 
Geppa na Safti u praven cejti, de bojo 
lehko šli na uehcet.

Mihec: O, ma tu je pej dobro. Bojo 
i vsaj Slovenci kej primle za fet. Dela 
je menj, prostuori so prazni eno Bu
din eno njegovi so smatrali, deje prou 
pomagat ten buezen, teku de dobijo 
vsej tistih nekej lire ued feta, de jen 
ACEGAT ne zepre luči jen vode ..

Jakec: Sej me ne prou doste briga, 
ken se spravejo. Ma bi me zenimelo 
vedet, kej je rekla SKGZ ued te Štorje?

Mihec: Ah, kej češ, sej zdej Pavšič 
jen njegovi nimejo prov doste cejta, 

j sej štederejo zaščitni zakon, de ne bi 
pršlo do kešnega presenečenja.

Jakec: Teku pravejo, ma jest mi- 
slen, de se napravljajo za "manjšinski", 
de ne rečemo državni udar.

Mihec: Keku, udar? Kej misleš?!
Jakec: Ma jasno, ne. Kej se ne spo- 

mneš tistega dvoglasnega intervjuja, 
ki ga je Primorski nerdo Pavšiču jen 
Pahorje lani decembra?

KI
Mihec: Sevede se spo- 

mnem. Sej je bil prov za
nimiv. Zdej se spomnem. 
Ti misleš, čaki, čaki, de se 
spomnem, tisto vprašanje, 
de kej mislesta, ali ni per- 
šo cejt, de be Slovenci v Ita

liji imeli eno samo krovno or
ganizacijo. Je teku? Tu misleš?

Jakec: Ja, prav teku. Jest ti poven 
prov po pravici, de me tisto sprašava- 
nje, jen tedi odgovora skrbista. Zetu, 
ki je jasno, de se moremo vsi strinjet 
zs potrebo, de manjšina, vsi, prov vsi, 
levi jen desni, nastopamo čim bolj 
složno, kar se narodnostnih intere
sov tiče, ma glede ostalega, se mi ne 
zdi teku pametno. Prej be reko, deje 
več društev pokazatelj neke dinami
ke jen nekega zanimanja med ledmi.

Mihec: Mislen, de se Pahor zave
da, sej je prav ten reko, de "se združe
vanje ne more omejiti na enkratno 
dejanje, pač pa je lahko le rast, ki mo
ra trajati, dokler se postopno ne za
brišejo posledice preteklosti in ne zra
sejo interesi v obojestransko korist. 
To je stvar dialoga, ki smo ga začeli." 
Jen prov na konce je še reko, de "se 
ne smemo plašiti, če bo naša družba 
še neprej pluralistična, kjer pa nas bo 
premalo, bo tako in tako obstalo eno 
samo društvo, šibkejše bo odpalo sa

mo po sebi". Teku je reku eno prav 
tu me skrbi.

Jakec: Kej te bo skrbelo, pomene, 
de se čute zadoste močnega, de je- 
ma za sabo ten na Via Donizetti celo 
vojsko ledi jen društev, ki pridno de
lajo jen širejo eno kulturno jen naro
dno poslanstvo, eno vizijo prihodno
sti za našo manjšino v zamejstve.

Mihec: Te pruosen, molče! Ne go
vore takih, ki se te smejejo še vrabci 
zs Frančiškove ulice, de teku rečemo. 
Ma kašna vojska. Ten, če nisi še za- 
merko, so sami oficerji. Elita, se prave 
taken, jen se bojin, de jen ostaja prav 
malo al pej neč ledi za delet na tereni.

Jakec: Dej, ne bet tak! Pahor boja 
vedo, kej dela.

Mihec: Če ga niso zaštregali, kej 
veš? Boš ti vido, boratalo ku kr sez Za
drugo Primorskega dnevnika. So jo 
nardili, Kuret seje martrojenje nejdo 
soude, de Primorski nej šou na kant, 
jen rezultat kašen je bil? De v odbo
ru zadruge ta stran, pej kličmojoSSO 

! ali Slovenska skupnost, ne šteje neč, 
jen za Pahorja so krive tisti, ki niso per- 
stuople v zadrugo. Tudi zs združeva
njem krovnih ali ustvarjanjem nove 
zavesti slovenske civilne družbe med 
Slovenci v Italiji, bo tako!

Jakec: Češ reč, de bo ratalo, kukr 
sez verzuoto, ki jo je vahtala koza.

Mihec: Taku, prau taku bo! Ma 
znaš kej, sva rekla že preveč. Bolše 
bo, de greva kej spet.

Jakec: Ben, pej bejžva!

Lansko leto je  bilo mogoče brati 
nekaj na papirjih slovenskega objav- 
Ijalništva na obeh straneh državne 
meje, še več pa je  bilo slišati v javni 
debati in v zasebnih razgovorih iz ust 
falzificiranih rodoljubov, da Draga po
staja agencija opozicijskih političnih  
strank iz Slovenije in da b i to ne sme
la biti. Očitek je  nastal namreč zara
di dejstva, da sta dobila besedo med 
razpravljanjem v Dragi izven progra
ma tudi dva politična predstavnika, 
namreč voditelj slov. socialnih demo
kratov Janez Janša in krščanskih de
mokratov Lojze Peterle, pa morda še 
kdo za komuniste nezaželenih in da 
t i in taki gostje iz Slovenije hočejo 
izkoriščati Drago za strankarska ob
računavanja iz notranjosti Slovenije. 
Še globlje y kritiko se je  spustil znani 
historiograf (zgodovinopisec) in po- 
učevalec novejše zgodovine evrop
skega Vzhoda, ki si je  prizadeval vdre
ti v Dragin program tudi z visoko u- 
čenjaškim pristopom kot historiolog 
(zgodovinoslovec) in poskusil soliti 
pamet kvalificiranemu občinstvu s 
pritlikavo teorijo o relativizmu v oce
njevanju zgodovinskih dogodkov in 
njih vzročnosti in posledičnosti.

Kaj reči na vse to? To, kar sem zapi
sal v naslovu: Ljuba naša Draga, va
ruj se lažnivih snubcev! Omenjeni hi
storiograf in historiolog v isti osebi 
je  že prejel odgovor kar na licu me
sta v izžvižganju precejšnjega dela 
občinstva in v istomišljenjskem mr
mranju ostalih. Vsem drugim kritikom 
pa naj zadošča priporočilo: Le pusti 
mojga slavca peti, kakor sem mu grlo 
ustvaril! (Fr. Prešeren). In ne kvari le- 
podonečega simfoničnega koncerta 
Drage s kakim sračjim vreščanjem! 
Niti tvoje pavje perje nas ne bo pre
slepilo. Seveda b i bilo koristno zara
di mlajšega rodu razložiti vzroke in 
pojav in pomen in pravico in dobro- 
došlost ljubljanskih odmevov na Op
činah in kako prosim ljubega Boga, 
naj m i še kaj sape da za objavo mojih 
osebnih pričevanj iz pradavnih dni 
moje mladosti po kranjskih cestah in 
celo po ožji domovini prijatelja Pe
terlina, pričevanja, koristna prav za
radi obilne nepoučenosti na Primor
skem, toda vročina tehle pasjih dni 
m i preveč izsušuje energije. Za da
nes le to: Mar zares ne moremo ali 
nočemo razumeti, da je vse politično 
delovanje v Sloveniji danes še tako 
abnormalno in nedemokratično, da 
ni za program Drage prav nič nenor
malno, če radi in radovedno prisluh
nemo tožbam resnično demokrati
čnih operaterjev slovenske politike. 
Na svidenje v Dragi tud i ob zatonu 
tega peklenskega stoletja!

STANKO ŽERJAL
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BRANJE ZA ODDIH
Teden pred Velikim šmarnom je iz

šla sedma letošnja številka revije Mla
dika. Platnico krasi vrsta fotografij o 
premskem srečanju primorskih knji
ževnikov in festivalu amaterskih gle
dališč v Mavhinjah, sredi nje pa je 
portret Alojza Rebule, ki je 21. julija 
praznoval 75. rojstni dan. Druga stran 
platnic prinaša spored XXXIV. študij
skih dnevov Draga 99. Uvodnik z na
slovom Poletje pričakovanj je posve
čen razpravi o zakonu za zaščito slo
venske manjšine v parlamentu. Avtor 
sicer prizna, da "so italijanski krogi 
prvič pokazali voljo, da speljejo po
stopek za uveljavitev zakona", ven
dar bo čas pokazal, ali je bil ta korak 
naprej tudi odločilen. Sledita nove
la Dušana Škodiča Mengore in pri
spevek v rubriki Brune Pertot Vrtnar
jeva pesem. Objavljeno je tud i dru
go nadaljevanje spominov primor
skega padalca Franca Vidriha; sledi
ta ji izbor pesmi hrvaške pesnice An
ke Petričevič in pripoved misijonarja 
Jožeta Cukaleta Dogaja se, a samo v 
Bengaliji. Tudi tokrat je objavljenih 
več likovnih in literarnih ocen, novic 
iz matice, zamejstva in zdomstva. 
Zmeraj zanimivo Mladikino mladin
sko prilogo Rast tokrat uvaja zapis 
Davida Bandelli z naslovom Knji
ževnost, zamejstvo in... ljubljanske 
ceste: o narodni zavesti, ogroženosti 
in odnosu do večinskega naroda.

ZCPZ: VABILO 
SKLADATELJEM

Zveza cerkvenih pevskih zborov iz 
Trsta namerava izdati jeseni zbirko 
zborovskih duhovnih pesmi zamej
skih skladateljev. Zato vabi skladate
lje, da sodelujejo pri pobudi. Vsak a v 
to r lahko predstavi tri skladbe, od ka
terih bo vodstvo Zveze izbralo dve za 
zbirko. Pesmi se lahko nanašajo na 
vse dobe cerkvenega leta, na sv. mašo 
ali druge cerkvene obrede. Prednost 
imajo pesmi o Sv. Duhu, za manjše cer
kvene praznike, darovanjske in sklep
ne mašne pesmi. Pri pisanju in zbira
nju pesmi naj se upoštevajo sedanji 
slovenski glasbeni in literarni dosež
ki. Skladbe za mešani, moški, ženski 
ali mladinski zbor, za zbor solo in or
gle pošljite do 28. avgusta na naslov: 
ZCPZ, ul. Donizetti 3, 34133 Trst.

JURIJ PALJK

Oddih je naslov zbirke pri Mladin
ski knjigi, v kateri izdajajo vsako leto 
tik pred poletjem vrsto knjig, med ka
terimi najde vsak bralec kaj zase. Gre 
za knjige, za katere ponavadi pravi
mo, da so lažje branje in njihova vse
bina spada med razvedrilo. Zmotno 
je mišljenje, da so knjige lažje ali zah
tevnejše. So le dobre ali slabe. In če 
jih v tej luči gledamo, so knjige te 
zbirke izjemno branje, saj so "dobre".

Že nekaj desetletij je na Zahodu 
veliko "izbranih" ljudi prepričanih, da 
so dobra literatura tiste knjige, pri ka
terih se je pisec kar se da potrudil, 
da jih  je zatežil tako z vsebino kot s 
slogom pisanja in te knjige imenuje
jo "visoka literatura"; s temi knjigami 
se običajno tudi literarna kritika na 
dolgo in počez ukvarja, da lahko po
tem profesorji v šoli z njimi posiljujejo 
dijake in kasneje na univerzi zamo
rijo študente, tako da le-ti zagotovo 
v življenju nikdar več ne bodo brali 
ničesar. Taka "izbrana družba", ki na 
običajne bralce, med katere se pri
števamo tudi mi, gleda zviška, češ da 
ničesar ne razumemo, ko beremo 
"lahko plažo1', kot dobro napisane ro
mane oni imenujejo, seveda o sebi 
misli, da je "kulturna elita", ki se na 
vse pozna in o vsem lahko sodi. Se
veda je to, milo rečeno, zmotno, da 
ne rečemo prevzetno in do določe
nih romanopiscev krivično, a kaj se 
hoče: običajno so ljudje, ki o sebi mi
slijo, da so “kulturna elita", strašno vz
višeni nad vsem in morda malce, am
pak res čisto malce tudi zavistni, kar 
pa je seveda zelo grdo; tega vam 
sami ne bodo nikdar priznali, tudi 
zato ne, ker se ne spodobi. Roma
nopisci knjig, katere vam priporoča
mo v branje čez poletje, so namreč 
vsi ali skoraj vsi zelo bogati ljudje; bo
gati zato, ker se njihove knjige bere
jo; v prodajo gredo za med in tega 
jim  t.i. samozvana "kulturna elita" ne 
more odpustiti. Njihove knjigese be
rejo predvsem zato, ker so imenitno 
in tekoče napisane, odlikuje jih do
bra in napeta zgodba, vse tisto to 
rej, kar bi moralo odlikovati vsak ro
man ali skoraj vsakega!

Roman Ljubezen v steklenici je na
pisal Nicholas Sparks, poslovenil ga 
pa Ferdinand Miklavc: to  je zgodba
o ženski, katere življenje se spreme

ni, ko na plaži najde steklenico z list
kom notri... Po knjigi so posneli film  
s Kevinom Costnerjem; uspeh je bil 
zagotovoljen tudi zato, ker je Cost- 
ner na koncu filma prav pretresljivo 
žalostno umrl!

Razdrta zibelka je naslov romana 
ene najbogatejših in najuspešnejših 
pisateljic na svetu, saj je Američanka 
Mary Higgins Clark znana po vsem 
svetu zaradi svojih napetih romanov: 
tud i ta roman prebereš v eni noči.

Dokaz je naslov nove zgodbe Pa- 
tricie Cornvvell (na sliki), ki jo  je v slo
venski jezik prelila Nataša Muller; v 
njej slavna dr. Kay Scarpetta ponov
no raziskuje zapletene umore, kate
rim navaden smrtnik ne bi bil kos. 
Veseli smo dejstva, da prihaja tudi na 
slovenski knjižni trg serija romanov
o dr. Scarpetti, ker je Patricia Cornvvell 
danes številka ena romanopiscev, ki 
se ukvarjajo z zgodbami o serijskih 
morilcih. Spet dokaz več, da ženske 
pišejo odlične "krimiče"!

Postaja na obzorju je naslov roma
na slavnega pisatelja, katerega bolje 
poznamo po romanu Na zahodu nič 
novega. Jasno pa je, da Erich Maria 
Remarque ni napisal samotega; Po
staja na obzorju je roman s svojevr
stno zgodovino. V knjigi izhaja nam
reč šele po sedemdesetih letih, prej 
so ga brali samo bralci v ilustrirani 
reviji Šport im Bild. Lahkotno branje 
za vroče dni!

Jaz, boter pa je grozljiv in zgovo
ren naslov romana Jevgenija Suho- 
va, ki opisuje postsocialistično Rusijo, 
v kateri poleg bolnega Jelcina kralju
je predvsem zloglasna ruska mafija. 
To je krut svet ruskega podzemlja, ki 
ni tako daleč od nas. Pisatelj Suhov 
je Rus in kot tak zna mojstrsko slikati 
freske družbe in življenja. Odlično 
branje! Knjiga, s katero se da imeni
tno preživeti v senci dva popoldne
va; če pa bo deževalo, bo še lepše!

Tako, tu  je le nekaj naslovov "lah
kotnih", a v zameno zelo dobro napi
sanih romanov. Tokrat nismo vlekli 
na dan filozofov in ne tistih, ki misli
jo, da to so, a niso, le da tega sami 
ne vedo. Napisali pa smo vendarle 
nekaj vrst o dobrih, napetih roma
nih, kakršne radi beremo. To je vse, 
ostalo dodajte sami! Prijetno branje 
vam želimo!

MEDNARODNA
LIKOVNA
KOLONIJA
KRIŽANKE

Poletni festival Ljubljana je prete
klo sezono predstavil mednarodno li
kovno kolonijo Križanke. Ideja je na
stala na pobudo slikarja Toma Vrana 
in razmišljanj direktorja festivala Dar
ka Brleka ter likovne izvedenke Neli- 
de Nemec, ustvarjanje likovnikov pa 
naj bi bilo usmerjeno k umetniškemu 
izražanju znotraj urbanega okolja, 
kar je pomenilo novost v Sloveniji. Ob 
vsem tem pa naj bi bilo pomembno 
druženje med umetniki in ustvarjanje 
stalne likovne zbirke v Križankah. 0- 
sem del sodelujočih bo namreč ostalo 
v lasti festivala. V Viteški dvorani Ple
čnikovih Križank so tako do konca 
avgusta na ogled platna Ljerke Kovač 
iz BiH, Anye Petiel iz Velike Britanije, 
Klavdija Palčiča in Franka Vecchieta 
iz Italije ter Toma Vrana, Janeza Mate
liča, Zmaga Jeraja in Rudija Skočirja 
iz Slovenije, ki so v šestih dneh ustva
rili skupno 20 platen. Prav arhitek
tura mojstra Plečnika seje - kot kaže
jo dela - izkazala za bogato motiva
cijo, nekateri pa so spodbudo našli 
tudi v pestrem festivalskem progra
mu oziroma koncertih in predstavah.

Umetnike je izbrala selektorica Ne- 
lida Nemec. Kot je sama povedala, 
je izbirala med predstavniki srednje 
generacije in že uveljavljenimi slikarji 
tako v širšem evropskem prostoru kot 
tudi v nacionalnih okoljih. S tem je 
želela omogočiti, da se slikarji z med
sebojnimi izkušnjami tudi bogatijo, 
predvsem pa seji zdi pomembno iz
postaviti likovno umetnost v klasi
čnem smislu, brez primesi sodobnih 
t.i. performansov in instalacij.

KLARA KRAPEŽ

SKOZI VISOKE TURE 
DO TRSTA (5)

Na večer sijajen banket, k i ga je  
dala tržaška trgovska zbornica v bor
znem poslopju. Železniški minister 
Derschattai je  lepo govoril. Poznalo 
se je  pa njegovemu govoru, da je  ze
lo nejevoljen radi mrzlega sprejema, 
ki gaje tržaški občinski odbor pripra
vil prestolonasledniku in avstrijski 
vladi. Od obeda takoj k namestniku, 
ki je  priredil sijajen "rout' na čast pre
stolonasledniku. Vse je  bilo lepo, kra
sno, samo - prevroče! Tržaški namest
nik je  bil tedaj princ Konrad Hohenlo- 
he, s katerim sem bil na Dunaju v do
brih odnošajih. Prišel je  k meni ter 
me vprašal, ali sem že b il predstav
ljen prestolonasledniku. Ko mu re
čem, da ne, me takoj popelje k viso
kemu gospodu ter me predstavi. Pr
vič sem si mogel p ri tej prilik i dodo
bra ogledati bodočega vladarja. Vi
soka postava, nekaj višja od moje, lep 
obraz, velike, toda nekako tope oči. 
Sprejel me je  dokaj hladno. Ne vem, 
ali sem bil njemu, ki je  imel povsod 
svoje zaupne poročevalce ter b il na
tančno poučen o vsakem količkaj 
znamenitem javnem delavcu, slabo 
opisan, ali pa je  b il mož vendarle že

FRAN SUKLJE

tako utrujen po naporih potovanja 
in predstavljanja, da me je  po krat
kem popolnoma neznatnem razgo
voru hitro odslovil. Za svojo osebo 
sem bil vesel, da sem bil naglo opra
vil, kajti odkrito povedano, se m i je  
mudilo iz prevroče dvorane ven na 
prosto, kjer smo potem  v razigrani 
družbi sedeli do ranega jutra. Pili smo 
hladno pivo in povedali v živahnem 
razgovoru marsikatero tehtno, pa tu
di marsikatero šaljivo besedo. Med 
drugimi je  b il p ri našem omizju tudi 
sekcijski načelnik Marek iz železni
škega ministrstva, k ije  kmalu potem  
postal vodja ministrstva za javna 
dela.

Drugi dan smo povabljeni gostje 
v Lloydovem parniku napravili vožnjo 
po Tržaškem zalivu. Razpoloženje je  
bilo sijajno in zlasti jaz sem naletel 
na prijetnega družabnika. Bilje to te
danji general Blaž Schemua, k ije  ne
kaj let kasneje postal za kratko dobo 
šef avstrijskega generalnega štaba. 
Zastaven mož, še vedno kos gorenj
ske grče, kajti njegov oče je  b il doma

iz Gorij in sin njegov, general, dasi ni 
bil rojen na Kranjskem, temveč v Ce- 

I lovcu, se je  vendar še čutil gorenjske
ga domačina. Pravil m i je, da je  naj
bolj srečen, kadar pride v Gorje pa 
tam poseda med svojimi sorodniki,

! kmeti in drvarji, jim  daje za pijačo in 
i za tobak ter se razgovarja z njim i o 
domačih stvareh. Dobro sva se ime
la, ali preveč šampanjca sva spila p ri 

' tej priliki. Stavbni podjetnik, Ljub
ljančan Filip Supančič, moj sošolec 
iz ljudske šole, ki je  b il sam gradil kos 
proge, je  pridno zahajal h kletarjem 

| ter nam skozi okno jedilnega salona 
I iz palube podajal steklenice. Hvala 
Bogu, da n i bilo zraven msg. Kala
na, voditelja abstinenčnega gibanja, 
on b i se b il preveč zgražal nad alko- 

1 holističnim pojavom žejne dvojice!
! Turska železnica, v tehničnem po
gledu pač dobro zgrajena, je  bila le 
predraga te rn i nikoli dosegla svoje
ga namena. Že p ri otvoritveni vožnji 

; mi je  bilo jasno, da nismo bili pogo-
I dili prave proge. Sam sem se srdil nad 
seboj, da se v odseku nisem odločno 
potezal za konkurenčno progo Celo- 
vec-Ljubelj-Škofja Loka. Vdal sem se 
bil baronu Schvveglu, ki je  z velikim 

j uspehom zastopal črto Beljak-Jese- 
nice-Bohinj-Gorica. Ščitil je  koristi 
Kranjske industrijske družbe, p ri tem 

, pa nikakor ni b il pozabil svojih last- 
\ nih koristi, vrednosti svojega izdat
no po nakupih pomnoženega zem
ljišča, in pridobil sije podporo takrat

nega vojnega ministra Kriegham- 
merja. Koliko več dobička b i imela 
dežela Kranjska in z njo vred država 
od loške proge! Dočim reže bohinj
ska proga le razmeroma majhen kot 
naše dežele, b i bila železnica Ljubelj- 
Škofja Loka tekla skozi gorenjsko o- 
s red nje mimo Tržiča in Kranja ter sko
zi zeleno Poljansko dolino, odtod z 
razmerno kratkim predorom do Idrije 
in pod Nanosom na Divačo! Sram 
me je  bilo moje apatije, da se nisem 
bil zavedal edino pravilne proge, do
kler je  b il še čas! Tako pa je bila go
spodarska korist nove železnice mno
go manjša, strategična pa n iti v po
štev n i prišla, kajti takoj po pričetku 
vojne z Italijo je  popolnoma odpo
vedala proga Gorica-Podbrdo, k i je  
bila mnogo preblizu sovražne meje. 
Dokler je  b il še m ir v Evropi, je  zavla
dalo živahno življenje tudi ob žele
zniškem oddelku Jesenice-Gorica. 
Danes pa, ko je  državna meja pote
gnjena skozi bohinjski predor, ko je  
Podbrdo že v Italiji, je  odmrla prej- 

• šnja živahnost. Posamezne postaje, 
zlasti ona na Jesenicah, so mnogo 
prevelike za borne ostanke prvotne
ga.prometa, in kar čudno je  gledati 
otočne perone, s katerimi se ponaša 

' jeseniška postaja, dočim ljubljanski 
glavni kolodvor s svojim razmeroma 
velikanskim prometom še vedno po
greša novodobno opremo ter jo  bo, 
bojim se, še dolgo pogrešal. 

— ——— —  KONEC

"je, k a r  je"

DOLGI 
SEDAJ

Sedanjosti ni, pravijo nekateri. 
Čas hitro mineva. Vsak trenutek je  že 
takoj preteklost, prihodnosti pa še ni. 
Sedanjost pa je  tisti skoraj neobstaja- 
joč i trenutek med preteklostjo in p ri
hodnostjo. Če tako gledamo na svet, 
potem je  vse le hitro drvenje neulov
ljivih trenutkov, noro brzenje vedno 
hitrejših računalnikov in novih izu
mov, novih izzivov, k i jim  zdrav člove
ški um ne more več slediti. Ker po
tem preživimo večino delovnega leta 
v dohajanju teh frenetičnih ritmov, 
potem komaj čakamo počitnice, ko 
lahko vse izklopimo in se uležemo 
ter izklopimo možgane, upočasnimo 
življenje in se odpočijemo.

Takšno pojmovanje norega mine
vanja časa je  privedlo do različnih po
javov: fast-food (hitra hrana, ker ni 
časa), torej McDonalds in podobno, 
elektronska pošta (pozabite na do
bra stara pisma, ker so prepočasna) 
in slavljenje dogodkov.

Čas namreč mineva. Trenutek je  
bežen in ga je  treba proslaviti oz. do
živeti. Tako imamo celo vrsto enkrat
nih in neponovljivih dogodkov, k i naj 
b i zaznamovali zgodovino: sončni 
mrk, prihod novega tisočletja, ju b i
lej leta 2000 in še kdove kaj.

Porajajo pa se seveda tudi reakcije 
na ta novi, h itri svet To je  npr. novo 
odkrivanje slovv food-a (počasna hra
na): človek si vzame čas, da tud i 
uživa v hrani in njenem pripravljanju. 
Nekateri spet pišejo dobra stara p i
sma (na roko!) in jih  pošiljajo s pre
prostim i znamkami. Nič prednostne 
ali ekspresne pošte! Namesto sla
vljenja trenutnih dogodkov pa sla
vijo obstoj in dolžino trenutka.

V San Franciscu je  umetnik Ste- 
vvart Brand ustanovil sklad Longnovv 
(dolgi sedaj), ki sicer nima še veliko 
denarja, veliki projekt pa je  tisočletna 
ura oz. najpočasnejši računalnik na 
svetu. Zaenkrat obstaja šele 120 cm 
visok proto tip  ure, k i naj b i bila viso
ka nekaj nadstropij in jo  bodo naj
brž zgradili v puščavi. Na dnu bo ni
halo, obiskovalci pa se bodo po spi
ralnih stopnicah povzpeli do meha
nizma, kjer bodo lahko odčitali uro. 
Ura bo seveda v veliki meri mehan
ska in jo  bo le nadzoroval najpočas
nejši računalnik na svetu, napajanje 
pa bo na sončno svetlobo oz. na kli
matske in sezonske spremembe v pu
ščavi. Bistvena značilnost bo ta, da 
bo ura za vsako novo leto enkrat za- 
tiktakala, vsakih sto let bo odbila in 
vsako tisočletje bo slišati kukavico. 
Letos, 31. decembra, če bo ura po
stavljena, bo torej kukavica odpela 
svoje in takrat bo ura umolknila za 
naslednjih sto let. Zvok novoletnega 
zvona je  oblikoval priznani ustvarja
lec ambientalne glasbe Brian Eno. 
Smisel takšnega pro jekta , p rav i 
Brand, je  ta, da ljudi naučimo razmi
šljati dolgoročno. Danes je  vse tako 
hitro, da znajo ljudje razmišljati le o 
neposredni prihodnosti in dejansko 
živijo iz dneva v dan. Probleme rešu
jemo le malo časa vnaprej. Človeštvo 
obstaja približno že deset tisoč let. 
Ta ura bo morala trajati še naslednjih 
deset tisoč in nas opominjati, da ima
mo še ves čas na razpolago, da reši
mo velike probleme človeštva, kot so 
lakota, revščina, vojne itd. Vse te pro
bleme namreč lahko rešimo, če se le 
z njim i soočamo in razmišljamo dol
goročno ter j  ih počasi začnemo reše
vati. Ura naj b i ljudem pomagala pre
magati zaskrbljenost nad prehodom  
tisočletja in jih  naučiti dolgoročnega 
razmišljanja ali odgovornosti do pri
hodnjih rodov. Ko so Kitajci gradili 
znameniti zid, so vedeli, da ne bodo 
doživeli konca gradnje, vendar so ve
deli, da delajo nekaj, kar bo ostalo za 
vedno. Prav tako se moramo še nauči
ti gledati v prihodnost in misliti na pri
hodnje rodove. Časa je  še na pretek.

PETER SZABO
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ZASKRBLJENOST KGS 
ZARADI SKLEPOV 

DEŽELE F-Jk
Kot znano, je pred kratkim deželni svet Furlanije- 

Julijske krajine izglasoval predlog deželne vlade, da 
se z januarjem 2000 uvedejo komisarske uprave v 
gorske skupnosti v F-Jk. O  tem sklepu in o reakcijah 
na odločitev deželne uprave smo že poročali; tokrat 
objavljamo tiskovno sporočilo Kraške gorske skupno
sti, ki izraža zaskrbljenost tudi zaradi usode program
skega dogovora o ustanovitvi in upravljanju Medobčin
skega kraškega parka.

NEZADOVOLJSTVO TA B O R '99 v ZNAMENJU 
NA TRŽAŠKEM KRAŠKE OHCETI

Na Kraški gorski skupno
sti so zelo zaskrbljeni za sta
nje, ki je nastalo po izbiri de
želnega sveta F-Jk o ukinitvi 
gorskih skupnosti in to  ne sa
mo glede prihodnosti M ed
občinskega kraškega parka, 
za katerega je KGS poklicana, 
da ga načrtuje in upravlja v 
smislu deželnega zakona št. 
42/96. Postopek sklenitve 
p ro g ra m ske g a  d o g o vo ra  
med zainteresiranimi ustano
vami in Deželo močno zao
staja prav zaradi Dežele. Do
kum ent o smernicah za iz
vajanje in obseg M edobčin
skega parka, ki gaje pripravi
la KGS sporazumno z občina
mi in ki je bil sprejet na Kon
ferenci s to ritev  decem bra
1998, je ustavljen pri pristoj
nem deželnem odborništvu.

Potem ko so se občine in 
pokrajini izrazile glede Doku
menta o smernicah, je odbor
nik Pozzo na seji, ki je bila

zadnje dni aprila na sedežu 
KGS ob prisotnosti županov 
kraških občin, zagotovil, da 
bo postopek stekel brez za
stojev in da bo dokum ent v 
kratkem odobren. Zdi se, da 
deželni odbor ne namerava 
vzeti v pretres dokumenta in 
nadaljevati s program skim  
dogovorom. Ob takem odno
su so predsednik KGS Lavren
čič in župani zainteresiranih 
občin poslali predsedniku de
želnega odbora Antonioneju 
in odborniku Pozzu brzojav
ko z zahtevo po nujnem sre
čanju, da se razjasnijo name
ni dežele.

Ne glede na dogodke, ki 
zadevajo bodočnost gorskih 
skupnosti, je  treba nadaljeva
ti postopek za sprejem pro
gramskega dogovora za obseg 
načrtovanje in ustanovitev 
M edobč inskega  kraškega 
parka tako, da ne bi še naprej 
izgubljali dragocenega časa.

O B N O VITEV MARIJINE  
KAPELICE V BAZOVICI

Čeprav ni skrb za ohranja
nje cerkva in kapelic ena naj
bolj važnih duhovnikovih del 
in skrbi, je vseeno vsaka ob
nova v veselje in ponos nam 
osebno, pa tudi vsem vernim 
v župniji.

Prav je zato, da vsaj za kro- 
niko in zgodovino zapišemo 
nekaj besed o kapelici pri nek-

NABRF.ŽINA: MORJE IN  
KRAS NA TRG U

V Nabrežini se je konec 
prejšnjega tedna pričel niz 
pobud z naslovom Morje in 
Kras na Trgu. V soboto, 7. av
gusta, so namreč v občinski 
knjižnici in v Kamnarski hiši 
Iga Grudna odprli dve razsta
vi. V soboto in nedeljo, 14. 
in 15. t.m., pa bodo na nabre- 
žinskem trgu stojnice. V knji
žnici je na ogled razstava sli
karskih del udeležencev prve
ga ex-tempora na temo morja 
in Krasa, v Kamnarski hiši pa 
so na ogled dela domačih u- 
metnikov in obrtnikov.

danji pošti, na križišču cest 
med Bazovico in Peskom. 
Prav letos mineva 50 let od 
nastanka, ko so jo  torej posta
vili. Težka so bila tista leta po 
vojni. Marsikdaj in marsikje 

i  tudi veri nenaklonjena. Nekaj- 
; krat so tudi to  kapelico po
škodovali, jo  oskrunili in M a
rijin kip ukradli. Po letih pro- 

i padanja smo se ob 50-letnici 
odločili, da to božje ali versko 
znamenje obnovimo. Obnov- 

| Ijen je bil tudi kip lurške Mate- 
| re Božje.

Vsem, ki ste pri tem delu 
| sode lova li, iskrena hvala. 
Vsem m im o idoč im , bodisi 
domačinom kot tudi gostom 
in turistom  popotnikom  pa 
naj Marija nakloni zdravje na 
duši in na telesu, nekoč za ne
besa pa naj izprosi odpušča
nje za vse naše malomarno
sti in površnost. Naj svetloba 
z njenih zvezd nad glavo us
merja naša pota in nam kaže 
pot k večni sreči, na katero 
to likokrat pozabljamo.

DR UŠTVO  FINŽGARJEV D O M  in 
ŽU P N IJA  SV. JERNEJA Z O P Č IN

vabita ob praznovanju farnega zavetnika na

KONCERT
Olga Gracelj - s o p r a n  

Milko Bizjak - o r g le

v župnijski cerkvi na O pčinah v nedeljo, 22. avgusta, 
ob 18. uri. V ljudno  vabljeni!

Po sklepu o komisarski 
upravi v gorskih skupnostih 
je deželna uprava F-Jk poskr
bela še za eno potezo, ki je 
povzročila veliko nezadovolj
stvo tudi na Tržaškem. Iz sez
nama uprav, ki bodo deležne 
finančnih prispevkov Evrop
ske zveze v okviru Objektiva 
2, je namreč črtala lep del tr
žaške ter devinsko-nabrežin- 
sko, dolinsko in repentabrsko 
občino.

Na to odločitev Dežele je 
zelo ostro reagiral predvsem 
tržaški župan Riccardo llly  
(do zelo ostre polemike je pri
šlo med lllyjem in tržaškima 
deželnima odbornikoma Ser- 
giom Dressijem in Francom 
Franzuttijem), ki v svoji jezi 
seveda ni bil osamljen. Trža
ška javnost vidi namreč v tej 
odločitvi deželne uprave po
novno privilegiranje Furlanije 
na škodo Trsta. No, čeprav je 
to že stara in v marsikaterem 
primeru zguljena fraza, pa v 
tem  primeru ni dvoma, da 
predstavlja sklep Dežele hud 
udarec za krajevno gospodar
stvo. Iz Objektiva 2 je bilo na
mreč izvzeto ravno tisto ob
m očje  (razen Vzhodnega 
Krasa) tržaške občine, ki je 
gospodarsko najbolj zanim i
vo. Isto lahko rečemo za de- 
vinsko-nabrežinsko, dolinsko 
in repentabrsko občino, ki 
imajo na svojem teritoriju po
membne gospodarske obra
te - predvsem štivansko pa
pirnico, tovarno Velikih m o
torjev, dolinsko obrtno cono, 
tovorno postajališče pri Fer
netičih idr. -, ki si zaslužijo po
zornost in podporo za razvoj, 
pa tudi za obstanek ozirom a

preureditev. Kot smo lahko 
brali v zadnjih dneh v časo
pisih, sta bila poleg lllyja še 
posebej polem ična župana 
Devina-Nabrežine in Doline 
M arino Vocci in Boris Pan
gerc. Tržaški župan llly  je s 
svoje strani že napovedal pri
ziv na Deželno upravno sodi
šče; ta korak, kot kaže, name
ravajo narediti tudi devinsko- 
nabrežinski, dolinski in re- 
pentabrski župan.

Kraška ohcet je  dala svoj 
pečat tudi tradicionalni open
ski manifestaciji Tabor '99, ki 
jo  prireja istoimensko doma
če slovensko kulturno druš
tvo. V dvorani Prosvetnega 
doma na Opčinah je  namreč 
na ogled razstava z naslovom 
Bogastvo izročila: praznična 
noša v 30 letih Kraške ohceti. 
Razstavo, ki sta jo  postavili 
Adriana Cibic Regent in M a
gda Starec Tavčar, so odprli v 
ponedeljek, 9. avgusta, ob 
številni udeležbi ljub ite ljev

SAGRA SVETEGA ROKA  
V NABREŽINI

V nedeljo, 22. t.m., bo v Na
brežini prazničen dan. Začel 
se bo s slovesno mašo, pri 
kateri bo somaševal tudi leto
šnji novomašnik Simon Ven
dramin iz koprske škofije. Slo
vesnost bodo popestrili pro
cesija z Najsvetejšim, petje, 
godba, narodne noše, skavti 
in blagoslov pred cerkvijo.

Po večerni maši ob 20. uri pa 
bo pred župniščem koncert 
krajevne godbe. Darovi in pri
spevki bodo šli za popravilo 
strehe, potekalo pa bo tudi 
tradicionalno nagrajevanje za 
cvetlični balkon. O b koncu 
bo za vse prisotne prije tna 
družabnost.

narodne noše in ljudskega 
izročila ter z nastopom glas
benikov Tullia Možine in Ego
na Taučerja. Na ogled je pisa
na paleta noš iz raznih krajev 
tržaške pokrajine; dali soj ih 
na razpolago dosedanji pari, 
ki so se poročili na Kraški oh
ceti. Kot je  v predstavitve
nem nagovoru dejala Vesna 
Guštin, je to  dokaz raznolike, 
pestre in bogate oblačilne 
kulture naših prednikov, ki 
nam danes pomeni tudi ve
liko več, namreč navezanost 
na lastne korenine; to  je  po
magala u trd iti tudi manife
stacija, kot je Kraška ohcet.
V Prosvetnem domu so na o- 
gled tudi akvareli Saše Šan
tla s prikazom narodnih noš 
s Tržaškega (v sredo, 18. av
gusta, bodo tudi predstavili 
monografijo Ciklus; ljudskih  
noš, akvarele Saše Šantla av
to ric  Raffaele Sgubin in M ar
jete M ikuž). Razstava noš bo 
odprta do 22. avgusta z urni
kom od 16. do 20. ure (ob 
nedeljah do 22. ure).

Sicer pa ponuja tud i le to 
šnji Tabor '99 vrsto drugih 
priložnosti za poletno spro
stitev in zabavo. Tako bo v 
petek, 13. avgusta, slikarski 
ex-tempore za otroke, v ve
černih urah pa rock koncert 
skupin Floating Points in No 
Comment. V soboto, 14., ne
deljo, 15., in ponedeljek, 16. 
avgusta, pa bo vsak večer ples 
ob zvokih ansamblov Kraški 
kvintet z Bracom Korenom in 
Zamejski kvintet. Za ljubitelje 
vsakovrstnega branja pa bo
sta kot vsako leto tudi letos 
razstava knjig in sejem rab
ljenih knjig.

V E L I K A  E T N O G R A F S K A  P R I R E D I T E V

KRAŠKA OHCET BO SPET 
ZAŽIVELA

Od 25. do 29. t.m. 
bo v občini Repentabor 

spet zaživela Kraška 
ohcet, in sicer njena 19. 

izvedba. To veliko 
etnografsko manifesta

cijo so predstavili v 
ponedeljek, 9. avgusta, 

na sedežu Ustanove 
za turistično promocijo 

v Trstu ob prisotnosti 
letošnjega kraškega 

para, ki ga sestavljata 
Alenka Pahor in Luca 

Violin iz Tržiča. Letos 
bo torej prvič v 31-letni 

zgodovini Kraške ohceti, 
da bo poročni par oble

čen v narodno nošo 
z goriškega Krasa.

Kraško ohcet prireja vsako 
drugo leto pripravljalni odbor, 
ki ga sestavljajo zadruga Naš 
Kras, Slovensko kulturno dru
štvo Kraški dom in občina Re
pentabor. Manifestacija se je 
pričela leta 1968. Prvih pet let 
je bila vsako leto, potem pa 
vsako drugo leto (para niso 
vedno našli). Gre za etnograf
sko prireditev, ki ne dopušča

odstopanj, čeprav so bile v 
preteklosti predlagane neka
tere spremembe, s katerimi 
pa bi se manifestacija izneve
rila izvirnemu izročilu.

Tako bo tudi letošnja Kraš
ka ohcet potekala po ustalje
nem sporedu. Uvod bo pred
stavlja lo ponovno  od p rtje  
prenovljene Kraške hiše v Re- 
pnu, ki bo v sredo, 25. avgu
sta (isti dan bo na vaškem trgu 
koncert Godbenega društva 
Prosek). V četrtek, 26. avgu

sta, bosta na sporedu 'fantov
ska" in "dekliška", na katerih se 
bosta ženin in nevesta poslo
vila od samskega stanu. Fan
tovski in dekliški bo sledil ples 
na vaškem trgu, na katerem 
bo kraški par zadnjič zaple
sal v "ledih stanu". V petek, 27. 
t.m ., bodo domači fantje za
peli bodoči nevesti podokni
co, ki ji bo sledil žen inov 
'Vdor1' v nevestino "spalnico". 
V soboto, 28. avgusta, bodo 
v Kraško hišo pripeljali "balo"

oz. nevestino doto. Prevoz in 
sprejem "bale" bo potekal bo 
starem običaju z zanimivim i 
dialogi med "veliko materjo" 
in "velikim  očetom" na eni 
strani in "balarji" na drugi. V 
nedeljo, 29. t.m ., pa bo do
poldne poroka v narodni noši 
v cerkvici na Repentabru. Po 
končani poroki bo sprevod 
para in svatov šel na tako 
imenovani "žvacet" v restavra
ciji Furlan, ki ji bosta sledila 
predaja neveste v Kraški hiši 
in poročno kosilo, nakar bo
sta novoporočenca odprla  
javni ples na vaškem trgu.

Kraško ohcet bodo sprem
ljale razstave umetne obrti, 
razstava in pokušnja ustekle
ničenih vin DOC, fotografska 
razstava Repen in Kraška hiša 
skozi desetletja in tradicional
ne osmice. Letos je Art Galle- 
ry 2 organizirala slikarski ex 
tempore, na katerega so vab
ljeni umetniki vseh umetni
ških smeri pa tudi kiparji in 
grafiki z obeh strani meje. Pr- 
vonagrajenec bo prejel Trofe
jo Kraška ohcet 99. Zaintere
sirani naj se zglasijo na tele
fonskih št. 040 208124 ali 
0338 6005559.

O d četrtka, 26., do nede
lje, 29. t.m ., pa bo na vaškem 
trgu v Repnu vsak večer od 
20. do 24. ure ples ob zvokih 
domačih ansamblov.

■ iz
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P O T O V A L N I  T A B O R  S K A V T O V  N O V I C I A T A  1.  IN  2 .  S T E C A

Z NAHRBTNIKOM  
PO IDRIJSKEM 

IN CERKLJANSKEM
MATJAŽ RUSTJA

Mesec ju lij terja res veliko 
truda v vrstah Slovenske za
mejske skavtske organizacije.
V tem mesecu se namreč zvr
sti večina taborov, ki kronajo 
skavtsko leto; lahko bi rekli, 
da ga osmislijo, saj se skavt 
na taboru poslužuje vsega, 
kar mu je bilo prikazano med 
letom na teoretski ravni. Ta
borjenje pa ni cilj leta, je p ri
meren in bogat zaključek te
ga, ker so vse dejavnosti med 
letom prav tako pomembne 
in enakovredne poletnim ta
bornim  dnem. Dejstvo pa je, 
da vlada na taborih posebno 
vzdušje, ki ga ni najti med le
tom  na tedenskih sestankih 
ali pri raznovrstnih dejavno
stih. Še dolgo po poletnih po
čitnicah je priljubljena tema 
pogovorov prav tabor, ki ga 
resnično in popolnoma do
življajo po pesmi slovesa. Tre
nutki pod šotori, pri ognju ali 
pod milim  nebom posreduje
jo  pravo sporočilo šele doma 
v nadležni družbi vsakdana.

Vsaki starostni veji v skavt
ski organizaciji je namenjeno 
posebno poletno doživljanje, 
ki se vije od igre do pustolov
ščine in spoznavanja samega 
sebe. Slednji cilj in služenje 
b ližn jem u ob liku je ta  tre tjo  
vejo, roverje in popotnice. Za
dnjo starostno vejo organiza
cije sestavljajo noviciati (16 
let) in klani (17-21 let), ki pri
peljejo skavta do konca skavt
ske vzgojne poti. Zaradi vseh 
teh smotrov in ciljev (obstaja
jo seveda še nekateri) so ta
bori v tej veji nekaj posebne
ga, za mladostnike res pri
vlačnega.

Noviciat 1. in 2. stega, ki 
zaobjemata področje Krasa 
od Devina do Trebč, je  pričel 
poletno pustolovščino v četr
tek, 15. julija, ko je  stopil iz 
vlaka pred slavnim predorom 
v Podbrdu. S prim erno oblo
ženimi nahrbtniki se je  sku
pinica dobrih hodcev odpra
vila na Porezen, ki je  s 1.630 
m najvišji vrh Cerkljanskega 
hribovja. Lep, čist dan je odpi
ral veličasten razgled daleč 
naokrog, tudi na kraje šest
dnevnega potovalnega tabo
ra: Cerkljansko in Idrijsko po
gorje, Vojsko in dolini Trebuše 
in Idrijce. Čas, odmerjen ko
silu, seje že davno iztekel, s 
tisočmetrskim višinskim pad
cem je nato pot vodila dru
ščino do bolnice Franje (na sli
ki). Po vetrovni noči je hlad
na soteska Pasice pri Nova
kih spremljala korak do par
tizanske bolnice, ki je delovala 
od decembra 1943 do maja 
1945. leta. V tišini, spoštova
nju in radovednosti so mladi 
pogledi brskali po barakah in 
objektih, ki so sprejeli skoraj 
600 ranjencev. Leta 1990 so 
popolnoma prenovili vse ob
jekte. Kraj muk, ozdravljenja 
ali smrti nas še danes pretres
ljivo opom inja na preteklost. 
Zal, še se najdejo nevzgojeni 
ljudje... skoraj vsak objekt 
“krasijo" podpisi obiskovalcev.

Sredi ju lija  se je skupina slovenskih tržaških  
skavtov iz noviciata 1. in 2. stega podala na po
tovalni tabor po idrijskem in cerkljanskem hribovju.

Bridko presenečenje. Še v is
tem popoldnevu nas je pot 
vodila prek stoletnih gozdov 
do Sovodenj, naslednje ju tro  
pa do Ledin nad Idrijo. Na ne
deljo nas je  pričakala Idrija z

vsemi znamenitostmi. Mestni 
muzej, rudnik s kilom etrski
mi rovi, gigantske klavže, Div
je jezero, čipke. Ogledu nismo 
prišli do konca, še kdaj se bo
mo zazrli v idrijsko nebo. Po

nedeljkovo ju tro  nas je spre
jelo na Vojskem, najvišjem le
žečem naselju v Posočju. O d
prla so se nam vrata največje 
partizanske tiskarne na Pri- 

i  morskem - Slovenija, ki je ob
ratovala od septembra 1944 
do osvoboditve. Objemajo jo 
gozdovi v strmi grapi, njeni 
stroji brezhibno delujejo še 
danes. Pa spet z nahrbtniki na 
pot v Gorenjo Trebušo. Tam 
nas je pričakoval duhovni vo
dja g. Zvone Štrubelj, saj je bil 
preostali del dneva namenjen 
duhovni poglobitvi. Maša v 
naravi, ob izviru potoka in ob 

i skrbno negovanem doma- 
! čem vrtu nas je zbrano vodi- 
: la po krajih in do ljudi, ki so 
I nam krojili tabor. Vojsko nad 
nami je kaj kmalu požrlo son
ce, da nam je prijeten vonj po 
senu zapel za lahko noč. V 
Mostu na Soči, ko so bili nahrb
tniki nepopisno lahki, smo se 
še zadnjič zazrli v goro srčne 

1 narave, krotki h domači h živa
li in srečnih ljudi, gostiteljev, 
sopotnikov. In za nami na po
ti je bila tudi zgodovina: be
tonske italijanske vojašnice na 
Poreznu, krivični mejniki kra- 

I Ijevine Italije in SHS, skrivni in 
uspešni partizanski objekti, 
krutost vojne, trpljenje člove
ka v zaprašeni, večni temi ru
dnika itd. Vsak korak naroda 
je zgodovina. Ni nam dovo
ljeno zabrisati ali spremeniti 
ničesar. Dolžni smo le ovred
notiti svetle trenutke in v opo
min poznati temačne.

JUBILEJ Z AS LU ŽN E G A  D UŠNEG A PASTIRJA

MSGR. MARIJAN Z IV IC  
OSEMDESETLETNIK

V soboto, 7. avgusta, je v domu Livia Jeralla na Pa- 
dričah vladalo slovesno in praznično vzdušje. Bazov- 
ska župnijska skupnost ter številni znanci, prijatelji 
in sorodniki so se zbrali, da počastijo visok življenjski 
jubilej dolgoletnega bazovskega župnika, častnega ka
nonika, vsestranskega organizatorja in vzornega duš
nega pastirja msgr. Marijana Živica, ki je praznoval 
80-letnico rojstva.

Msgr. Ž ivic je pravzaprav 
praznoval 80. rojstni dan že 
dan prej, 6. avgusta. Na ta 
dan se je namreč rodil leta 
1919 pri Sv. Ivanu v Trstu. Tu 
je dovršil tudi osnovno šolo 
in učiteljišče, nakar je obisko
val licej v malem semenišču 
v Kopru in bogoslovje v Go
rici. Dne 30. maja 1942 je bil 
v Trstu posvečen v duhovnika 
(pri novi maši mu je pridigal 
msgr. Jakob Ukmar). V letih 
od 1942-44 je služboval v 
slovenski Istri, in sicer v So
čergi in Movražu. Tam pa mu 
je v tistih vojnih in prevratnih 
letih grozila smrt, tako da se 
je moral leta 1944 umakniti 
najprej v Trst in Koper, nato 
pa v Furlanijo in Lombardijo.
V Trst se je vrn il junija 1945.
Najprej je pomagal na Repen- 
tabru, nato je bil nekaj časa 
duhovni pom očnik na O pči
nah, 28. julija 1948 pa je pos
tal župnik v Bazovici, kjer je 
ostal do pred nekaj leti, ko je 
stopil v pokoj in ga je v vod
stvu bazovske župnije nado
mestil nekdanji mačkoljanski 
župnik Žarko Škerlj. Nekaj let

je bil dekan openskega deka
nata, leta 1967 pa je bil imeno
van za častnega kanonika stol
nega kapitlja. Bil je tudi pred
sednik Duhovske zveze.

Msgr. Živic je med tržaški
mi slovenskimi verniki znan 
kot dušni pastir, ki se je  vse 
življenje veliko posvečal mla
dini. Tako je že leta 1948 sku
paj s pokojnim msgr. Jožetom 
Prešernom ustanovil Sloven
sko karitativno društvo (Slo- 
kad), ki je vsa ta desetletja pri-

j  rejalo nešteto otroških kolo- 
j  nij. Leta 1950 je v Bazovici dal 
zgraditi dvorano oz. kinodvo
rano (obnovljena je bila leta 
1990), v kateri se je vrstilo nič- 
koliko kulturnih in verskih pri
reditev. Isto lahko rečemo o 
Slomškovem domu (lik škofa 
Slomška je imel pri slavljen- 

j cu vedno posebno mesto) v 
j  Bazovici, ki je bil odprt leta 
j  1964. Msgr. Živic je  tudi ved
no skrbel, da bo v Bazovici 
donela slovenska verska in 
posvetna pesem. Sam dober 
pevec, je  bil v svoji župniji tu- 

| di duša zborov. Sicer pa je bil
i  tudi dolgo let odbornik in so- 
| delavec Zveze cerkvenih pev
skih zborov. V dobi njegove- 

[ ga župnikovanja je dal lepo 
prenoviti župnijsko cerkev v 
Bazovici, zgraditi cerkev na 
Pesku in prenoviti cerkvici na 
Padričah in v Gropadi. Bil je 
vesten sodelavec Katoliškega 
glasa, kljub letom pa je prispe
val članke tudi za Novi glas.

Na sobotni slovesnosti v 
padriškem domu Jeralla je bi
la na sporedu maša, ki jo je 
daroval sedanji bazovski žup
nik Žarko Škerlj in ki se je je 
udeležilo veliko članov ba
zovske župnijske skupnosti 
te r sorodnikov in prijateljev. 
Maši je sledila družabnost, na 
kateri je  slavljenec prejel šte
vilne izraze čestitk in voščil. 
Le-tem se seveda pridružu
je jo najiskrenejša voščila tudi 
uredništva Novega glasa, ki 
se želi s tem skrom nim  pris
pevkom msgr. Živicu zahva
liti za vse, kar je storil tudi za 
rast in uspeh našega časopisa.

OBVESTILA

BRALCE IN sodelavce obve
ščamo, da bosta tržaško ured
ništvo in uprava Novega gla
sa zaradi poletnih počitnic za
prta od 12. do 29. avgusta. 
Ponovno bomo odprti od po
nedeljka, 30. avgusta, dalje.

SINDIKAT SLOVENSKE šole ob
vešča, da je od torka, 10. av
gusta, na oglasni deski trža
škega pokrajinskega šolskega 
skrbništva objavljen razpis iz
rednega natečaja za dosego 
usposobljenosti za poučeva
nje na slovenskih osnovnih 
šolah in otroških vrtcih. Pro
šnje sprejema tržaško šolsko 
sk rbn iš tvo  do 9. ok tob ra
1999. Informacije nudi urad 
Sindikata slovenske šole, ul. 
Carducci 8, 34133 Trst, tele- 
fon/fax št. 040 370301.

SINDIKAT SLOVENSKE šole 
obvešča, da je tržaška univer
za razpisala natečaj (odlok 
rektorja št. 296/99), name
njen učnemu osebju nižjih in 
višjih srednjih šol v staležu, za 
de lno dode litev  v funkc iji 
mentorjev podiplomskem u 
univerzitetnemu tečaju, ki bo 
usposabljal za poučevanje na 
srednjih šolah. Rok za vloži
tev prošnje zapade 31. avgu
sta 1999. Razpis je objavljen 
na oglasni deski pedagoške 
fakultete tržaške univerze ter 
je  na ogled na ravnateljstvih 
nižjih in višjih srednjih šol. In
formacije nudi urad Sindika
ta slovenske šole.

SINDIKAT SLOVENSKE šole 
obvešča, da je od 2 7. julija ob
javljen na oglasni deski De
želnega šolskega urada raz
pis izrednega natečaja za do
sego habilitacije za poučeva
nje na slovenskih nižjih in viš
jih  srednjih šolah. Prošnje 
sprejema pristojni Pokrajinski 
šolski urad (Trst ali Gorica) do
25. septembra 1999. Infor
macije nudi urad Sindikata 
slovenske šole.

DUHOVNEVAJEzaženein de
kleta bodo tudi letos, kot že 
vrsto let, v Domu blagrov. Za
čele se bodo v torek, 17. av
gusta, ob 9. uri, končale pa v 
četrtek, 19. avgusta, ob 18. 
uri. Vodil jih bo jezuitski pa
ter Franc Cerar. Prijavite se 
lahko na telefonski številki 
040 299409ali 040 220332. 
Prijavljen ke obveščamo, da 
pelje v Dom  Blagrov vsakih 
deset m inut avtobus št. 4 z 
Oberdankovega trga v Trstu.

DUHOVNE VAJE za duhovnike 
bodo kot vsako leto v Domu 
blagrov (Le Beatitudini) pri Tr
stu, in sicer od nedelje, 22. av
gusta zvečer, do srede, 25. av
gusta popoldne. Vodil jih  bo 
jezuit p. Tomaž Podobnik. Pri
jave sprejema g. Franc Vonči
na, telefon/faxšt. 040415851, 
m obitel 0347-2414254, e- 
mail voncina@ iol.it.

SREČAN[JE ZAMFJSKHI duhov
nikov, ki je bilo napovedano 
za konec avgusta, bo zaradi 
drugih obveznosti prelože
no na poznejši čas.

V PONEDELJEK, 6. septem
bra, bo vsakoletno goriško- 
tržaško rom anje na Barba
no. Iz Trsta bo odpeljal tja en 
avtobus tudi z O berdanko
vega trga ob 7. uri. S tem  se 
bom o peljali popoljdne tudi

i v Log pri Vipavi in v Vipavo. 
; Kdor bi hotel z nami, naj te- 
! lefonira na telefonsko števil- 
i ko 040 220332.

PRODAJAM LEPO poročno 
obleko z dolgimi rokavi, plah
to iz volne merinos in štiri bla
zine. Zainteresirani naj tele
fonirajo na te lefonsko števil
ko 040 830440.

DAROVI

ZA CERKEV' v Bazovici: ob 
smrti pok. Marte Grion do
mači za cerkev 100.000 lir; 
namesto cvetja isti pokojni 
Ida Glažar in Zelka Križman- 
čič po 20.000 lir; Marija in Da
nica M arc ob spom inu na 
svoje pokojne 30.000 lir; ob 
poroki hčerke Katje Crissani 
starši 400.000 lir; za potrebe 

I bazovske cerkve Vida Ražem
100.000 lir; ob obletnici smr
ti sina Aleksandra domača 
družina 100.000 lir; ob oblet
nici smrti pok. Bruna Čuka 
domača družina 130.000 lir.

ZA CERKEV' v Gropadi: dru- 
[ žina M ilkovič, Gropada 126,
50.000 lir; namesto cvetja 
pokojnemu Francu M ilkovi
ču žena Marija 50.000 lir; v 
isti namen svakinja Dalka

| 50.000 lir; ob smrti očeta Vik
torja  Križmančiča domača 
družina 150.000 lir; namesto 
cvetja istem u poko jnem u 
Marta in Sander 20.000 lir; v 

i isti namen Albina Križman- 
| čič, Gropada 75, 20.000 lir;
! za obnovo gropajske cerkve 
M .M . 50.000 lir; v isti namen 
družina M ilkovič 50.000 lir.

ZA OBNOVE cerkve na Pes
ku: ob poroki sina Mariota 

; Ferfoglie in Clare Ordinano- 
; vich mama 400.000 lir; M ari
ca z Gročane 50.000 lir; v 
spomin na mamo M ilko  Bak 
vd . Žagar hčerka N ad ja
100.000 lir; v isti namen dru
žina Pertot 50.000 lir; ob po
roki hčerke Elene Possanzini 
starši 100.000 lir.

Ostali darovi prihodnjič.

ZAHVALA

Zahvaljujemo se vsem, ki 
ste prispevali k lepemu us
pehu slavja ob 80. rojst
nem dnevu m sg r . Marija
n a  ž iv ic a . Posebna zahva
la naj gre bazovski župnij
ski skupnosti, župn iku  
Žarku Škerlju ter upravi in 
osebju doma Livia Jeralla 
s Padrič. Družina Živic

ČESTITKE

Člani Zveze cerkvenih pev
skih zborov, zbrani na semi
narju v Rogaški Slatini, se 
spominjajo s hvaležnostjo 
dolgoletnega odbornika, or
ganizatorja zborov in pev
skih nastopov msgr . Mari
jana ŽIVICA ob njegovi 80- 
letnici in godu ter mu želijo 
veliko sreče, moči in zdravja.

Zaradi pomanjkanja prosto
ra so nekateri prispevki izo
stali. Objavili jih bomo po 
počitnicah. Bralce in sode
lavce prosimo za razume
vanje. /  URED.

9
ČETRTEK 
12. AVGUSTA  
1999



GORI

NOVI GLAS /  ŠT. 32 1999

SKA KRONIKA

BREZPOSELNOST  
N A  GO RIŠKEM

10
ČETRTEK  

12. AVG U STA  
1999

Dejstvo, da na Goriškem 
revščina narašča, je prišlo na 
dan pred dnevi, ko so objavili 
zadnje podatke o številu brez
poselnih na Goriškem in to ti
stih, ki so vpisani na Zavod za 
zaposlovanje in brezposelne. 
Na Uradu za delo je tako prijav
ljenih 5558 brezposelnih žensk 
in 2910 moških. Seveda so ura
dne številke brezposelnih nižje 
od stvarnih številk in to pred
vsem zato, ker je veliko ljudi, 
ki na Goriškem išče prvo zapo
slitev, nekateri med njimi imajo 
že čez trideset let. Se najhuje 
pa je za tiste, ki so delo izgubi
li po40. ali celo50. letu staro
sti; takih nihče ali skoraj nihče 
noče vzeti več v službo. Podat-

SEJA SLOVENSKE  
K O N ZU LTE  NA O B Č IN I

Prejšnji četrtek, 5. avgusta, 
je bila nagoriški občini redna 
seja konzulte za vprašanja 
slovenske manjšine. Na dnev
nem redu je bila obrazložitev 
mestnega regulacijskega na
črta. Daljše poročilo o tem je 
imel občinski odbornik za ur
banistiko arh. Dario Baresi, ki 
je zelo podrobno prikazal no
ve smernice, ki jih namerava 
goriška občina sprejeti na ur
banističnem področju. Te za
devajo tudi razna za nas po
membna področja (npr. Stan- 
drež). O  tem bo daljša raz
prava na prihodnji seji jeseni.

O  regulacijskem  načrtu 
bom o sicer še poročali.

ki pa kažejo tudi na dejstvo, da 
so ženske bolj ogrožene kot 
moški, kar ni v čast naši družbi. 
Poznavalci razmer pa trdijo, da 
je največ brezposelnih prav 
med mladimi diplomiranci viš
jih srednjih šol, ki "proizvajajo" 
poklice, za katere na gospodar
skem trgu na Goriškem dejan
sko ni nobenega povpraševa
nja. Tako se dogaja, da se mla
di ljudje vpišejo na dolg sez
nam brezposelnih in čakajo na 
delo, ki pa ga je na Goriškem 
iz leta v leto manj; kot kaže, 
ga tudi bo vedno manj, tako da 
se bo število brezposelnih še 
povečevalo.

Število brezposelnih na Go
riškem nam govori o tem, da je 
tudi med nami revščina, jasno 
je, da ne gre za tako revščino, 
kakršne so bili vajeni naši starši 
pred drugo svetovno vojno in 
po njej, ko so trpeli vsestran
sko pomanjkanje in so bili tudi 
lačni; današnja brezposelnost 
pa je vseeno revščina, ki dana
šnjega človeka dejansko izlo
čuje iz naše potrošniške in v 
denar zaverovane družbe. Kot 
pravilno ugotavlja v svojem po
globljenem zapisu na prvi stra
ni naš odgovorni urednik dr. 
Drago Legiša, je to problem v 
vsedržavnem merilu, pred ka
terim tudi Gorica in Goriška ni
sta imuni. Rešitve ne pozna ni
hče; zdi se, da tudi Goriška po
časi drsi v brezizhoden položaj, 
iz katerega se ne bo tako hitro 
izvlekla. Brezposelni seveda to 
najbolj občutijo na svoji koži in 
njihovi sorodniki tudi.

)UP

V S K U P N O S T I  A R C O B A L E N O

POLETJE V PARKU
HARJET DORNIK

Ko prestopiš prag, takoj 
priteče prijazni Arci. Za do
brodošlico te dobro prevoha 
in vsega obliže ter te veselo 
pospremi med koprivovce, ki 
blažijo poletno vročino, kjer 
so urejene mize in stoli. M la
dostni in nasmejani don A l
berto De Nadai je vedno pri
pravljen, da ti do podrobno
sti razkaže novosti v hiši. Tu 
ni kot na Kostanjevici. Tukaj 
si dobrodošel ob katerikoli 
uri, če so le prosti. Pravila so 
pač drugačna. Dva različna 
načina boja proti odvisnosti 
in emarginaciji, eni se osami
jo  pred družbo, drugi iščejo 
in vabijo ljudi v svojo sredo.

Poletje v skupnosti Arco- 
baleno je še posebej čas sti
kov in srečevanja. N jihov 
"park" se široko odpre okolici 
in mestu. O b sredah zvečer 
se predvajajo film i na pro
stem, vsak mesec na drugo 
tem o (reči, narediti, jesti; ek
stremi ljubezni ali Anglija, Ir
ska in okolica; bol na gibanja). 
Vsak petek večerjajo v parku. 
O b vsaki prireditvi postrežejo 
z brezalkoholnim i pijačami. 
O b četrtkih pa se člani pre
maknejo v drugo skrajno e- 
marginirano stvarnost, med 
je tn ike  v goriški je tn išn ic i. 
Verjetno je "don" edina oseba 
v mestu, ki redno obiskuje te 
pozabljence, o katerih  ne 
spregovori in ne piše prav nih

če. Tabu-stvarnost, ki za Gori
čane preprosto ne obstaja, le 
od te skupnosti dob ijo je tn ik i 
enkrat tedensko sladolede, 
lubenico in nekaj razvedrila 
ob glasbeni skupini iz Tržiča. 
Zanje bodo člani skupnosti 
Arcobaleno priredili 15. avgu
sta poseben Srednjepoletni 

[ praznik.
Skupnost izdela vsako leto 

za poletne mesece natančen 
program. Izbere si mesečne 
teme, na katere prirejajo tudi 
razstave. Letošnja julijska te
ma je bila sprememba njiho
vega okolja iz kraja zapušče
nosti v kraj medčloveških od
nosov. Fotografska razstava 
je pokazala, kakšno je zgle- 
dalo okolje v preteklosti in 
kakšno je danes. Za avgust so 

f izbrali tem o "od vojnega pro
stora do kraja miru". S fo to

grafijami so prikazali, kako so 
nekdanje kasarne postajale 
kraj, kjer vlada mir. Septem
bra pa se bodo posvetili temi, 
kako seje ta prostor "človeške 
periferije" s pomočjo prosto
voljcev spremenil v prostor 
za ponovno vključitev ljudi v 
družbo. Razstava bo predsta
vila življenjske "zgodbe v zgo
dbi skupnosti Arcobaleno".

Dne 6. avgusta so šli med 
mestne ljudi s prireditvijo ob 
54-letn ici atomske bombe 
nad Hirošimo. Na trgu v ulici 
Bonarroti ob Spominskem vr
tu so v sodelovanju s Prosto 
po tjo  priredili srečanje z raz
mišljanji in film om  o enem 
stoletju vojn (na sliki).

September bo glede po
nudbe najbogatejši mesec. 
Poleg običajnih aktivnosti v 
parku bodo spregovorili o

prostovoljnem delu v Tržiču, 
v državni knjižnici pa bodo 
predstavili knjigo Jubilej in  
moč. O b omenjeni razstavi o 
življenjskih zgodbah v skup
nosti bodo razstavili tudi dela, 
izvedena v Dnevnem centru. 
Poletje bodo slovesno zaklju
čili s praznikom v parku, na 
katerem bodo preprodajali 
rabljeno blago.

V skupnosti Arcobaleno je 
trenutno 14 stalnih gostov od
visnikov, vendar je pri njihovi 
mizi vedno pripravljeno me
sto za kogarkoli, ki bi v zad
njem trenutku potreboval to 
pel obrok. Skrb in delo zase, 
razni delovni programi, pogo
vori in sestanki so tudi tu os
nova zdravljenja odvisnikov. 
N jihovo delo se pozna na 
prostorih, ki so iz leta v leto 
lepši. Za zunanjim neizrazi
tim  videzom stavb se skriva 
skrbno negovana notranjost. 
Vsakokrat te čaka kako pre
senečenje. Socialne pomoči 
je zanje malo, zato so tem 
bolj ponosni, da se v glavnem 
sami preživljajo s svojim de
lom: s steklarstvom in kera
miko, šivanjem, mizarstvom, 
vrtnarstvom in živalmi ter z 
d rug im i storitvam i družbi. 
"Mi živimo od tega, česar dru
žba ne rabi več in odvrže," rad 
ponavlja don Alberto in po
kaže na svoje čevlje in obleke. 
"Še so dobri". Vseeno so vese
li vsakega daru, ki jim  ga lju
dje prinesejo, ker to  pomeni 
predvsem stik z družbo in to, 
da jih  ta sprejema. Takim lju
dem pa je lahko in lepo daro
vati. Deležen si toplega stiska 

| roke in zahvale, ki ti ogrejeta 
naslednje dni.

P O G O V O R  /  B O J A N  M A R A Ž

"KREA IZZA PORTONA"

Na dnu goriške ulice Asco
li, v nekdanjem judovskem ge
tu, vabi trojezičen napis z iz
ložbe vSpace /spazio /prostor 
Krea. Na po lic i druge izložbe 
raztreščena vojaška čelada, 
vkleščena v kamen in zemljo, 
napoveduje razstavo v notra
njosti na vojno temo. Ulica As- 
coli je  izrazito osamljena u li
ca, v njej se veliko ne dogaja, 
zato vsaka neobičajnost izsto
pa. Krea, k i tam  dom uje, pa 
je  dinam ična oblikovalska a- 
gpncija, kreativni laboratorij, ki 
dela na izrazito komercialnih 
temeljih, vendar so njeni lepi 
izdelki tudi kulturne dobrine. 
"Nem irni duh " Bojan Maraž, 
design direktor, razmišlja o 
prostoru in agenciji Krea, ki je  
bolj poznana v ZDA kot doma.

"Delo, ki ga opravljam kot 
oblikovalec, je namenjeno v i
zualni komunikaciji in je izra
zito samotarsko. Po svojem 

i  značaju pa sem zmeraj težil 
k temu, da bi bil del javnosti, 
da bi delil stvari z ljudm i. V 
prostorih nekdanje knjigar
ne Ascoli delovnim  prosto- 

; rom  Kree smo dodali še jav
nega. Tako smo se hoteli od- 

| preti mestu, oživiti ulico, sto
piti v  stik z m imoidočim i."

*
K a te r i so c ilji in 

n ačrti z a  ta  prostor?
To naj ne bi bila galerija, 

ker bi nemudoma padli v kon
kurenco z že obstoječim i ga
lerijami. V mislih smo ime
li predvsem prostor, ki je pri- 

i  ložnosten, vendar javen, in 
! postane prizorišče razstave

IGOR DEVETAK

edinole takrat, ko je razstava 
del širšega dogajanja. O b ju 
nijski predstavitvi novega slo
venskega dokumentarca Na- 

1 dje Velušček in Kinoateljeja na 
temo prve svetovne vojne se 
nam je ponudila prva in ideal- 

! na priložnost, da smo pove- 
j  zali dogajanje na ulici, v kate
rega sta bili vpleteni še gori- 

| ški združenji Kairos in Kinoa- 
telje, z avtorsko razstavo na 

i tem o prve svetovne vojne. 
Vrtna zabava je zaokrožila 
večer pod zvezdami, ki je po
kazal, kako zelo potrebuje
mo take oblike socializacije.

K ako  ta  p ro s to r  
u streza  vašemu delu?

Imenovali smo ga Space/ 
spazio /prostor tudi zato, da 
s tem zelo neposredno izra
zim o našo poslovno in oseb
no mišljenje. Bistvo našega 
dela ni v tem, da smo grafični 
ali pa drugačni oblikovalci, 
pač pa da ustvarjamo za svoje 
naročnike idealno in tržno 
identiteto. Pri svojem delu se 
najprej ukvarjamo s pojm i, 
šele nato z obliko, to  je z de- 
signom. Končna oblika izvira 
iz razumevanja odjemalčeve 
identitete, njegovega izdelka 
ali blagovne znamke. Tudi za 

! ta prostor računamo, da nam 
bo omogočal postavljati tak-

! šne razstave, ki bodo vezane 
na obči problem identitete.

"Skupinski spom in" 
je  naslov z a  razstavo, 

k i si jo  p r ip ra v il  
v sodelovanju  

z  vrtojbenskim  d ru 
štvom Tojva a.d. 1200.

To so predvsem nanovo 
odkriti fotografski dokumen
ti, ki so jih  ljudje hranili po vr- 
tojbenskih hišah in podstre
šjih. Iz teh smo lani pripravili 
zelo zanimivo razstavo na te
mo prve vojne na obronkih 
vrtojbensko-biljenskih gričev. 
Premierni prikaz dokum en
tarca Niso bile p tice  o prvi 
vojni na Goriškem nam je dal 
priložnost, da smo povezali 
dve vizualni govorici, film  in 
fotografsko inštalacijo.

K akšna je  to re j 
vojna v tvo ji p ostav itv i 

fo to g ra f ij  in p re d 
metov, zvokov in luči?

Danes vojno lahko posku
šamo samo tolmačiti in do
življati v luči nabranih spoz
nanj. Cilj razstave ni bil poka
zati vojnih grozot, ki jih  seve
da ne moremo do dna raz
brati in podoživeti, temveč 
pokazati na identite to tega 
prostora, ki jo je vojna strla. 
M islim  na arhitekturno iden
titeto, na kulturo oblačenja v 
preteklosti, na družbene, kul
turne in gospodarske značil
nosti nekdanjega bivanja v 
naših krajih. Na tem mestu 
lahko povem, da je bilo pre
tresljivo doživetje z 80- in 90- 
letno zamudo poslušati pri

poved preživelih iz Vrtojbe, ki 
so prišli tis ti večer v ulico 
Ascoli. Pomerila so se naša 
tolmačenja preteklega in n ji
hova pričevanja. To iskanje in 
o d k riva n je  naših ko ren in  
osebno doživljam kot izred
no dragoceno.

M islim , da smo tudi sami 
prispevali k zavedanju, da je 
prva vojna močno prizadela 
identiteto našega okolja in jo 
naša generacija na prelomu 
tisočletja s težavo prepozna
va. Bili smo naučeni razmi
šljati o svoji majhnosti, o fa
šistični in drugih represijah, a 
danes spoznavamo tudi, da 
pravzaprav onkraj represije 
je nekoč obstajala kultura, 
izredno močna, z mednarod- 
nim i razsežnostmi.

Podjetna K rea  
osvaja g o riško  

zgodovinsko ulico  
p lem en itih  p ro č e lij 

in m ojstrsko izd e lan ih  
kovanih o g ra j na 

balkonih. To je  kra j, 
k i p r ič a  o g o riš k i 

id en tite ti.
Na tem mestu je pred dru

go svetovno vojno živela v 
vsej svoji polnosti skupnost, 
za katero danes ostaja le m r
tva dediščina kamnitih obo
kov in napisov ob vhodih v 
prostore. Krea tu živi izza por- 
tona. V tem stanju smo že 
dvanajst let in zanimivo je, da 
tu nastaja identiteta, ki ne želi 
biti pretenciozna in si hkrati 
jemlje vso svojo pravico do 
bivanja. Ta identiteta se kaže

v tem, da se v staro vsebino 
umešča novo življenje, dana
šnja kultura, v kateri imajo go
nilno silo tudi mladi in tehno
loški dosežki.

To je  vendar lepa  
u lic a .

Pojem lepe ulice mi je v 
tem primeru manj zanimiv, 
zato ker je posledica nekega 
izumrlega stanja. Lepa ulica 
kaže prej na nekaj drugega, 
na kulturo, ki je  ustvarila spo
menike in so jo  le-ti preživeli. 
Ti spomeniki s svojo prisotno
stjo vplivajo na nas, ko obliku
jemo našo kulturo, ki bo spet 
vplivala iz preteklosti na pri
hodnje generacije. Proces te
ga medsebojnega delovanja 
med m rtvim  in živim, med 
smrtjo in potrebo po življe
nju, po ustvarjanju je čudo
vit. Iz tega črpa Krea moč.

Še en podvig: 
slišali smo, da bo 
K rea  v kratkem  

osvojila  streho sveta.
To je lep primer našega de

la. Za enega izmed najpo
membnejših ameriških mlaj
ših pianistov in kritikov Joh
na Bell Younga smo izdelali 
internet-stran, ki ji je sledilo 
oblikovanje nove cd-plošče. 
Ker je plošča posvečena rus
kemu glasbeniku Skrjabinu, 
ki je tudi napisal skladbo na 
temo glasbe na Everestu, bo
do tri povečave cd-plošče do
segle streho sveta z ameriško 
odpravo. Krea s e bo tako do
taknila vrha sveta.



T A B O R  I Z V I D N I K O V  IN  V O D N I C

VESELI V SELAH
POGUMNA MRAVLJA

Poletje je čas počitnic in 
tudi goriški skavti smo se od
pravili na zaslužene počitnice 
v Sele v Rožu na Koroškem. 
Letos je na tabor prispelo de
vet vodov iz Gorice, Steverja- 
na, Sovodenj, Doberdoba in 
M irna. Nekateri starejši člani 
so se odpeljali že v soboto na 
kraj tabora, da so pripravili 
travnik; ostali oz. glavnina iz
vidnikov pa so prispel v Sele 
v nedeljo popoldan po dolgi 
vožnji z avtobusom . Takoj 
smo se zbrali v zbor in vodi
telji so posredovali članom 
pravila tabora ozirom a nje
govo ambientacijo. S to smo 
takoj začeli. Letošnja ambien- 
tacija seje oprla na nekaj zelo 
konkretnega: na evropski de
narni sistem, na evropsko 
skupnost. Vsak vod je bil član 
tega monetarnega sistema, 
tako da smo na našem tabo
ru imeli naslednje države čla- 
nicej Francijo, Veliko Britani
jo , Španijo, G rčijo , Ita lijo, 
Nemčijo, Luksemburg, Nizo
zemsko in Republiko San Ma
rino. Voditelji so sestavljali 
EKVO (Enotni kontrolni vod i
te ljski odbor). Na začetku 
smo razdelili vsakemu vodu 
začetni kapital 100 BP-jev in 
še 10 BP-jev na vsakega člana 
voda, to  pomeni, da je imel 
petčlanski vod 150 BP-jev. Ti 
BP-ji so jim  služili, da so si ku
pili zemljišče, na katerem si 
je vsak vod postavil svojo po
letno rezidenco. Travnikje bil 
namreč razdeljen na 11 par
cel, od katerih so dve že za
sedli voditelji. Zemljišča so 
bila razdeljena na tri okraje, 
ki so imeli tudi različno vred
nost: Manhattan, kjer stabila 
šotora vodstva, Zelena obala 
in okraj ljudskih šotorov. Vod 
si je pridobil svoj teren na jav
ni dražbi. Po tej je  bilo tekmo
vanje v postavljanju šotorov, 
na katerem so fantje krepko 
prehiteli dekleta. Naslednje tri 
sončne dni so si vodi posta
vili kuhinje, kjer so si cel prvi 
teden pridno kuhali, zgradili 
pa so še ostale objekte na ta
boru, ki jih  je v sredo zvečer 
EKVO odkupil. Vsak vod je 
moral na čim boljši način pred
staviti svojo javno zgradbo in 
s tem prepričati voditelje. Na 
ta način so morali sami izvid
niki oceniti svoje delo.

Sončnim dnevom je sledi
lo obdobje mrzlega, mokre
ga vremena. V četrtek smo se 
spustili na področje izražanja. 
Delavnic je  bilo več in vsak je 
dobil nekaj zase. Eni so kova
li verze, drugi so pletli zapest
nice, tretji šivali. Eni so se spet 
barvno izražali, drugi so iskali 
posebne oblike v naravi, tretji 
pa so slikali s fotoaparatom. 
Popoldne pa seje predvsem 
izražal dež s svojo mokroto. 
Tisti dan smo hiteli pokrivat 
nekatere šotore, ki se dežju 
niso najboljše upirali. V petek 
nič novega: spet oblačno z 
dežjem. Zbrali smo se v pa
godi in tam so izvidniki reše
vali kviz, ki so ga nekateri vo
ditelji z veseljem pripravili. V 
soboto smo se malo odpočili 
in se odpravili na kratek izlet 
do bližnjega umetnega jezer

______

ca. Popoldne pa so izvidniki 
pripravljali pesmi za festival, 
ki je bil isti večer. Festival je 
bil zelo uspešen in kvaliteten, 
saj je  večina vodov napisala 
dobre vsebine in lepo zapela 
pesem. Ta večer pa so večkrat 
prekinili lovi na napadalce, 
nočne živali, ki ne m orejo 
spati doma v m iru. Za njihov 
ulov je bila razpisana nagra
da petdeset BP-jev.

Prišla je  nedelja, dan star
šev (na sliki). Odpravili smo 
se k maši v šest km oddaljene 
Sele, kjer smo prisostvovali ob
redu. Popoldne smo imeli ta

borni ogenj, ki je starše razve
selil in zabaval. Kmalu so vsi 
obiski odšli in pred izvidniki 
je  bil še drugi teden tabora.

V ponedeljek smo se du
hovno poglobili z gospodom 
Marjanom, ki nam je govoril
o talentih. Popoldne je daro
val sveto mašo, med katero 
sta obljubili dve novinki. Po 
maši so se izvidniki pripravili 
na celodnevno igro. Razdelje
ni so bili v tri skupine, njihov 
cilj je bil ulov uzbeško-paki- 
stanskega špijona. Igraje us
pela, tudi kreganja je bilo ma
lo. Prišla je  noč, prišlo je ju tro

in sledil je orientacijski po
hod. Vsi vodi so imeli isto pot, 
na kateri so bile razne posto
janke, kjer smo preskušali 
znanje in spretnosti naših čla
nov. Vreme ni bilo najbolj na
klonjeno, nekateri so se vrnili 
malce mokri. Prišel je četrtek, 
športni dan, dan, ki ga je mar
sikdo vneto pričakoval. Že 
zjutraj pri telovadbi se je  ves 
tabor pomeril v teku do lipe 
na hribčku in nazaj. To je bila 
dobra priprava za cel dan. Ko 
sm oyse pospravili, seje začel 
boj. Štiri skupine so se pote
govale za najvišje stopničke 
pri nogometu, odbojki, sumo 
borbi, poligonu. Ta dan seje 
letnik '83 odpravil na hike, 
potep. Skupaj so prespali pri 
zapuščeni kmetiji, drugi dan 
pa so se po dva in dva odpra
vili v različne smeri. Vrnili so 
se v petek popoldne, ko smo 
ostali že spravljali tabor, ozi
roma ko so se izvidniki pome
rili z voditelji v  nogometu. Se
veda so zmagali najboljši. 
Zvečer je  prišel na vrsto pro
ces, obračun z nekaterim i 
člani, ki so se posebno izka
zali med taborom.

Še zadnja noč na taboru in 
prišlo je  zadnje ju tro, zadnji 
za jtrk, zadnji zbor. Kaplje 
solz so rahlo zmočile nežna 
dekliška in fantovska lica, a 
nasmeh je kot sonce prevla
dal. Nasvidenje oktobra!

OBV ESTILA

BRALCE IN NAROČNIKE obve
ščamo, da bo uprava Novega 
glasa v Gorici zaradi dopusta 
zaprta od ponedeljka, 16., do 
petka, 21. avgusta.

ROMAPp NA Barbano bo 6. 
sept. letos. Maša bo ob 11. uri. 
Do 10.45 bo priložnost za spo
ved. Ob 14.30 rožni venec; ob 
15. uri litanije Matere Božje in 
blagoslov. Letošnje romanje bo
do vodili vsi trije slovenski novo- 
mašniki iz Družbe Jezusove.

SEDEŽ SSO v Gorici bo v avgu
stu deloval po poletnem urniku, 
in sicer od ponedeljka do petka 
od 9. do 12. ure.

ZDRUŽENJE CERKVENIH pevskih 
zborov vabi ob posvečenju treh 
novih duhovnikov vse cerkvene 
pevce na skupni vaji, ki bosta v 
torek, 31. avgusta, in v petek, 3. 
septembra, ob 20.30 v cerkvi sv. 
Ignacija v Gorici.

OD OGLFJA do Dunaja. Ob ro
manju na Dunaj od 11. do 13. 
septembra zbira tudi dekanija 
Standrež slovenske romarje. Bo- 
žjepotno potovanje je izraz če- 
ščenja p. Marka iz Aviana, ki je
I. 1683 z molitvijo spodbujal 
Dunajčane, da so ustavili turško 
vojsko. Njegovi posmrtni os
tanki počivajo v Kapucinski cer
kvi na Dunaju, kjer je tudi krip
ta s posmrtnimi ostanki članov 
avstrijske cesarske hiše. Cena 
romanja je 440.000 lir. Informa
cije in vpisovanje: g. Karel Bol
čina, tel. 0481 21849, najkas
neje do 20. avgusta 1999.

VSE PRIJAVI JENJCE na dvodnev
no romanje v Maribor ob beati
fikaciji A.M. Slomška obvešča

mo, da bomo podrobnejši pro
gram javili v prihodnji številki 
NG, ki bo izšla 2. septembra. 
Vpisovanje se je zaključilo, ker 
je zasedba mest polna.

D A R O V I

ZAZAVODsv. Družine: ob dvaj
seti obletnici smrti tete s. Aha- 
cije Kacin - Marija, Janez in Met
ka 150.000 lir.

ZACERKEVvGabrjah: Lodovi- 
co in Marija Del Pra 500.000; 
N.N. 10.000 lir.

ZA CERKEV na Vrh u: Čotovi za 
cvetje 50.000; "ofer" ob sv. Lo
vrencu za zvonove 547.350 lir.

ZA CERKEV'na Peči: Jožica Ma
rušič v spomin na sestrično Ra
faelo Lestan 50.000; M.P.
100.000 in za cvetje 40.000 lir.

ZACERKEVv Rupi: družini Ko
vic in Paoletti, v spomin na no- 
nota Dragiča 400.000 lir.

Z Abrahamom se je srečal 
dr. BERNARD ŠPACAPAN, zdrav
nik in javni delavec. K obletni
ci mu čestitajo prijatelji iz Go
riške in Tržaške. Svojemu sode
lavcu čestita tudi Novi glas.

Dne 28. julija je na tržaški 
univerzi doktoriral iz fizike z 
odliko in pohvalo CHRISTIAN 
PELLEGRIN. Čestitajo mu in se 
z njim veselijo vsi sorodniki.

Sekcija SSk občine Sovod- 
nje ob Soči izreka družini in 
sorodnikom pok. DRAGOTINA 
KOVICA najiskrenejše sožalje.

P O L E T N E  P R I R E D I T V E  Z A  O T R O K E  N A  G O R I Š K E M

LUTKE IN FILMI ZA MALE IN  
"VELIKE" GLEDALCE

IVA KORSIC

Ko se v teh soparnih, sko
raj zadušljivih avgustovskih 
dneh odpravite po opravkih
v mestno središče in se neko
liko otožno ozrete okoli sebe, 
se morda vprašate, kaj je  v 
našem mestu še ostalo od ti
stega lepega letoviščarskega 
kraja, ki so ga v slovitem av- 
stroogrskem cesarstvu imeli 
za avstrijsko Nico. Verjetno 
skoraj nič! Avtomobilov je tu
di v tem času na pretek, če
prav so počitnice, zrak je zato 
obupen; gredice in zelenice 
pa niso vredne tega imena, 
saj so večinoma zanemarje
ne: ovelo, suho cvetje in zele
nje prerašča bohoten plevel. 
Tudi v mestnih vrtovih ni kaj 
prida. Trava je suha, - kjer je 
je še kaj - ,  vodnjak - še pose
bno tisti v mestnem vrtu na 
Verdijev Korzu - stoji grd in 
zapuščen s svojim listjem in 
smetmi... Kje so občinski vrt
narji? Zdi se, da jih  Gorica na 
premore več! In v tej puščo
bi in vidni zanemarjenosti, 
kam naj se pred vročino za
tečejo mamice s svojimi mal
čki? Le-teh je sicer zmeraj 
manj, saj nam stalno ponav
ljajo, da se naše mesto neza
držno stara, a prav zaradi te
ga bi lahko bolje poskrbeli za 
mestne otroke in bi jim  v obeh 
vrtovih uredili kotiček z gu
galnicami, tobogani, plezalni
mi hišicami..., da bi se v njem 
lahko sproščeno igrali z vrst
niki in bi mamice medtem 
brez skrbi poklepetale. V zad
njem času je  kak posamezen

okraj ali društvo oz. župnija 
poskrbel za kakšno tako ze
leno zatočišče. Tudi park nek
danje šole Lenassi odpira že 
nekaj poletij svoja vrata otro
kom in jim  ponuja prostor za 
razvedrilo. Če bi b ilo treba 
glede parkov za o troke še 
marsikaj postoriti, vendar v 
zadnjih letih občinsko odbor- 
ništvo za vzgojne dejavnosti 
s centrom za animirano gle
dališče CIA v okviru projekta 
Tolomeo skuša vsaj malo po
živiti poletno mestno m rtvilo 
in zato tudi letos ponuja mal
čkom nekaj brezplačnih pri
reditev pod naslovom Oder v 
parku. Prvo srečanje z lutka
mi je  bilo že konec julija, in 
sicer v Ločniku. Male navi
hance je  zabavala nemška 
skupina Gingganz z uprizorit
v ijo  GV/cus, cirkus. Prva izmed 
šestih lutkarskih ponudb v 
parku Lenassi je bila konec 
preteklega meseca pozno po
poldne. Res veliko otrok je na
polnilo dvoranico in živahno 
sledilo igrici Cortechiara, ki jo  
je  predstavila skupina Tam- 
gram iz kraja Vimercate blizu 
Milana. Prijateljice, domače 
živalice, so pripovedovale, 
kako je na neki kmetiji šaril 
Strahec Plesalček in kako ga 
je gospodinja z zvijačo ugna
la. Med malimi gledalci je bilo 
tudi nekaj slovenskih otrok, ki 
jih lutke še posebno privlaču
jejo. Naslednja igrica bo 25. 
avgusta, ko bo nastopilo nem
ško gledališče Schabernak z 
delom Burattoni; v petek, 27. 
t.m ., pa bosta pri poved Bufet- 
to  e Bukeval pripovedovala

ruska lutkarska umetnika Na
talija in Ravil Sultanov. Oba
krat bosta predstavi ob 18. 
uri; v torek, 7., in petek, 10. 

i septembra, pa bodo ob 10. 
nastopili dijaki R. M . Cossar 
iz Gorice oz. člani goriškega 
gledališkega združenja Terzo 
Teatra s pravljico llbau lede l- 
le favole, v sredo, 8. septem
bra, pa bodo radovedneže 
razveselili igralci skupine II 
Baracco iz Coma s pravlji
čnim prikazom Arlecchino e 
la pentola Magica.

V istem vrtu, v katerem se 
lahko otroci nemoteno igrajo 
vsak popoldan, si bodo naj
mlajši - pa tudi njihovi odra
sli spremljevalci - ogledali še 
en film  izmed štirih, ki so bili 
na programu pod naslovom 
Kino m ed zvezdami; ostali tri
je  so se že zvrstili, eden tudi 
pred cerkvijo v mestni četrti 
M a d onn ina ; tu  so o tro c i 
spremljali napete dogodiv
ščine in trepetali za usodo sto 
in enega dal mati nca.

Odraščajoči otroci od 11. 
do 14. leta pa bodo lahko od 
20. t.m . do 4. septembra od 
15. do 18.30 v centru Lenas
si v skupinskem delu Video 
Set delavnice (umetniško so
delovanje bo nudil Claudio 
Cavalli, vodite lj televizijske 
oddaje za otroke L' albero az- 
zurro) spoznavali, kako se ure
sniči zamisel video posnetka 
na določeno temo. Končni iz
delek bodo najstniki predsta
vili 10. septembra na prazni
ku ob koncu poletja. Ker je 
število udeležencev omeje
no, morajo otroci poskrbeti

i za vpis do 23. t.m . Vsa potre
bna pojasnila nudi vsak dan, 

| razen sobote, od 10. do 12. 
ure goriški občinski urad za 
vzgojo, tudi telefonsko na št. 
0481 383232 ali 383222.

Nonoti in vnuki pa lahko s 
pisnimi, likovnimi ali drugimi 
izdelki sodelujejo pri iznajdlji
vi zamisli Attenti a quei due, 
ki naj bi pripomogla k med
sebojnemu spoznavanju in 
zbliževanju dveh generacij.

Pred koncem zapisa pa 
poglejmo v slovensko kultur
no stvarnost našega mesta, ki 
po bogatem delovanju na 

i splošno prekaša italijansko. 
Približno30 slovenskih otrok 
seje skupaj z malim i begun
ci društva Ikar iz Slovenije 
spomnilo na grozoto, ki je za
jela mesti H irošimo in Naga- 

! saki avgusta pred 54 leti. Le
po število otrok izmed tistih, 
ki so obiskovali poletno sre
dišče Pika Nogavička v gori- 
škem Dijaškem domu S. Gre
gorčič, je sprejelo povabilo in 
sodelovalo na že četrtem ex 

I temporeju Soncu m iru, ki ga 
je priredila Zadruga Maja v 
sodelovanju z Zvezo sloven
skih kulturnih društev in s po
krajinskim združenjem daro
valcev organov ADO. Otroci 
so z likovnim i izdelki v raz
ličn ih  tehnikah izpovedali 
svoj odločni ne vojni in svoj 
drhteči da miru, svobodi, brat
stvu, ki naj se oplajajo ob ža- 

j  rečem soncu miru. Razstavo 
so odprli v četrtek, 5. avgu- 

I sta, v jutranjih urah, možno 
si jo  je  bilo ogledati do 9. t.m. 
Sicer bodo risbe na ogled tudi 
po Velikem šmarnu. Škoda, 
da niso temu klicu na po
menljivo razstavo prisluhnili 
tudi otroci, ki so obiskovali 
poletno središče Srečanja 99 
v Zavodu sv. Družine.
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TRIJE D N EV I ,  
POSVEČENI 
FOLKLORI

Tudi letos se bo Gorica od
26. do 29. avgusta odela v ži
ve barve, saj bo takrat potekal 
že 29. festival folklore in že 
34. Svetovna parada fo lk lor
nih skupin, medtem ko bo v 
soboto, 28. t.m ., v dvorani 
pokrajine potekal kongres o 
folklori. Te tri prireditve naj
bolj označujejo goriški konec 
avgusta in bo najbrž že drža
lo, da je to tudi skoraj vse, kar 
je v Gorici še ostalo po odho
du Seghizzija v Videm in na
meravanem odhodu Lipizer- 
ja prav tako v Videm. Kot da 
bi občinski upravljalci ne ve
deli, kaj bi sploh počeli v Go
rici, ki seje nekoč ponašala z 
vrsto kulturnih prireditev, ki 
so presegale raven krajevne
ga značaja.

Folklorne skupine bodo 
prišle na Battistijev trg v ne
deljo, 29. t.m .; vsi tisti, ki ne 
vedo, kam naj bi šli na izlet, 
se bodo lahko napasli ob m i
mohodu in plesih folklornih 
skupin, med katerimi bodo 
gotovo povabili tudi kako ta
ko skupino, ki bo prava pa
ša za oči. Tudi letos organizi
ra fo lklorno tridnevje krajev
na Pro loco, sodelujeta tudi 
občina in dežela. Resnici na 
ljubo povejmo, da podoben, 
če ne že ravno enak, fo lk lor
ni festival poteka vsako leto 
nekaj dni pred goriškim  v 
Avianu. Pripravimo se torej 
na tri dni, ko bom o lahko 
spremljali festival, in upajmo, 
da bo organizatorjem letos 
vreme naklonjeno, saj je sicer 
dvorana UGG premajhna za 
tovrstne prireditve. O  priredi
tvi bomo seveda še poročali.
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SREČANJE TREH DEŽEL
Letošnje srečanje treh de

žel, ki ga izmenjaje priprav
ljajo ljubljanska in videmska 
nadškofija ter celovška škofi
ja, bo v soboto, 21. avgusta, 
z začetkom ob 10. uri v sve
tišču Marije misijonarke v Tar- 
žizmu (Tricesimo) v Furlaniji. 
O b 10. uri bo slovesna sveta 
maša, ki poteka običajno v 
štirih jezikih, po maši druža
bno srečanje. Vabljeni!

Že 70 le t se vsako leto na 
prvo nedeljo v avgustu pona
vlja na Sv. Višarjah srečanje 
Slovencev - rom arjev iz izse
ljenstva, iz matične dom ovi
ne in zamejstva.

Na višarski M arijin i božji 
poti, na stičišču treh narodno
sti in ku ltu r: slovanske, ger
manske in romanske (m im o
grede: ne na trom eji, kajti ta 
se nahaja na hribu Peč nad Be
lo pečjo) je  p red  dvema leto
ma prerano um rli izseljeniški 
duhovnik Vinko Žakelj s trma
sto voljo ter s svojim  denar
n im  prispevkom in prispevki 
predvsem izseljencev iz Evro
pe uresničil svoj življenjski sen: 
da b i Slovenci im e li na Sv. Vi
šarjah svoj prostor, svoj slo

venski dom. Realiziral je  tako 
tud i idejo o "višarskem p o 
slanstvu" pokojnega žabni-š- 
kega rojaka duhovnika in uni
verzitetnega profesorja dr. 
Lamberta Ehrlicha, k i ga je  
meseca maja leta 7 942 v Lju
b ljan i ob belem dnevu “likvi
diral" kom unistični VOS. Prav 
v spomin na Ehrlicha je  pokoj
n i Vinko želel, da se ta sloven
ski prostor imenuje "Višarski 
dom  Lamberta Ehrlicha".

Žakljeva pobuda je  bila, da 
so se začeli zbirati v "Višarskem 
dom u" vsako leto Slovenci iz 
treh Slovenij. Dosedaj so vsa 
srečanja b i la v prostorih višar- 
ske hiše, ki pa so b ili pretesni. 
Letos pa je  bila hiša celo dana 
v najem žabniškemu župniku

Dioniziju Matevčiču, kervišar- 
sko župnišče - in tudi dve cer
kveni stavbi, namenjeni ro
marjem - obnavljajo in preu
rejajo za jub ile jno  leto 2000.

Udeležba na letošnjem sre
čanju je  bila zelo velika. Samo 
iz Ljubljane je  tednik Družina 
organiziral tri avtobuse. Ker je  
bilo k sreči vreme naklonjeno, 
je  predavanje dr. Janeza Zde
šarja (na sliki), prvič v vseh teh 
letih, potekalo kar na prostem  
in je  zelo dobro uspelo v zado
voljstvo vseh. Tudi m ed mašo, 
ki jo  je  daroval beograjski nad
škof msgr. Fran Perko in ki je  
blagoslovil nov oltar, je  bila vi- 
šarska cerkev nabito polna.

Naj povemo še, da je sedaj 
"Višarski dom " dr. Lamberta 
Ehrlicha formalno prepisan in 
dan v last papeškemu zavodu 
“Slovenik" v Rimu, nad kate
rim  čuvajo slovenski škofje in 
je  njegov rektor in upravitelj 
msgr. Maksimiljan Jezernik.

■MK

O POČITKU
Počitek je  beseda, na kate

ro smo že skorajda vsi poza
bili, ker smo jo  zamenjali s po 
č itn icam i in  dopustom . Pa 
vendar je  to lepa beseda, ki je  
pred leti imela drugačen p o 
men, saj je  b il za kmeta poči
tek takrat, ko se je  lahko use
del in se zares telesno izčrpan 
odpočil. Naši ljudje so trdo de
lali, največkrat na po lju  in šele 
kasneje v tovarnah.

Sam se še dobro spom i
njam starega očeta, ki nas je  
na stara leta otroke vodil s se
boj v vinograd. Počasi je  šel v 
hrib in takrat, ko smo prišli v 
vinograd, na Breg, si je  najprej 
ogledal trte, in to v vsakem let
nem času, pa naj je  bilo to po 
zimi, poleti ali pred trgatvijo ali 
po  njej. O troci smo starega o- 
četa gledali, videli, kako je  bo
žal šparone na trti, se zamislil, 
ko je našel trto, ki je  umrla. Tr
te namreč umirajo kot v žival
skem svetu za kmeta edino še 
čebele. Trte um irajo in se ne 
posušijo, kot se lahko posušijo 
hrast, dren ali breza. Brez be
sed nam je  stari oče dal vede
ti, da je  trta plemenita rastlina, 
do katere je  potrebno im eti 
oseben in spoštljiv odnos. "Po
glej to trto, več ko t štirideset 
let je  imela, še sedaj se spo
minjam, kdaj sem jo  vsadil, in 
sedaj je  umrla. Dobra trta je  
bila," je  običajno pravil stari 
oče, ko je rezal trti že suhe špa
rone; pustil je samo steblo, da

fa bo njegov sin oz. m o j oče 
asneje usekal, odkopal nov 

"lož', novo luknjo, v katero smo 
na pom lad zasadili novo, mla
do trto. Tako smo z njim  hodi
li po  vinogradu, noge so ga že 
bolele, star je  b il in je  to do
bro vedel. Včasih je  z našega 
Brega, vinograda, ki kraljuje 
nad Vipavsko dolino, pogledal 
proti pokopališču, kjer raste še 
danes velika cipresa; včasih 
smoga slišali, kako je  kakemu 
svojemu vrstniku rekel, da se 
mora pripraviti na "počitek pod  
cipreso". Potem se je  kar na
enkrat ustavil in rekel: "Otro
ci, dajmo sesti sedaj, moramo 
malo počivati!" O troci seveda 
nismo razumeli, zakaj mora-

JURIJ PALJK

m o počivati, in sm o tekali o- 
krog njega. On pa je  sedel na 
brežino, si prej slekel jopo, na 
katero je  potem  sedel. Vedno 
je  to delal v senci. Tako je  se
del, zamišljen v trte in najbrž 
v svojo mladost, v svet, ki se je  
naglo spreminjal, prehitro, da 
b i ga lahko še dojel, kaj šele 
razumel. Potem je nenadoma 
vstal in rekel, da je počitka bilo 

| dovolj, in smo šli naprej, ob i
čajno proti domu, kjer je m oji 

i mam i povedal, kako je  v vino
gradu; očeta skoraj nikdar ni 
bilo  doma, ker je  b il ali v go
zdu ali na po lju  ali pa kje viso- 

\ ko v vinogradu. Kmečko delo 
je  b ilo  včasih trdo, naporno.

Včasih m i je  mama rekla, 
zgodaj zjutraj je  bilo, da bom  

I nesel očetu zajtrk. Včasih sem 
nesel kanglico toplega mleka,

I kos kruha, m orda še sveže 
i jajce v vinograd, kjer je  oče "o- 
kopaval trte", ko t smo rekli 

| vsakoletnemu kopanju m ed  
l trtam i na pomlad. Včasih pa 
sem moral vstajati zelo zgodaj, 
saj je  oče odhajal od  doma že 
o d  treh, treh in p o l zjutraj. To 

! je  b ilo  v času košnje; takrat se 
je  še kosilo na roke, s koso, in 
kosci so vstajali zelo zgodaj, saj 

j  j im  je rosa v travi pomagala,
'i da je  kosa lažje drsela, da so 
\ lažje kosili. Ko sem prišel s kan
glico do očeta, se je  ta vedno 
nasmehnil in m i včasih rekel,

! naj ga počakam nekaj m inut, 
da konča delo. Potem je  odlo
žil orodje, s katerim je  delal, 
in sedla sva v travo; zame je 
navadno pogrnil jopo, da sem 
nanjo sedel. "Ravno dobro, da 
si prišel, ker sem prav potre
ben počitka," je  navadno pra
vil oče, ko sva sedela in je  on 
p il mleko, jedel kruh. Potem 
sva tako sedela in m eni se je  
zdelo, da sva vedno zelo malo 
časa sedela, kajti potem  je oče 
kar naenkrat vstal in rekel:"De
lo me čaka, poh ite ti moram, 
dokler je  še hladno, prav do
bro m i je del počitek. Reci ma
mi, da pridem  dom ov okrog 
desete ure; reci j i  tudi, naj ni
kar ne kuha ničesar, ker bom  
preveč utrujen, da b i lahko kaj

jedel." In je  odšel spet za svo
jim  delom še danes m i diši sve
ža trava, ki je  ostajala za njim
v čudovitih režnjih. Ko se je  u- 
trujen vrnil domov, je  mama 
rekla, da bo "tata šel počivat" 
in naj se zato gremo igrat mal
ce dlje od  hiše. Danes vem, 
da je  takrat šel spat za uro ali 
dve, včasih zaradi utrujenosti 
ni n iti mogel zaspati.

Potem so prišli traktorji, m o
torne kosilnice in buldožerji, 
ki so zravnali vinograde, v vas 

I je  prišel asfalt, kasneje veliko 
avtomobilov, telefon. Rekli so, 
da je  v vas prišel razvoj. Vedno 
manj je  bilo družbenega življe
nja, ljudje so zvečer začeli os
tajati tud i po le ti za zaprtim i 
vrati in začeli so strmeti v čudo 
naše civilizacije: televizijo. Ta
ko smo prišli do današnjih dni 
in denar je  prinesel tudi po to 
vanja, dopust in počitnice. Bla
ginja je  odpravila besedo po 
čitek, v zameno je  ponudila  
počitnice, ki morajo b iti ali na 

't m orju ali v hribih ali pa v dalj- 
j  nih deželah. Včasih so zvečer 
utrujeni ljudje pravili, da gre
do k počitku, danes gremo gle
dat televizijo in po tem  spat. 
Besede počitek ne poznam o  

j več, s počitnic na morju se vra
čamo še bolj utrujeni od  dne, 
ko smo tja b ili oašli.

Pred seboj vidim  sliko svo- 
' jega očeta, kako je zvečer utru- 
; jen prihajal domov in smo zve
čer sedeli v poletni sopari pred 
hišo in čakali na večerno bla
godejno ohladitev. Pogovarja
li smo se o vsem mogočem, 
stari oče je  pripovedoval o 
daljni Rusiji, oče o slikovitem  
in prav čarovniško skrivnost

mi nem Egiptu, kjer sta tud i bila 
kot vojaka. O  Rusiji in Egiptu 
ter D o lin i kraljev sem takrat 
zvedel več kot pozneje v vseh 

] šolskih knjigah, saj so bila p ri
povedovanja doživeta, sočna 
in iskrena. Vso prvo in drugo 
svetovno vojno smo dali sko
zi, povojne težke čase, fašizem 
in še kaj. Že kot otrok sem 
izvedel, kje ležijo ob vasi po 
kopani nemški vojaki in kje 
pob iti partizani, domobranci;

| zavedal sem se, da mam o ve
dno obide srh, ko se izreče be
seda likvidacija; a poslušal sem 
tud i stvari, ki jih  je  za vedno 
zabrisal čas: od  tega, kako so 

i v vas napeljali vodovod, kas
neje elektriko, kako so se vča

sih kovali kar doma konji in 
voli, do tega, kako so starši kot 
otroci z velikim pričakovanjem 
odhajali peš na Veliki šmaren 

j  v Log, kjer so jih  bolj zanimale 
stojnice s preprostimi igračami 
kot pa sv. maša. Potem je  stari 

i oče rekel, da gre počivat, in smo 
odšli za n jim  spat. Počitek je  
b il beseda, ki je  imela druga
čen pomen, kot ga ima danes.

Naš odgovorni urednik vča
sih rad pripoveduje, kako je tu
d i sam kot sin velikega kmeta 
iz Devina doživljal dogajanje 
na domači, za takratne razme
re bogati in veliki kmetiji. Se da
nes ne more pozabiti slike svo
jega očeta, ki je  skupaj z d ru
g im i ves dan z volovsko vpre
go oral ogromno njivo. Zvečer, 
ko je  bila njiva še sveže zora
na in je  zemlja čudovito dišala, 
je  njegov oče ostal na koncu 
njive in molče gledal zorano 
njivo: občutek tihega zadovolj
stva se je  mešal z veliko utruje
nostjo, dan se je  vesil v noč, de
lo je  b ilo  končano, potrebno  
je  b ilo oditi domov, k počitku.

Ko se danes oziram okrog 
in vidim  predvsem veliko ne
zadovoljstva tako tistih, ki gre
do na počitnice, ko t tistih, ki 
ostajajo doma, se m i stoži po  
časih, ko je  nekajm inutni p o 
čitek še pomenil veliko. Spom
nim  se očeta, ki je  v vinogradu 
po vsaki "okopani planti", pre
kopani vrsti trt, vedno sedel za 
pet m inut. "Tega me je naučil 
stric, ki je  rekel, da se mora po
čivati vedno tako, da se usedeš 
za nekaj časa," je  zmeraj dejal. 
In potem  m i je  pripovedoval, 
kako velika delavca sta bila nje
gova strica. Da je  to b ilo  res, 
pričajo še danes ogrom ni in 
strašno dolgi suhi zidovi, ki sta 
jih  z go lim i rokam i naredila v 
naši Gmajni, gozdu, samo za
to, da sta pridobila nekaj trav- 

1 nika več. Danes trate niso več 
potrebne kot tudi ne suhi zido
vi iz kraškega kamna, zarasla 
jih  je robida in tudi njunih gro- 

j bov na vaškem pokopališču ni 
več, ker so ju  že prekopali.

Oče še danes običajno pra
vi: "Koliko so se martrali ti ubo
gi reveži! Toda prav stric me je  
naučil, da je  potrebno po  vsa
kem delu počivati." M eni se 
zdi, da smo v sedanjem teka
nju gor in dol po  svetu izgubili 
še občutek in mero za počitek.

SLOVENIJA

NAPOVEDI O N O V IH  
GROBIŠČIH  
NA OBMOČJU  
SLOVENSKIH KONJIC

V Sloveniji še zmeraj od
krivajo grobišča žrtev pobo
jev po letu 1945. Pred nedav
nim so na pokopališču D o
brava pri Mariboru pokopali 
1179 Hrvatov, pripadnikov 
ustaških ali dom obranskih 
enot, pa tudi njihovih svojcev 
in drugih civilistov, ki so jih  v 
maju ali juniju 1945 vrnile za
vezniške oblasti na Koroškem,
v Sloveniji pa so jih  pobili. Na 
slovesnosti ob pokopu je po
dpredsednik slovenske vlade 
Marjan Podobnik med drugim 
dejal: "Doletela nas je naloga, 
da popravljamo tisto, kar bi 
moralo biti že zdavnaj storje
no. A to je, častno pokopati 
posmrtne ostanke množice 
žrtev, ki so bile tu, v tej okoli
ci pomorjene ob koncu druge 
svetovne vojne. Ozemlje Slo
venije je bilo v tistem času eno 
izmed prizorišč, na katerem 
so se odigravali maščevalni 
obračuni zmagovalcev nad 
pregnanci. V imenu slovenske 
vlade obžalujem, da se je to 
dogajalo na naših tleh in da 
se je to sploh dogajalo... Še da
nes pričujoča prizadevanja, da 
bi najbolj obremenilne skriv
nosti iz tega dogajanja še na
dalje ostale skrite, pa kažejo, 
da med nami še vedno živi 
strah pred temi razkritji in še

zlasti strah pred posledicami 
le-teh. Toda tudi za slovenski 
narod in državo velja, da nas 
bo le resnica o žrtvah in sto
rilcih osvobodila. Zato je dol
žnost države, da žrtve tega na
silja prešteje, da pove n jiho
va imena, jih vpiše v knjigo mr
tvih in da potrdi njihovo člo
veško dostojanstvo s spomin
skimi znamenji."

Medtem so se razširile no
vice o novih domnevnih gro
biščih žrtev povojnih pobojev 
na območju Slovenskih Ko
njic. Sledove je odkril Stanko 
Novak iz Špitaliča. V pobojih, 
ki naj bi trajali od leta 1945 do
1951, so umirali tako Sloven
ci kot Hrvati. Na tamkajšnjem 
območju naj bi bilo okrog 100 
hektarov grobov, ki so vidni, 
veliko grobišč pa je v rudnikih 
in v stolpu Žiškega kartuzijan
skega samostana. Jože Bara
ga, predsednik društva zgodo
vinarjev v Slovenskih Konji
cah, poudarja, da grobišča po
vojnega časa sicer obstajajo, 
vendar so po njegovem mne
nju neraziskana, pa tudi o šte
vilu žrtev ni natančnih podat
kov. Dejstva o množičnih gro
biščih bodo v prihodnjih ted
nih raziskali predstavniki od
bora za zamolčane grobove. 
 M.

FARNI PRAZNIK 
V DORNBERKU

ERVIN MOZETIČ

V župniji Dornberk smo tu
di letos 21. julija praznovali 
svojega farnega zavetnika sv. 
Danijela. Sv. Danijel nas uči vz

niku. Med sv. mašo smo bla
goslovili tudi veliko sliko sv. 
Družine, delo slikarja Toneta 
Kralja, ki bo visela v župnijski 
kapeli in klicala naše družine 
k molitvi in bogoslužju. Sliko,

trajati v veri, saj je njegova ve
ra bila globlja kakor pa le golo 
izpopolnjevanje predpisov. 
Letošnje praznovanje pa nam 
je poleg takega velikega vzor
nika klicalo pred oči še zlato- 
mašnikag. Franca Govekarja, 
ki je duhovni pomočnik v naši 
župniji. Bogu se je v krogu žu- 
pljanov in svojih sobratov za
hvalil za petdeset let zvesto
be duhovništvu. Veliko števi
lo župljanov pa tudi veliko šte
vilo duhovnikov seje izlilo v 
zahvalno pesem za zvestobo 
in to pokazalo tudi v svečani 
procesiji Sv. Rešnjega Telesa 
po vasi. Po procesiji smo se vsi 
skupaj poveselili pred cerkvi
jo sv. Danijela s prošnjo, da bi 
tudi naši zanamci ostali zve
sti svojemu zavetniku in vzor-

celotno knjižnico pa tudi še 
nekaj drugih Kraljevih slik ter 
mnogo drugega, je župnija 
dobila darovano iz zapuščine 
g. Jožefa Žorža, rojaka duhov
nika iz Dornberka, ki je dolga 
leta služboval v Štandrežu pri 
Gorici. Župnija se je darovalki 
Elviri Chiabai lepo zahvalila, 
d a je  darovala rojstni župniji 
g. Žorža toliko dragocenosti.

O b farnem prazniku smo 
bili tako deležni veliko darov, 
materialnih in duhovnih. Vsi 
darovi pa so se izlili v eno sa
mo prošnjo, da bi razumeli 
svojega zavetnika, da bi nas 
sv. Danijel vedno znova učil 
in da bi kmalu v naši farni cer
kvi obhajali ne samo zlato ma
šo, pač pa tudi novo mašo.
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V M U R S K I  S O B O TI JE B IL A  O S R E D N J A  P R O S L A V A

80 LET PRIKLJUČITVE 
PREKMURJA

SLOVENIJA

N O V I C E  IZ  M I R N A  (2 )

BOGATA DEJAVNOST

MARJAN DROBEŽ

Slovenski politiki in med 
njim i seveda tudi poslanci so 
še na poletnem dopustu. Po
tem bodo v novem zanosu 
nadaljevali delo in aktivnosti 
na raznih področjih. Vodstva 
strank in poslanci bodo nada
ljevali priprave na državno
zborske volitve prihodnje le
to, ki bodo za vse pol itične sile 
v Sloveniji pomenile zelo po
memben "trenutek resnice". 
Najbrž bodo potekale po spre
menjenem volilnem sistemu, 
t.i. dvokrožnem večinskem 
vo lilnem  m odelu, ki je  bil 
sprejet na referendumu in ga 
je pozneje s svojo znano od
ločbo zapovedalo tudi ustav
no sodišče. Vendar pa bo boj 
za takšen sistem v parlamen
tu oster in za zdaj je  izid vide
ti še negotov. Proti večinske
mu volilnemu sistemu so zla
sti manjše stranke, ker se za
vedajo, da bi oblikovanje ko
alicij pred volitvami otežkoči- 
lo ali celo preprečilo njihov 
vstop v parlament.

Državni zbor bo na zase
danjih, ki se bodo pričela v 
prvi  p o lo v ic i sep tem bra , 
obravnaval zlasti še omenjeni 
vo liln i sistem, t.i. evropske 
zakone, ki sodijo k pripravam 
Slovenije za vstop v EU, pro
račun države za leto 2000 in 
predlog novega zakona o po
kojninskem  in invalidskem 
zavarovanju.

Kar zadeva najbolj znane 
politike, se jih  večina nahaja 
na počitnicah v Sloveniji. Pre
dsednik države M ilan Kučan 
jih  pogosto preživlja v svoji 
počitniški hiši blizu Žiberš pri 
Logatcu, predsednik državne
ga zbora Janez Podobnik pa 
se med počitniškim  preda

hom posveča tudi pripravam 
na združitevSLS in SKD v no
vo politično stranko desno
sredinskega značaja in pro
grama. Izjavil je, da bi do zdru
žitve omenjenih dveh strank 
v novo skupno politično fo r
macijo lahko prišlo še letos. 
Predsednik vlade Drnovšek 
nekje v Sloveniji, najbrž tudi 
v  Logarski dolini, okreva po 
operaciji v  ljubljanskem Klini
čnem centru. Njegovo zdrav
stveno stanje naj bi se hitro 
izboljševalo, tako da bi v za
četku septembra lahko začel 
opravljati najnujnejše zadeve 
vvladi. Podpredsednik vlade 
in predsednikSLS Marjan Po
dobnik svoj prosti čas name
nja tudi pripravam na strankin 
odbor, ki bo 12. septembra v 
Vižmarjih pri Ljubljani. Pred
sednik SDS Janez Janša se 
mudi na strankinem taboru, 
ki so ga socialdemokrati že 
petič zapored priredili v  Lepe
ni. Predsednik SKD Lojze Pe
terle se je  med počitnicami 
krajši čas mudil v tujini, stran
ka, ki jo  vodi, pa bo konec av
gusta na Prevaljah (Koroška) 
priredila deseti jubilejni tabor. 
ZLSDjevorganizaciji mladin
skega foruma med počitnica
mi pripravila tabor svojih čla
nov oz. privržencev v  Kranju. 
Pri Desesu pa se v počitn i
škem času pripravljajo na za
menjavo v vodstvu stranke. 
Predsednika Desusa Jožeta 
Globačnika, ki se iz politike 
umika "zaradi utrujenosti", kot 
je izjavil, bo zamenjal nekda
nji diplomat in časnikar Ignac 
Golob. Slovenska nacionalna 
stranka (SNS), ki jo  vodi Zma
go Jelinčič, pa čas počitnic na
menja predvsem pripravam 
na obnovitev parlamentarne
ga delovanja v jesen i.

V PREKMURJU NE 
VENDI, AMPAK SLOVENCI

V Prekmurju proslavljajo 
80. obletnico priključitve tega 
območja matični dom ovini 
Sloveniji. Gre za prvo uradno 
obeležitev tega zgodovinske
ga dogodka, Ki se ga režim v 
prejšnji državi ni notel spo
minjati, očitno zato, da ne bi 
vznemirjali sosednje Madžar
ske, ki je  bila tedaj del t.i. so
cialističnega tabora. Prekmur
je je bilo združeno s Slovenijo 
oz. tedanjo Jugoslavijo šele 
eno leto po koncu prve sve
tovne vojne, in sicer po odlo
čitvi m irovne konference v 
Parizu. Prejje tisoč let spada
lo pod Madžarsko. Madžar
ske enote so Prekmurje zapu
stile 11. avgusta 1919, dan po
zneje, to ie 12. avgusta, pa je 
tja prispela jugoslovanska voj
ska, ki pa je oblast kmalu pre
dala civilni upravi.

S priključitvijo so Slovenci 
tudi uradno prenehali biti t.i. 
Vendi, kot so naše rojake oz
načevali na Madžarskem. O- 
blasti so javnost skušale pre
pričati, da omenjeni Vendi 
niso slovenskega, ampak kelt
skega izvora.

O b jub ile ju ie  b ilavM urski 
Soboti v nedeljo, 1. avgusta, 
osrednja proslava, na kateri je 
govoril predsednik M ilan Ku
čan, tudi sam Prekmurec. V 
govoru je poudaril pomem b
no narodnobuditeljsko vlogo, 
ki so jo  v Prekmurju v obdobju 
madžarske oblasti opravljali 
duhovniki. V soboto, 14. avgu
sta, pa je  bil v Veltincih spo
minski tabor, posvečen oblet
nici priključitve. Po maši za do
movino je udeležencem spre
govoril predsednik državnega 
zbora Janez Podobnik.

PREVEC
SMRTNIH
NESREČ
V Sloveniji so pred dobrim 

letom, ob sprejemu novega, 
zelo strogega zakona o var
nosti v cestnem prometu, pri
čakovali, da bo ta zmanjšal 
število prometnih nesreč, zla
sti tistih s smrtnim izidom. D i
sciplina na cestah je bila nekaj 
časa v resnici vzorna in je tudi 
število nesreč, zlasti smrtnih, 
začelo upadati. Toda tako sta
nje ni trajalo dolgo in razme
re glede varnosti v prometu 
so spet postale kritične. V le
tošnjem letu - mišljeno je ob
dobje do petka, 6. avgusta - 
je bila na slovenskih cestah že 
201 sm rtnažrteva li9večko t 
v istem obdobju lani. V prvem 
tednu avgusta je v prometnih 
nesrečah um rlo sedem, v pr
vih sedmih dneh lanskega av
gusta pa štirje ljudje. To po
meni, da je  vse manj možno
sti, da bi število mrtvih zmanj
šali, čeprav policija zagotav
lja, da bo tudi v mesecu avgu
stu, ko je promet zaradi tu ri
stične sezone občutno pove
čan, nadaljevala poostreno 
kontrolo na cestah.

V javnosti se pojavljajo kri
tike zaradi domnevne slabe 
pripravljenosti policije, da bi 
dejansko nadzorovala cestni 
promet. Seveda pa so nesre
če pogosto posledica premaj
hne usposobljenosti ali nedi
scipline voznikov, ki jih tudi de
narne kazni oz. odvzem do
voljenj ne morejo spameto
vati. Zaradi omenjenih razlo
gov bodo v Sloveniji zakon o 
varnosti v cestnem prometu 
kmalu spremenili oz. dopol
nili, torej ga še bolj zaostrili, 
da bi število prometnih nesreč 
vendarle zmanjšali.

Župnijski zbor nima počit
nic, saj v večjem ali manjšem 
sestavu redno sodeluje pri 
nedeljskih mašah tudi v po
letnem času. Zbor je letos že 
štirikrat gostoval tudi v zamej
stvu: Podgora, Nabrežina, Ma
tajur in nazadnje, 20. junija, 
v Rojanu. Tu je zbor sodelo
val pri sv. maši, ki jo  neposre
dno prenaša Radio Trst. Tako 
so mirenske pevke in pevci 
dobili priložnost, da tudi sami 
sooblikujejo bogoslužje, ki so 
mu tolikokrat sledili preko ra
dijskih valov vse od davnega 
leta 1965. Na koru je pri sta
rih dragocenih orglah dirigen
tu Andreju Budinu in organi
stu Antonu Klančiču navdu
šeno asistiral domači prof. 
Humbert Mamolo. Zbor je  bil 
vesel tudi srečanja z Stankom 
Zorkom in novega prijateljstva 
z g. Markom Udovičem, ki je  
zbor spremljal tudi k božje- 
potnemu svetišču na Repen- 
tabru (ker je bil za skorajda vse 
to prvi obisk tega lepega kra
ja, je pomenil toliko večje do
živetje). Na kosilu v Repnu je 
o tržaški zvezi cerkvenih pev
skih zborov spregovoril Mar
ko Tavčar. V teh dneh je zbor 
razveselilo novo povabilo: na 
srečanje treh dežel, ki bo v 
soboto, 21. t.m ., vTržizmu.

Mirenski Grad je že tradi
cionalno prizorišče prazno
vanja dneva državnosti. Prvič 
so se krajani tu zbrali leta 
1991, da proslavijo razglasi
tev neodvisnosti Slovenije, 
čeprav že pod grozečimi vo j
nimi oblaki. Z ustanovitvijo 
nove občine Miren-Kostanje- 
vica ie praznovanje dobilo tu
di občinski značaj. Letos so 
sodelovali štirje pevski zbori 
(Opatje selo - moški, M iren- 
moški in župnijski mešani ter 
otroški zbor OŠ M iren), dve 
šolarki recitatorki in dva šo
larja harmonikaša. Slavnost

na govornica je  bila predsed
nica mirenske krajevne skup
nosti Branka Žižmond Mako- 
rič, številne navzoče pa je po
zdravil tud i župan Z la tko  
M artin Marušič. Tradicional
nega kresa so se seveda naj
bolj razveselili otroci, za vse 
pa je "gradenski" grič pod sve
žim junijskim nebom tako re
koč idealen kraj za vsakolet
no doživetje na predvečer 
dneva državnosti. Že popol
dne pa so v prostorih šole od
prli ravno tako tradicionalno 
razstavo domače ustvarjalno
sti, ki je tokrat predstavila sta
re fo togra fije -fo tokop ije  iz 
krajevne zgodovine in slike 
ljubljanskega slikarja, doma
čina Vinka Stante. Pester pro
gram je bil naslednjega dne 
tudi na praznovanju v "Javi" v 
Orehovljah.

Dne 8. julija je bila ustanov
na skupščina društva "Chorus 
97". Gre za skupino mladih 
nadarjenih pevcev, ki jih  je v 
zbor povezal znani domači 
zborovodja in skladatelj An- 
ton-Antek Klančič. Z ustano
vitvijo  društva je zbor dobil 
tudi formalno organizacijsko 
obliko, za prvega predsedni
ka pa je bil izvoljen Robert Pe- 
tejan. V zboru pojeta tudi Ivo 
Tomšič iz Rupe in Andrej Čev- 
dek s Peči. Letos je zbor odme
ven uspeh požel na reviji Pri
morska poje v Ilirski Bistrici. 
- ............   PB /  KONEC

OBV ES T IL O

SREČANJE SAKSOFONI
STOV. Od 22. do 28. t.m . bo 
v Glasbeni šoli v Novi Gorici 
in Kulturnem domu Nova Go
rica 3. Mednarodno srečanje 
saksofonistov - dnevi saksofo
na v Sloveniji. V soboto, 28. 
t.m ., bo v veliki dvorani Kul
turnega doma Nova Gorica 
slavnostni koncert srečanja.

PRI ZAL O Z BI  BOREC

ZEMLJA, ROD, KRI
Končno smo pričakali do l

go napovedovano knjižno iz
dajo dolgotrajnega raziskoval
nega dela pod  naslovom Zem
lja, rod, kri, ki je  izšlo p ri reviji 
Borec Avtorja Antona Kosove
la velja za to zanim ivo branje 
vsekakor pohvaliti, saj gre za 
dolgotrajno, mukotrpno in vz
trajno raziskovalno delo, od ar
hivov, večinoma doslej neu
porabljenih (arhiv ministrstva 
za notranje zadeve), kot seve
da tudi do zbiranja informacij 
m ed ljudm i oziroma pričam i 
na terenu.

Avtor opisuje um or Stani
slava Cigoja 13. decembra 
1943. Na dom u vMalovšah v 
Vipavski do lin i ga je  ugrabila 
ter nato nad Stomažem um o
rila skupina vosovcev, ki jih  je  
vodil Vinko Kosovel. Gre za 
"trilogijo“ treh partizanov, tako 
žrtve, kot tudi storilca (čeprav 
je  b il vosovec) in avtorja knji
ge. Prav gotovo tako sistema
tično raziskanega primera u- 
mora neke osebe m ed drugo 
svetovno vojno in revolucijo 
dosfej še nismo dobili. In nič 
ne kaže, da b i temu delu kdo 
sledil, vsaj na tako sistemati
čen način ne. Eni prisegajo le 
arhivom ter tam obstoječim  
listinam, drugi pa se bolj osre
dotočajo le na terensko zbira-

IVO ŽAJDELA

nje podatkov. Anton Kosovel 
je  uspel združiti oboje.

Kar nekajkrat med branjem 
te knjige pride bralcu na m i
sel, da je  takšnih prim erov sa
movoljnih umorov, kot ga opi
suje avtor, zelo veliko in da ni
koli ne bodo im eli “sreče", da 
bi jih  kdo raziskal tako temelji
to. Veliko p rim erov je  celo 
“hujših" in “bolj" zločinskih; kot 
na prim er na Primorskem u- 
m or Iva Brica 2. jun ija  1943 v 
Dornberku, očeta sedmih o- 
trok, ki so ga pred tem (še pred  
vojno) Italijani dvakrat konfi- 
nirali, ali pobo j štirih članov 
Brecljeve družine iz Žapuž 1 2. 
ju lija 1944 p ri Zgornji Branici 
(očeta Jožeta, starega 49 let, 
hčerk Marice in Angele, starih 
29 in 27  let, ter sina Martina, 
starega šele 13 let), ali poboj 
petnajstih (štirinajstih) ljud i v 
Cerknem 4. februarja 1944. /4 
bralcu te m isli prav nič ne p o 
magajo, saj je  to delo res izje
m no in kot tako verejtno ne
ponovljivo ter zato n i najbolj 
primerno, da b i sam um or Sta

nislava Cigoja primerjali z dru
g im i podobnim i umori; ne na 
Primorskem, ne na D olenj
skem, na Notranjskem, na Go
renjskem in ne na Štajerskem. 
Vsak um or je  b il sam zase Ve- 
liko" dejanje, ki je  za sabo po 
tegnilo veliko žalovanj in dru
gih posledic. Storilci so imeli 
veliko srečo, da se v petdeset
letni povo jn i d iktaturi o tem  
početju ni smelo govoriti (niti 
žalovati) in so jo  kar dobro od
nesli. Kot vidim o iz te knjige, 
so b ili po  vojni nekateri celo 
nagrajeni in posebej zaščiteni.

Za avtorjem je dolga in m u
kotrpna doba iskanja resnice 
in predvsem pravice po  slo
venskih sodiščih. O d leta 1954 
je  tako rekoč nenehno iskal 
zadoščenje tudi po  sodni poti. 
Za njim  je celih 45 let izredne 
vztrajnosti, na drugi strani pa 
krčevitega in, vse kaže, siste
matičnega teptanja pravnih  
načel s strani tistih, ki so prvi 
poklicani, da človeka, ki išče 
pravico, zaščitijo, zločine pa 
kaznujejo. Dolgih 45 let se nič 
ni spremenilo. Se huje, kdo b i 
verjel, da si je  še pred nekaj

meseci sodni senat (v Novi Go
rici) privoščil kratko malo os- 
mešenje p ri izreku sodbe - da 
je  Vinko Kosovel nedolžen. In 
to potem, ko je avtorja te knji
ge s svojim zbranim gradivom  
ter pričam i večkratno in več
plastno dokazal njegovo kriv
do. Očitno je, da bom o mora
li Slovenci še dolgo čakati na 
res neodvisne in pokončne  
sodnike kot nasploh na klimo, 
ki bo takšne državne uradnike 
omogočala.

Ker smo lahko že nekaj let 
spremljali ponovni poskus av
torja, da dobi zadoščenje na 
sodišču, in predvsem zaradi 
pravkar omenjenega, smo ne
kateri že dalj časa menili, da 
bi bilo bolje, če se zbrano gra
divo o prim eru Stanislava Ci
goja (oziroma Vinka Kosove
la, kakor kdo hoče) čimprej jav
no objavi. Sodišču ne le, da ni 
mogoče zaupati, sodišče delu
je  po  svojih principih, ki zasle
dujejo predvsem dokazni ma
terial, same okoliščine, kaj še
le, celotno zgodbo pa pušča 
ob strani oziroma ga sploh ne 
zanima. Pri obravnavani zgo
dbi pa gre za veliko več ko t le 
za zgodbo oziroma vprašanje, 
kdo je  um oril Stanislava Ci
goja. Gre za izjemno večplast
nost problematike. Prva, os

novna plast je  opis samega do
godka umora, druga plast je  
zgodba o morilčevi poti, tretja 
je  zgodba o povojnem  napu
hu "zmagovalcev“ ter znašanje 
nad žrtvami oziroma nemoč
nimi, četrta plast, ta je tudi naj
obsežnejša, je  povojno iskanje 
resnice in pravice oziroma per
manentno kršenje osnovnih 
pravnih norm  s strani sodstva, 
peta plast je  avtorjevo iskanje 
in zbiranje dokaznega gradiva 
ter prič, šesto vprašanje pa se 
tiče klime, ki je  v Sloveniji še 
vedno prevladujoča in v kate
ri so storilci oziroma zločinci 
še vedno sistemsko zaščiteni. 
Samo v knjigi je  avtor lahko 
prikazal vse te plasti zgodbe. 
Na sodišču to ni bilo mogoče, 
pa ne le zato, ker je  prav to so
dišče eden glavnih delov obrav
navane zgodbe, ampak tudi 
zato, ker sodišče nasploh za
nima dokaz, resnica ali pravi
ca pa sta potisnjeni ob stran 
oziroma sta mnogokrat žrtev 
tega dokaz(ovanj)a.

Branje zgodbe Zemlja, rod, 
kri kar kliče, da se v nadaljeva
nju, kot je  že najavljeno, obja
vijo še zadnje sodne odločbe. 
Marsikdo pa bi si ob izredno 
tekočem, razumljivem, natan
čnem in poštenem pisanju za
želel, da se Anton Kosovel lo ti

pisanja tudi lastnih spominov, 
morda za začetek le obdobje 
svojega partizanjenja, ki se lah
ko kasneje vedno razširi. Z opi
som, sicer kratkim, svojih vti
sov s tako imenovane Goriške 
fronte septembra 1943 je  av
tor pokazal, da ne le, da je  nje
gov spomin še vedno svež, am
pak da tovrstne literature za 
Primorsko sploh nimamo. Ima
m o nekaj monografij o parti
zanskih brigadah, vendar so 
vse te knjige zelo splošnega zna
čaja, p ri čemer se življenjske
ga utripa "navadnega" borca par
tizana v tej literaturi sploh ne 
da razbrati. Čas bi torej že bil, 
da bi tud i kdo od  nekdanjih 
partizanov na Primorskem na
pisal svoje spomine. Pa ne le 
na olepševalen (zamolčevalen) 
način, saj vemo, da je  vojno 
življenje burno, velikokrat kru
to, da ni prav nič idealistično, 
saj je  odvisno od mnogih fak
torjev; vemo pa tudi to, da je  
pošten odnos do resnice, tak, 
ki poleg svetlih stvari omenja 
tud i tiste manj svetle, najbolj 
verodostojen. Oziroma, da ve
rodostojnost zelo trpi prav za
radi zamolčevanja manj sve
tlih dogodkov. Veličina opisa
nih dogajanj je  prav v prikazu 
njihove kompleksnosti. 
----------------STRAN 15
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I T A L I J A NS KO  P RAVO

G O TO VO S T KAZNI  
IN PREVZGOJA 
OBSOJENCEV
DAMJAN HLEDE

O  I Z K L J U Č I T V I O B Č I N  IZ  O B J E K T I V A  2

SDGZ: NEPREMIŠLJENA IN 
NEOSNOVANA IZBIRA

"Gotovost kazni: v Italiji, ki 
je dedič Beccarie, smo ta iz
raz zamenjali z drugim, bolj 
hum anim : gotovost nekaz
novanosti. In končno smo tu
di našli definitivno zdravilo, 
poslednji »alternativni ukrep« 
zaporu: svobodo."

Te besede je sodobni itali
janski pisatelj zlil na papir 
vsled aktualnim debatam o 
prostosti zapornikov, ki se 
med enim sprehodom in dru
gim  še vedno poskušajo v 
svojih zlih dejanjih. Namen 
prevzgojitve obsojenca, h ka
teremu morajo po naši usta
vi težiti kazni, je  namreč v 
svoji konkretni uzakonitvi in 
aplikacijski praksi postavil 
pod velik vprašaj obstoj go
tovosti kazni v našem prav
nem sistemu. Naš zakonoda
jalec je skušal prvenstveno iz
vesti prevzgojitev obsojenca 
s pom očjo njegove resociali
zacije. Obsojenca je hotel od
tegniti od kriminogenih učin
kov zapora z uvajanjem sti
kov s svobodno družbo. V ta 
namen je uvedel t.i. alterna
tivne ukrepe zaporu, kot so 
npr. poizkusna izročitev so
cialnim  centrom , hišni p ri
por, prostost pod nadzorom, 
polprostost, predčasna osvo
boditev. Ti ukrepi so s časom 
povzročili krizo drugih načel, 
katerim bi morala kazen od
govarjati: načel določenosti in 
proporčnosti zaporne kazni 
ter načel gotovosti, enakosti, 
predvidljivosti in uniform no
sti kazni same.

M is lim , da je  osrednje  
vprašanje, ki si ga moramo s 
tem v zvezi postaviti, nasled
nje: kaj pravzaprav pomeni 
prevzgoja obsojenca? Je ne
kaj materialnega ali nekaj du
hovnega? Nekaj družbenega

ali nekaj individualnega? Po
m ota sedanjega sistema je 
verjetno v tem, da skuša z ma
terialnimi in družbenimi sred
stvi doseči individualno pre
vzgojo v prepričanju, da dru
žba lahko prevzgoji posame
znika. M orda pa je  res na- 

j sprotno, in sicer, da je samo 
prevzgojen posameznik lah
ko sposoben ponovne vklju- 

j  čitve v družbo. D a je  njegova
i prevzgoja stvar njegovega 
duha in njegove vesti. Skrat
ka, njegovega osebnega od
rešenja.

V tem smislu je nezamen-
i Ijivo poslanstvo, ki ga oprav
ljajo duhovniki in redovniki po 
zaporih prek osebnih odno
sov z obsojenci. Morda bi d r
žava in Cerkev lahko na novo 

J  premislili ali vsaj okrepili so-
i delovanje na tem področju. 
Koristno bi b ilo v tem smislu 

! upoštevati razlikovanje, ki ga 
je formuliral ruski teolog So- 
lovjov, ko je zapisal, da mora

I država skrbeti, da s primerno 
kaznijo ponovno vzpostavi 
red, ki gaje s kršitvijo zakona 

S  prelomil krivec (legalna pravi
čnost) in obvaruje družbo pred 

\ nevarnim udom (družbena 
{ varnost), Cerkev pa mora skr
beti za odrešenje obsojenca.

KONKORDAT IN 
ITALIJANSKO 
MEDNARODNO  
ZASEBNO PRAVO

Na Kasacijskem sodišču je 
v prejšnjih tednih prišlo do za
nim ive razsodbe, ki zadeva 
odnose med Cerkvijo in drža
vo. Konkretno je šlo za sodbo
o civilnem priznanju ukrepa 
papeške dispenze od veljav
ne, a ne konzumirane poro
ke. Razsodba pa ima širši po
men in zadeva v prvi vrsti od
nos med normami konkorda
ta in novim italijanskim med
narodnim zasebnim pravom 
(zakon št. 218/95), ki je uved
lo načelo avtomatskega priz
nanja tu jih  sodnih ukrepov. 
Postavilo se je torej vpraša
nje, ali so ukrepi cerkvenega 
sodišča v zvezi z razveljavit
v ijo  porok, ki jih  predvideva 
konkordat, izenačljivi s tu ji
mi sodnim i ukrepi. Kasacij- 
sko sodišče je izreklo nasled
nja načela:

a) specialnost konkordatnega 
: prava ne dopušča sklicevanja
na splošno ureditev medna
rodnega zasebnega prava, ki

i bi omogočilo avtomatsko ci
vilno priznanje cerkvenih raz
sodb o ničnosti konkordatnih 
porok;
b) 8. člen sporazuma med 
Cerkvijo in državo, ki omogo
ča civilno priznanje cerkve
nih razsodb preko civilnega 
postopka, zadeva samo raz
sodbe, ki proglasijo ničnost 
poroke (in ne tudi dispenze);
c) cerkveni ukrepi o dispenzi 
od veljavne, a ne konzumira
ne poroke ne morejo prejeti 
civilnega priznanja niti s po
močjo norm mednarodnega 
zasebnega prava, ker jih ni 
mogoče izenačevati s tujim i 
ukrepi.

"  DH

Predsednik Slovenskega 
deželnega gospodarskega 
združenja M arino  Pečenik 
(na sliki) je  obvestil javnost, 
da so pri Združenju zaprepa- 
ščeno izvedeli iz tiska o skle
pu deželne uprave glede do
ločitve področij, ki bodo lah
ko v prihodnje še koristila sre
dstva Objektiva 2 Evropske 
zveze. V sporočilu, ki smo ga 
prejeli na uredništvo, poudar
ja Pečenik, daje bilo presene
čenje toliko večje, ker je Zdru
ženje prejelo skupaj z drugi
mi stanovskimi organizacija
mi osnutek sklepa deželne 
uprave z dne 29.7.1999, s ka
terim i je bilo deželno obm o
čje pokrito dokaj racionalno, 
čeprav je nekoliko presene
čalo dejstvo, da sta bili v tem 
dokumentu že izključeni ob
mejni občini Krmin in Štever- 
jan, ki bi lahko sredstva koris
tili za razvoj vinskega turizma.

V nadaljevanju Pečeniko- 
vih izvajanj piše, da se SDGZ 
ne namerava spuščati v poli
tične vidike izbire, ker je ved
no iskalo dialog z deželno up
ravo, upravičeno pa se spra
šuje, kako bo mogoče popra
viti sedanjo, tehnično dokaj 
nepremišljeno in neosnova- 
no izbiro.

SDGZ se je potrudilo, da je
o sedanjih razpisih Objektiva
2 seznanilo veliko podjetni
kov in jih  prepričalo o velikih 
investicijah, kar je že privedlo 
do vrste novih delovnih mest, 
dodatna mesta pa bi bila še 
ustvarjena s koriščanjem sre
dstev zadnjega razpisa.

Določitev področij Objek
tiva 2 so pri SDGZ pričakali 
delovno: že dalj časa priprav
ljajo načrte za nove gospo
darske pobude v okviru to 
vornega postajališča pri Fer
netičih, za razvoj turizma na 
Krasu (Devin-Nabrežina, Re- 
pentabor, Dolina); pričakovali 
so, da bo končno rešen pro
blem obrtne cone v Nabrežini 
in da se bodo v dolinski občini 
lahko razvijale obrtne dejav

nosti na industrijskem pod
ročju in se širila Obrtna cona 
v Dolini, kjer so obrtniki prav 
s pomočjo sredstev O b jekti
va 2 ustvarili 30 novih delov
nih mest.

Sedaj pa bo treba vse načr
te ponovno preučiti, zaklju
čuje Pečenik. Deželna upra
va omenja t.i. Phasing out, 
prehodno obdobje, v kate
rem se lahko v omejeni meri 
še koristijo omenjena sred
stva, vendar ni dano vedeti, 
če ta izjema pogojuje izvaja
nje kriterija De minim is, ki o- 
mejuje prispevke na 100.000 
evrov v triletju za posamez
no podjetje in ki de facto iz
ključuje večje posege. "Prav 
tako nas zanima, kaj bo z vse
mi ostalimi olajšavami, ki so

jih lahko koristili s področij 
Objektiva 2 (pri olajšanih kre
ditih ob investicijah, kot je 
npr. Artigiancassa, so bili de

ležn i dodatnega  zn ižan ja  
obrestne mere)." Deželna up
rava napoveduje koriščanje 
projektov Leader in Interreg. 
To pa so projekti, namenjeni 
pretežno javnim upravam. Za
sebna podjetja, zlasti manjša 
ali v razvoju, bodo težko raz
vila projekte, ki bi bili lahko 
deležni sredstev programov 
Interreg. Objektiv 2 je pa bil 
dosegljiv in po osnovi prime
ren za mala srednja podjetja.

SDGZ bo preučilo vse m o
žnosti za priziv na sklep o do
ločitvi področij Objektiva 2. 
O d deželne uprave pa priča
kuje pojasnila o tem , s kate
rim i argumenti naj prepričajo 
podjetja, da ne bodo začela 
premišljevati o novih gospo
darskih pobudah v Sežani in 
v Kopru, kjer bo na podlagi 
kriterijev EZ nastalo območje 
Objektiva 1 (z najvišjimi pred
videnim i ugodnostmi) in ne 
Phasing out Objektiva 2, ki je 
tudi v polni obliki manj ugo
den od Objektiva 1.

MEDEČISKRZAK  
H U D A  NADLOGA,  
A MAJHNA ŠKODA

V zadnjih tednih se števil
ni znanci tožijo, da so se jim  
na vrtu, tako na okrasnih rast
linah kot na zelenjavi naselile 
čudne belkaste ali sivkaste 
žuželke, ki puščajo za sabo 
medeno roso in se jih  ne mo
rejo rešiti. Gre za žuželko, ki 
spada v družino Rhynchota 
oz. med škržake. Doseže ka
kih 7-8 mm dolžine in se poja
vlja na vseh mogočih rastli
nah, saj so z opazovanjem u- 
gotovili, da se hrani s sokom 
kakih 200 različnih rastlin in 
je torej zelo prilagodljiva. Na 
Primorskem je prisotna vse 
od Brd do velikega predela 
Krasa in Istre, vse do Sečovelj 
in čez. Medeči škržak je torej 
predvsem nadloga, saj ne po
vzroča prave škode, in če res
nično ni preveč na gosto na
seljena na vrtu, je bolje, da jo

pustimo pri m iru. Tožijo pa 
se tudi kmetje in vinogradni
ki, saj se ta ameriška žuželka, 
ki jo  poznamo z znanstvenim 
imenom Metcalfa pruinosa, 
neverjetno hitro širi. Gre za 
žuželko, ki se je pri nas poja
vila pred kakimi petimi, šesti
mi leti in ker nima nobenega 
naravnega sovražnika, jo  zelo 
težko nadzorujemo. Opazili 
smo, da se z njo sicer hranijo 
tudi siničke in vrabčki, toda v 
premajhni meri, da bi lahko 
zaustavili prodor te nadlege.

Najbolj aktualen in smotrn 
način za omejitve te nadloge 
je naselitev njenega naravne
ga sovražnika. Vseučilišče v 
Padovi je pred leti poskusilo 

] s tem ukrepom in je res uvo- 
! zilo ameriško osico, ki zale
ga svoja jajčeca v ličinke me-

I dečega škržaka in jih tako u-

niči. Po opazovanju padovan- 
skih strokovnjakov se je osi
ca lepo obnesla tudi v naših 
krajih in se že širi na te rito ri
ju, tako da je upati, da bo 
kmalu prisotna tudi pri nas. 
Mogoče nam bo uspelo na ta 
način omejiti prisotnost me
dečega škržaka na sprejem
ljivo mejo.

Poleg naravnega načina 
pa poznamo tudi zatiranje s 
kemičnim i sredstvi, za kar se 
odločimo le v skrajnih prime
rih. Po možnosti se odločimo 
za sredstva, ki čim  manj ško
dijo naravi in koristnim žu
želkam, kot so čebele, ki se 
še zlasti rade hranijo s sladko 
mano, ki jo  škržaki povzroča
jo na rastlinju. Nekateri čebe
larjem očitajo, da nalašč širijo 
medečega škržaka, da bi si 
zagotovili čebeljo pašo v poz
nih poletnih mesecih, ko ni 
dovolj hrane za čebele. Sred
stev, ki bi jih  lahko uporabili, 
je veliko; uporabna so taka, 
ki delujejo na osnovi fenitio- 
na ali njegovih sestavin oz i
roma piretroidov.

KRATKE

PO D PO RA  ZA K M ETE
Božja zemlja, človekova 

zemlja je naslov dokumenta, 
ki so ga izdali v Rimu in je bil 
objavljen pred kratkim. Do
kument je izdan tik pred ju 
bilejnim  letom 2000, na ka
terega se p rip rav lja jo  tud i 
kmetje. In prav za zahvalno 
nedeljo, ki bo v letu 2000 22. 
novembra, so izdali doku
ment, v katerem se v petih 
poglavjih poglobljeno spre
govori o odnosu Boga in člo
veka do zemlje, predvsem 
pa dokum ent spregovori o 
solidarnosti in pravični raz
d e litv i zem lje , o zdravem  
odnosu do narave in okolja 
in še o čem. Kot je znano, 
bodo nekateri kmetovalci v 
jub ile jnem  letu prejeli tudi 
denarno podporo.

AG K IA LP V BOCNU
Tako se bo imenoval nov 

kmetijski sejem, ki bo potekal 
v Bocnu od 5. do 8. novem-

I bra letos na novem bocen- 
; skem sejmišču. Sejem Agrialp 
je  seveda namenjen pred
vsem vsem tistim  kmetoval
cem, ki delujejo v alpskem 
svetu in v Srednji Evropi. Le
tošnji naslov sejma bo Per
spektive km etijs tva  v le tu  
2000; na to temo bodo po
tekale tudi okrogle mize in 
razne prireditve, ki bodo se
jem Agrialp spremljale. Na 
sejmu Agrialp se bo sprego
vorilo o živinoreji v alpskem 
svetu, o sirarstvu, urejanju 
hlevov, molznih strojih, krm i
lih, kmetijskih strojih, sadjar
stvu, vrtnarstvu, vinogradni
štvu in še o čem. Seveda bo
do razstavljeni tud i zadnji 
kmetijski pripomočki in med 
sejmom bo potekal tudi ži
vinski sejem z razstavo naj
lepših govedi, ovac itd.

K RI Z A  Z M ED O M
Predsednik Vsedržavne 

zveze km etovalcev (Conf- 
agricultura) Augusto Bocchi- 
ni je na ustrezne urade v Brus

lju naslovil zahtevo, da bi se 
dokončno uredilo vse potreb
no v zvezi s proizvodnjo ter 
p roda jo  medu in čebelar
stvom, ki je v Evropski zvezi 
zadnje čase vedno bolj v kri
zi. Bocchini se zavzema, da 
bi Evropska zveza dokončno 
pravno uredila status čebe
larjev in prodajalcev medu, 
saj vlada na tem področju v 
evropskih državah prava zme
da. Zavzel se je za zaščito če
belarjev in obenem tudi za 
zaščito porabnikov medu, ki 
imajo pravico vedeti, kaj ku
pujejo in kakšen med jedo. 
Dogaja se namreč, da države 
članice Evropske zveze ku
pujejo med na zunanjih trž i
ščih in ga prodajajo za svo
jega, kar seveda škoduje če
belarjem, ki so v Evropski uni
ji. Zato Bocchini zahteva, da 
bi se na vsak kozarec medu 
moralo napisati, kje je bil na
bran in tudi to, da v medu ni 
pesticidov in drugih kemičnih 
sredstev, ki bi lahko ogrozila 
zdravje uporabnikov.

TRST: R EK O R D N I
TO VO R  ZA B O JN IK O V
Če je še pred meseci trža

škemu pristanišču slabo ka
zalo, pa je zadnja vest o rekor
dnem številu pretovorjenih 
zabojnikov, ki jih  poznamo 
pod imenom kontejnerji, več 
kot dober obet za prihodnje 
dni. Iz tržaškega pristanišča 
so namreč sporočili, da so v 
mesecu ju l i ju  p re tovor i l i  
19.409 kontejnerjev, ki so jih 
v pristanišče pripeljale ladje 
predvsem z daljnega azijske
ga trga, ki je bil dolgo časa v 
veliki gospodarski krizi. Kaže, 
da je krize konec, saj so lan
sko leto v istem času v Trstu 
pretovorili 15.061 kontejner
jev in je torej letošnja porast 
kar 28,87%. Skupni pomorski 
promet pa je v tržaškem pri
stanišču vseeno upadel za 
4,78 odstotka, saj so letos pre
tovorili za 26.375.718 ton 
blaga, kar je manj, kot ga je 
bilo v lanskem obdobju, ko je 
v tržaško pristanišče prišlo 
27.698.862 ton blaga.
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SPOMLADI V NOVI KOČI 
NA MATAJURJU

G ojiti ljubezen do slovenske kulture, do gora, 
ohranjevati stare običaje, združevati prebivalce  
Nadiških dolin, to so glavne smernice Planinske 
družine Benečije. N jeni člani so zelo  aktivni, saj 
prirejajo vrsto pobud: od kresovanja do pustovanja, 
od praznika kostanjev do številnih gorskih tur. Tem 
dejavnostim  pa se je pred kratkim  pridružil še nov, 
zanim iv izziv  in načrt - gradnja planinske koče na 
M atajurju .

IGOR COTIČ

Predsednik Planinske dru
žine Benečije, ki zbira sto čla
nov, je  Igor Tul (na sliki). Po 
napornem delovnem dnevu 
na Matajurju je rade volje pri
stal na pogovor.

K d a j j e  nastala  
zam ise l o g ra d n ji  
p lan inske  koče in  

k a te r i so g lavn i 
nameni, k i  so p r iv e d li 
do nastanka takega  

p o d vig a?
Misel o gradnji doma na 

Matajurju seje porodila že od 
samega začetka društvenega 
delovanja, resnejši okvir pa je 
dobila pred tremi leti. Naš cilj 
je  zgraditi planinsko posto
janko na vrhu M atajurja, ki 
naj bi postalo stičišče bene
ških Slovencev, kraj zbliže
vanja s Slovenci iz Kobarida 
in ne nazadnje dom  vseh lju 
di dobre volje.

K ak o  p o teka  
n a b irk a  p o trebnega  

d en arja?
S finančnim  prispevkom 

nam je  priskočil na pomoč 
Svet slovenskih organizacij. 
Tudi prejšnja uprava Gorske 
skupnosti iz Nadiških dolin 
nam je nakazala določeno 
vsoto denarja, a žal ostaja 
zbiranje finančnih sredstev 
naša glavna skrb. Potreben je 
torej nadaljnji finančni priliv. 
Trenutno je  edini možen na
čin dostave gradbenega ma
teriala uporaba helikopterja,

kar zahteva visoke denarne 
stroške. V ta namen smo v po
družnici Nove tržaške kredi- 
tene banke v Čedadu odprli 
nas ledn ji te k o č i račun:  
10194-C. Vsi tisti, ki cenijo 
naša prizadevanja, trud, ki ga 
vlagamo v obstoj slovenske 
kulture v teh krajih, lahko na
kažejo svoj prispevek na o- 
menjeni tekoči račun.

P r i  g ra d n ji  
p lan in ske  koče  

je  ogromno p ro s to 
voljnega dela. Vam 

p ris k o č ijo  na pom oč

tu d i p r ija te lj i  
iz  b ližn jih  krajev?
Našim članom, ki delajo v 

glavnem ob koncu tedna, ra
de volje pomagajo tudi p ri
ja te lji s Kobariškega in iz 
drugih krajev (Nova Gorica, 
Tolmin, Goriška Brda, Trst, 
Gorica).

K d a j mislite, da  
boste za k lju č ili z  deli 
in da  bo koča lahko  

s lu ž ila  svojim  
nam enom?

Do jeseni načrtujemo um
estiti kopalnice in štedilnik ter 
oprem iti kočo z okni. Skrita 
želja je  praznovati silvestro
vanje v zaprtih prostorih. M i

slim pa, d a je  to ambiciozen 
načrt, ki bo težko uresničljiv. 
Bolj stvarno je  predvidevati 
konec del spomladi. '  

Pomembno vlogo pri izpe
ljavi projekta bodo odigrali ta
ko finančni prilivi kot vremen
ske razmere.

K ako  p o teka  
sodelovanje z  osta lim i 
p la n in s k im i društvi?

Odnosi s PD Kobarid so 
zelo dobri. Skupaj smo po
leti o rgan iz ira li m lad inski 
planinski tabor na planini Ku
hinja (pod Krnom) in izlet na 
Marmolado. V prihodnje bo
mo s kobariškim i prija te lji 
priredili na Matajurju zani
mive pobude.

Sodelujemo tudi s člani 
društva CM iz Nadiških dolin, 
v njihovi družbi smo se po
vzpeli na Veliki Muzec.

K ate re  p lan in ske  
tu re  n am eravate  
izvesti v b ližn ji 
p rih o d n o s ti?  

Septembra bomo obiskali 
"kravji bal" v Bohinju. V tem 
času pa so vse naše moči upr
te v gradnjo planinske koče, 
saj nam je njena uresničitev 
zelo pri srcu.

K N J I Ž N I  KOTI ČEK

IZVRSTNE SOLATE
Tak je naslov lične kuhar

ske knjige, zbirke receptov za 
solate, ki jo  je  letos izdala M la
dinska knjiga v Ljubljani. Knji
ga je izšla v zbirki Zdravo, do
bro in preprosto, v kateri je iz
šla tudi sorodna knjiga z na
slovom Vegetarijanska kosila.

Zakaj smo se odločili za 
predstavitev omenjenih del ? 
Predvsem zato, ker je sedaj 
taka vročina, da se vsakemu 
normalnemu človeku sploh 
ne da kuhati; največkrat ima
mo tudi vsi težave s prehra
no, saj se ve, kako slabo vpli
vata pretirana vročina in so
para na človeški organizem. 
Nič nam ne tekne, človek po
stane nejevoljen že ob misli, 
da si bo moral kaj skuhati za 
kosilo  ali večerjo. V takih 
dneh sta omenjeni knjigi več 
kot dobrodošli, saj predstav
ljata odlične recepte za zdra
vo hrano, ki ima svojo osno
vo v prehranjevanju z rastli
nami, ribami in morskim i sa
deži. Gre torej za recepte, ki 
nam bodo pomagali zdravo 
živeti in se okusno hraniti.

Izvrstne solate je zbirka re
ceptov za raznlične, duhovi
te in res okusne solate, ki jo  
je napisala Carole Handslip, 
v slovenski jezik pa prelila 
Marjeta Gostinčar Cerar. Bra
lec ali kuhar bo v knjigi izve
del, kakšne so najboljše sola
te kot začetne jedi; potem je 
tu še poglavje o listnatih sola
tah ter seveda poglavje o so
latah kot glavnih jedeh. Osta
la poglavja pa so Hranljive 
solate, Sadne solate; poglavje 
Popolna solata nam dejansko 
pove, da je ena temeljnih last
nosti vsake solate prav to, da 
morajo biti sestavine vsake 
solate vse sveže, pa naj gre za 
tropske sadeže ali pa za naš 
goriški radič. Če je  kom u 
všeč bolj rukola od špinače,

se bo pač odločil za take re
cepte, katerih osnova sta ru
kola in špinača; v knjigi Izvr
stne solate pa bo našel tudi 
veliko receptov za sadne so
late, ki jim  pri nas pravim o 
kar po domače "macedonia".

Kathryn Havvkins je  napi
sala recepte, ki so zbrani v 
knjigi Vegetarijanska kosila. 
Že sam naslov pove, da bodo 
tu prišli na račun ljudje, ki 
imajo radi lahko prebavljivo 
hrano, in tudi vsi tisti, ki se ne 
prištevajo med mesojede... 
ljudi. Takih je  med nami kar 
nekaj; vpogled v to  knjigo 
nam daje slutiti, da se da tudi 
iz rastlin napraviti kar lepo 
število zelo okusnih kosil, o- 
bedov, ki bodo zadovoljili tudi 
zahtevnejšega jedca in gur
mane. Tudi to  knjigo receptov 
je poslovenila M arjeta Go
stinčar Cerar. In kaj bo nade
budni kuhar našel v tej knjigi 
receptov? Zelenjavne jedi, ki 
jih  delamo s papriko, špinačo, 
krom p irjem , gobam i in še 
čim ; stročnice so seveda tudi 
dobra osnova za imenitne je
di, med katerim i om enim o 
vsaj fižolov golaž. Ne smemo 
pozabiti na testenine, našo 
znano "pašto", ki se da pripra
viti na tisoč in en način, ne da 
bi pri tem niti pogledali meso, 
kaj šele, da bi ga uporabljali. 
Zanimiva so tudi poglavja re
ceptov z jedmi, katerim so os
nova razna žita, in pa seveda 
peciva in palačinke. Na kon
cu knjige je dodano tudi kraj
še poglavje, v katerem zve
mo kaj več o vegetarijanski 
prehrani.

Če si boste privoščili v hla
dnem večeru po imenitni so
lati še orehove zavitke iz vle
čenega testa, vam želimo do
ber tek! Seveda ne tistega... 
okrog hiše.
— —  ZUT

SLOVENIJA

V S L O V E N IJ I  
N A D  3 0 0  
B O G A T A Š E V

Socialno razslojevanje Slo
vencev se hitro nadaljuje tudi 
zato, ker država nima primer
ne p o lit ik e  za zn iževanje  
gmotnih razlik med ljudmi. V 
nekem ljubljanskem časniku 
smo pred dnevi prebrali, da 
v Sloveniji živi najmanj tristo 
tisoč ljudi na meji bede, še m i
lijon pa je državljanov, ki si za
radi pomanjkanja sredstev le
tos ne bo moglo privoščiti do
pusta.

O b tem  narašča število 
bogatašev v okviru tako ime
novane družbene elite. To ob
čutljivo temo obravnava zad
nja številka Slovenskega del
ničarja, časnika za razumeva
nje lastništva. Objavljenih je

RAZVO JNO  NARAVNAN  
PRORAČUN

Slovensko finančno minis
trstvo je pripravilo predlogdr- 
žavnega proračuna za leto
2000. Ta temeljni dokument 
predvideva predvsem izdat
ke, ki bodo namenjeni druž- 
beno-gospodarskemu razvo
ju na na jbolj pom em bnih  
področjih, med katerimi je tu
di kmetijstvo. Precejšnja sred
stva bo proračun namenil tudi 
financiranju priprav za vklju 
čitev Slovenije v polnopravno 
članstvo EU. Predlog proraču
na predvideva okoli tisoč m i
lijard tolarjev prihodkov in 
prav toliko izdatkov. Zahtevki 
ministrstev, šolstva in drugih 
proračunskih porabnikov pa 
so občutno višji in znašajo 
približno milijardo 275 m ilijo
nov tolarjev. Finančni m inis
ter Gaspari je opozoril, da bo
do med razpravami o predlo
gu proračuna zahteve zmanj
šali, tako da jih bodo uskladili 
z možnostmi države.

več prispevkov, ki obravna
vajo bogatenje z raznih v id i
kov. Naslov nekega prispevka 
se glasi Ne delo, ampak nede
lo bogati, spet drugega pa Bo
gataši: eni spijo dobro, drugi 
pa ne. Po podatkih iz omenje
nega Slovenskega delničarja 
imata najvišje plače, po 3 m i
lijone 166 tisoč, 646 tolarjev 
mesečno, dva poslovneža iz 
Maribora in Kopra. Omenjeni 
časnik z imenom in priimkom 
našteva bogate Slovence. 
Menda je podatke zbral iz ra
znih virov, seveda neuradnih. 
Gre skupaj za nad tristo oseb, 
povečini podjetnikov, raznih 
poslovnežev in tudi kmeto
valcev. Na Primorskem naj bi 
bilo po omenjenih podatkih 
petindvajset bogatašev, od 
teh dvanajst v južnem delu, 
trina jst pa v severni p rim or
ski regiji.

M.

SKR O M EN  P R ID E LEK  
PŠENICE

V Prekmurju, kjer je naj
več žitnih polj, pa tudi drugod 
v Sloveniji, je letošnji pridelek 
pšenice za polovico manjši 
od lanskega. Znašal bo kakih
65.000 ton. Na pridelek je 
vplivala slaba jesen lani, ko je 
b ilo  zaradi neugodnih vre
menskih razmer posajenega 
za tretjino manj žita kot ob i
čajno, sledile so poplave, na
to obilno deževje z vlago, v 
letošnjem juniju  pa še velika 
vročina. Zrna so drobna, to
rej je letošnja pšenica tudi sla
be kakovosti. Vlada je priza
detim kmetom priskočila na 
pomoč z zagotovilom, da bo 
država odkupila celoten pri
delek, tudi pšenico neustrez
ne kakovosti. Socialne raz
mere slovenskih kmetovalcev 
se torej slabšajo. Posamezni
ki imajo celo več dolga, kot je 
vredna njihova kmetija. Med 
največje dolžnike sodijo kme
tovalci v Prekmurju.

S 1 3.  S T R A N I

ZEMLJA...
Avtor te knjige Anton Koso

vel je  za pisanje svojih spomi
nov naravnost poklican!

Izdaja knjige Zemlja, rod, 
kri se je  kar zavlekla. Nekoliko 
tudi zaradi zadržkov, ker se v 
njej avtor dotika občutljivih  
stvari oz. ker je  v njej omenje
nih več še živi h akterjev. Na eni 
strani b i lahko izdaja knjige 
koga vzpodbudila, da b i av
torja sodno preganjal. Toda že 
dolgo je  bilo znano, da je  avtor 
zbral izjemno veliko dokazne
ga gradiva in da je  vse, kar je  
zdaj objavljeno, skrbno in te
meljito dokumentirano oz. da 
ni nikjer nobenega pretirava
nja kaj šele izmišljevanja, in da 
torej nobeden od vpletenih 
akterjev niti pomisliti ne bi m o
gel, da b i avtorja za zapisano 
v tej knjigi sodno preganjal.

Drugi, nekoliko hujši p ro 
blem pa so bile grožnje neka
terih akterjev, grožnje ljudi, ki 
so celo svoje življenje živeli na 
privilegijih, pridobljenih skozi 
revolucionarno početje (mno
gi vosovci, oznovci in knojevci 
s pomočjo oz. na osnovi um o
rov oz. pobijanj). Toda neka
teri najbolj obremenjeni (sami 
so se obremenili!) akterji, ki b i 
lahko avtorju kakor koli ško
dovali, so naredili doslej že to
liko nečednosti, da bi b ilo  za
nje najbolje, da ne b i počeli 
še kakšnih novih nepremišlje
nih potez. Naj bodo zadovolj
n i v svojih sedanjih (ugodnih) 
položajih, v katerih se naha
jajo.

250 strani pripovedi Anto
na Kosovela p o d  naslovom  
Zemlja, rod, kri je  izjemno in  
predvsem izredno zanimivo 
branje, ki poleg te izrednosti 
ves čas branja odpira cel niz  
novih vprašanj, ki jih  bo v bo
doče kdo  v/ Sloveniji še moral 
pojasniti.

KRATKE

FABIO R U ZZ IE R  SPET 
O D LIČ EN

Srebro in bron za Fabia 
Ruzzierja: tak je odličen obra
čun slovenskega tekmovalca 
iz Trsta, ki je na svetovnem pr
venstvu za veterane v angle
škem mestu Gateshead spet 
dokazal, da je izreden šport
nik v hitri hoji. Poleg dveh od
ličij si je Ruzzier "prihodi!" tudi 
zlato kolajno v ekipnem pr
venstvu, saj je  s kolegoma ita
lijanske reprezentance, ki sta 
bila Pierangelo Fortunati in 
Roberto Cervi, osvojil zlato 
kolajno; to  je njegovo že de
seto odličje s svetovnih pr
venstev, kar je  za zamejske
ga športnika izjemen uspeh. 
Sicer pa je bilo svetovno pr
venstvo izjemno dobro orga
nizirano, saj je nastopilo več 
kot sedem tisoč tekmovalcev 
iz 74 držav, med temi je bilo 
147 Italijanov in 26 Sloven
cev. Za kroniko povejmo še 
to, da bo Fabio Ruzzier nasto
pil čez dve leti še v Avstraliji v 
mestu Brisbane, kjer bo takrat 
svetovno prvenstvo.

M A R T IN A  H IN G IS  SPET 
NA PRESTOLU

Švicarska tenisačica češ
kega rodu Martina Hingis je 
spet na prvem mestu medna
rodne teniške zveze ženskih 
tekmovalk, in to  predvsem 
zato, ker je dosedanja števil
ka ena Lindsay Davenport v 
Carlsbadu izgubila v polfina
lu z Venus VVilliams, črnopol- 
ta panterica ali črnopolta Ve
nera, kot Venus imenujejo, pa 
je v finalu gladko izgubila pro
ti Hingisovi. V Kaliforniji seje 
tako na vrhu ženske teniške 
lestvice spet vzpostavil red, ki 
dejansko odgovarja stanju na 
teniških igriščih, saj je M arti
na Hingis zares najboljša ig
ralka tenisa sedaj. Po ranem 
in nenadejanem izpadu H in
gisove v VVimbledonu, ko je 
imela težave z mamo in no
vim fantom ter novim mami
nim spremljevalcem, kot se 
sedaj ljubimcem reče, se je 
Martina mesec dni pripravlja
la za ponoven "come back" na 
svetovni vrh. Jezikava in od
ločna Martina je po zmagi de
jala, da jo v svetu tenisa za
nima samo to, da sama do
bro igra in da je številka ena. 
Skromnost pa taka...

SAMPRAS OSTAJA NA  
VR H U

Pete Sampras ostaja na vr
hu moške teniške mednarod
ne lestvice, na drugo mesto 
seje prebil Rus Kafeljnikov, in 
to kljub porazu v finalu te
niškega turnirja v Montrealu 
v Kanadi, kjer ga je ugnal šve
dski tenisač Thomas Johans- 
son. Žalostni in melanholični 
ruski princ, kot radi imenu
jejo Jevgenija Kafeljnikova, se 
torej spet vrača v sam vrh 
svetovnega tenisa, ki vidi na 
tretjem mestu prerojenega in 
vedno bolj gologlavega "An- 
drejčka" Agassija, medtem ko 
je postavni avstralski tenisač 
Patrick Rafter sedaj na četr
tem mestu ATP lestvice. Proti 
vrhu sorazmerno hitro leze 
tudi mladi angleški up Tim 
Henman, ki je sedaj peti, med
tem ko je Gustavo Kuerten 
šesti, Todd Martin sedmi, Alex 
Corretjaosmi, Greg Rusedski 
deveti in Carlos Moya deseti.
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NEMIR POD ČRNIM  
SONCEM

Slabo uro po zadnjem  sončnem m rku tega tisoč
letja, v sredo, 11. avgusta, nam  je sodelavec Peter 
Szabo, v čigar žilah vre tudi m adžarska kri, te lefo
niral od daleč...

Sončni mrk 17. aprila 1912

Mestece Tihany ob Blat
nem jezeru se je  že dopo l
dne začelo po ln iti s turisti. 
Polotok, ki sega globoko v je
zero, je bil odlična točka za 
opazovanje popolnega son
čnega mrka, ki se je  začel ob 
12.47 in je  trajal več kot dve 
m inuti. Seveda je b ilo  veliko 
Madžarov, nekaj Čehov, Po
ljakov, Nemcev in res veliko 
Italijanov. Madžari znajo ta
ke trenutke zelo dobro izko
ristiti: za vsakim vogalom so 
prodajali naočnike in kartice. 
Nemci so že imeli s sabo ma
jice, pripravljene prav za son
čni mrk. Povsod je b ilo  veli
ko policistov in ogrom no tu 
ristov. Par, s katerim  sem se 
pogovoril, je  prišel iz Rima 
samo za ta dogodek. Vsi p ri
merni kraji so b ili posejani z 
ljudm i, ki so prispeli na oba
lo jezera z vso mogočo opre
mo: imeli so fotoaparate, fo- 
tokamere, teleskope, poseb
ne naočnike in varilske mas
ke. Po napetem vzdušju bi

sodil, da so čakali - bolj kot 
sončni m rk - konec sveta... 
Priznam, da sem postajal ra
hlo zaskrbljen; ne vem nam
reč, če sem bil za konec sve
ta pripravljen...

Po dolgem iskanju sva z 
b ra tom  le našla prim eren 
kraj na ograji ob nekem sa
mostanu, nad manjšim pre
padom s pogledom na jeze
ro. Seveda sva se med osta
lim i radovedneži stiskala in 
prestopicala. Dvanajsta ura 
in dvajset m inu t: polovica 
sonca je bila že prekrita in vse 
je kazalo, da bodo še zadnji 
oblaki pravočasno izg in ili. 
Helikopterji madžarske tele
vizije in vojske so obletavali 
po lo tok in nas snemali. Ne
kajkrat sem jim  pomahal, ven
dar ne vem, če so si želeli sne
mati norca v pisani srajci...

Dvanajsta in štirideset m i
nut: barve so se začele spre
m injati, svetloba je postajala 
bolj topla, zamolkla - p rije t
na in grozeča. N em ir je  ra
sel. Še sami se nismo zave

deli, kdaj smo vsi vstali po
konci in zrli v  izginjajoče son
ce. Končno je tudi vročina ne
koliko popustila. Začeli smo 
odštevati minute. Še pet..., še 
štiri..., kdaj bo..., zdaj bo...

In potem se je v trenutku 
vse zgodilo.

V polovici m inute seje na
redila večerna tema. Med lju
dm i je  završelo: ploskanje, 
vpitje, žvižgi, klici, omedle- 
vanja... Neverjetno doživetje! 
Vso pokra jino je  pokrivala 
modrikasta nepopisna svet
loba. Bil je večer, in vendar 
ni bil večer; bil je  11. avgust, 
in vendar ni bil več 11. av
gust. Z ladjic in z nasprotne 
obale jezera so samo gledali 
bliskavice fotoaparatov. Ne
bo je na obzorju sijalo v rdeči 
svetlobi. Črno sonce nad na
mi pa je  strašilo s svojim m r
kim (!) obrazom in grozečo 
krono žarkov. M razilo nas je: 
druge zaradi pom anjkanja 
svetlobe, mene zaradi kon
ca sveta... Niso me toliko skr
beli dolgovi, ampak ves de
nar, ki mi ga kdo - tu pa tam
- še ni izplačal... Nekajkrat 
sem s prostim  očesom po
gledal sončno krono. M islil

sem si: "Če je že konec sve
ta, je itak vseeno!" Pa ga ven
darle ni bilo.

Svetloba se je zelo h itro 
začela vračati in spet je  bil...
11. avgust. Oddahnil sem se. 
Ko sva se z bratom vračala 
peš do parkirišča, sva že za
slišala policijske sirene; nek
do je izkoristil trenutek: na

NESREČA...

Skavtizem je  šola za živ
ljenje. Prek vsakodnevnega 
stika z naravo omogoča m la
dem u človeku, da raste in se 
razvija v vsestransko razvito  
osebnost, k i se bo v narav
nem  oko lju  znala p rim erno  
obnašati, živeti z naravo in se 
pod red iti n jen im  zakonom. 
Tudi v teh prim erih, ko se na
rava pokaže  v vsej svoji m o 
či in se zdi v naših očeh ver
je tn o  kruta in neusmiljena, 
je  učiteljica.

Voditelji, ki so pod  silo hu
dournika videli umreti tri mla
de članice svoje skavtske dru
žine, bodo žal celo življenje 
nosili pečat tega nesrečnega 
dogodka. Do smrti j im  bo os
tal p red  očmi. Nje in vse nas 
pa podobne nesreče utrjujejo 
v spoštovanju do narave, do  
veličine božjega stvarstva. Če
prav nam ponovno prikličejo  
v zavest odgovornost, ki jo  no
simo ko t voditelji, nam ne je 
m ljejo ljubezni do dela z mla
d im i. Zavedamo se, da živ
ljenje v naravi in stik z njo ne 
krepita le telesa, ampak pred
vsem duha. Vemo, da mladi, 
ki živijo  v tesnem stiku z njo, 
postanejo zrelejši in odgovor
nejši, prično ljub iti življenje, 
ga ceniti kot največji božji dar.

O b takih in podobn ih  ne
srečah, ko izgubijo življenje v 
kaki nezgodi m ladoletniki, ki 
so b ili zaupani neki vzgojni 
organizaciji, se navadno spro
ži m ed ljudm i val polem ik, ki 
postavi p o d  vprašaj n jihovo  
celotno delovanje. Spregle
da se globalni vzgojni proces, 
ki ga ima neka mladinska or
ganizacija.

Pomislimo samo, koliko  
m ladih ljud i prostovoljno žr
tvuje svoj prosti čas in tudi 
počitnice. To so navadno mla
di, ki so sami zrastli v skavt
skih vrstah in sedaj posredu-

tržnici ali v trgovini je izpraz
nil blagajno. Kasa je, po do
mače povedano, mrknila...

Usedla sva se v avto in se 
v koloni preživelih odpravi
la dalje. Pred nami je vozil 
nemški avtom obil, M itsub i
shi Eclipse...

je jo  drugim  to, kar so sami 
nekoč prejeli. Vsi dobro ve
mo, da je  najboljši vzgojitelj 
najstn iku neko liko  starejši 
mladinec. Starši jim  zaupajo, 
saj dobro vedo, da v njihovih  
vrstah ne krožijo mamila; živ
ljenje v vodu, v skupnosti vrst
nikov, v družbi starejših vodi
teljev, marsikdaj že očetov in 
mamic, jih  vzgaja v odrasle 
odgovorne osebe, ki se bodo  
znale soočate z izzivi in te
žavami današnje potrošniške 
družbe in živ ljen ja  velik ih  
mest, kjer vedno bolj narašča 
krim inal. Kolikokrat so m ed  
obiskom otrok na taboru ob
čudovali gradbeniško spret
nost sinov in hčera, ki so si 
mogoče postavili šotor prav 
na mostišču sredi hudourn i
ka! Vedno so se vsi srečno vr- 

! nili dom ov in navdušeno p ri
povedovali o  preživetih do
godivščinah.

Kdor se odloči oziroma 
spozna, da je  njegovo poslan
stvo to, da posveti del svojega 
življenja delu z m ladim i, ve, 
da gre naproti situacijam, ki 
bodo le redkokdaj točno o- 
prede ljene in načrtovane. 
Delo z ljudm i, še posebno z 
m ladim i, je  nepredvidljivo. 
Vzgoja, ki b i natančno pred
videla vsako najmanjšo stvar 
in odstranila vsako nevarnost, 
sploh ne b i bila vzgoja za živ
ljenje, ki nas neprestano p o 
stavlja pred nove izzive in od
govornosti. Je iluzorično.

Statistike dokazujejo, da 
so naši domovi, "simboli var
nosti", najnevarnejši. Se ved
no se m ed štirim i zidovi do 
mače hiše godi največ nesreč.

Nesreča torej ne počiva. 
Ne sme pa v nas zakrkniti za
upanja v m oč vzgoje, ki se 
m ore dnevno soočati z ne
predvid ljiv im i situacijami, to  
pa še ne pom eni, da je  neo
dgovorna in lahkomiselna. 
Upali b i si trd iti, da je  čisto 
obratno.

S 3.  STRANI

VEČINA JE...

Samo v Italiji kazensko pre
ganjajo financiranje strank. 
Preganjanje je  sicer upraviče
no, kadar so vmes korupcija 
in podobna dejanja. Stranke 
pa so v Italiji odobrile zakon 
proti financiranju, a so še da
lje prejemale denar, ne da bi 
to  prijavile, s čimer so dejan
sko izzivale zakon, ki so ga sa
me bile odobrile. Ko je nasta
la najhujša kriza, sem se spo
mnil besed: "Deus dementat, 
quos perdere vult" (Bogje na
redil za norca, kogar je  hotel 
pogubiti). Šlo je za neverjetno 
pot pogubi naproti. Ko ni bilo 
več zaupanja v stranke, so lju
dje pozabili na vse, kar seje 
zgodilo v zadnjem pol-sto- 
letju: na obnovo, industria li
zacijo, vstop v Evropo, boj 
proti komunizmu itd. Če ni 
več zaupanja, je treba vse za
četi znova. Nekaj odgovorno
sti za padec KD ima po mo
jem tudi Italijanska škofovska 
konferenca, kjer je prišlo do 
nasprotujočih si gledanj na 
vprašanje enotnosti katoliča
nov v politiki. Zame pa bi bilo 
nekaj izredno žalostnega, če 
bi se dolga tradicija, ki se je 
začela z M urrijem  in nato na
daljevala s Sturzom, De Ga- 
sperijem in M orom , kratko- 
malo zbrisala. Italija bi goto
vo postala revnejša, če bi bila 
ta tradicija v celoti odprav
ljena.

K a j b i m ladem u  
človeku in kristjanu, 
k i nam erava  s to p iti 

v po litično  areno, 
še posebej p rip o ro č il?

Priporočil bi mu, naj se do
bro pripravi, naj se veliko uči, 
naj dobro proučuje probleme. 
Če hoče biti dober občinski 
svetovalec, naj se potrudi, da 
bo dobro poznal tudi tehni
čna upravna vprašanja. Nika
kor pa naj na jem lje za vzor, 
kar se je dogajalo v času t.i. 
prve republike (ta sicer še tra
ja), ko si prevzel politično fun
kcijo ne zato, da bi delal, kar 
ta funkcija od tega zahteva, 
temveč le za nekako odsko
čno desko, za kariero torej.

In  še zadn je  
vprašanje: kako  se 
p očutiš  v Trnovci, 

na K rasu, med ljudm i, 
k i so v ogrom ni 
večini Slovenci?

Z menoj se dogaja nekaj 
čudnega. M oja družina (in 
seveda jaz z njo) je vedno b i
vala v mestu. Ko se je ponu
dila priložnost, sva se morda 
tudi pod vplivom  svoje žene, 
ki sem ji za to hvaležen, z ve
lik im  veseljem preselila na 
Kras. Poleg dobrega zraka so 
tu tudi dobri ljudje. Z  njimi žal 
ne morem komunicirati v slo
venskem ježku, saj poznam 
le kakih 50-60 besed v slo
venščini; m islim  pa, da so se 
ljudje prepričali, da gojim  do 
njih čustva simpatije, da si 
lahko drug drugemu poma
gamo, da se skratka lahko do
bro razumemo. V tej vasici se 
počutim  zelo dobro, čeprav 
menimo, da nas občinska up
rava nekoliko zanemarja. U- 
pamo pa, da bodo nekega 
dne z nami ravnali bolje.

Gospod predsednik , 
hvala z a  pogorov.

Z ZICNICO DO S VEJIH VIS ARI J, 
KJER SE SREČUJEJO 

VERNIKI TREH NARODOV

v Uvcji vasi 
obratuje vsak dan od 1(). junija do 5. 
septembra.

URNIK: delavniki 9.00 - 17.15; nedelje 
in prazniki 8.30 - 18.15.
Posebne ugodnosti za organizirane 
skupine (min. 25 oseb): povratna karta 
14.000 lir.

S\. maša: d<*la\ n iki oh 12. u ri: nrdeljt* in prazniki ob 10.. I I .. 12. iu 15. uri.
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